
1 Friday, 11 October 2024 

2 (10 . 00 am) 

3 LADY SMITH : Good morning , and welcome to the last day this 

4 

5 
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week of our evidence in relation to Chapter 9 of Phase 8 

of our case study tearings . 

Jonattan Hinds (continued) 

7 LADY SMITH : We welcome back this morning, Jonathan , who was 

8 

9 
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13 

here earl i er in the week . 

Before , Jonathan , I turn specifically to your 

evidence in inviti~g Mr Peoples , can I just formally 

remind you that you took an oath to tell the truth when 

you were here just a few days ago and I h ope I a m right 

in assumi ng you have not forgotten that? 

14 A . No , my Lady . 

15 LADY SMITH : Thank you . 

16 

17 

18 

Let me turn to Mr Peoples to reintroduce you and we 

will take your evidence from there . 

Mr Peoples . 

19 MR PEOPLES : My Lady . 

20 Questions by Mr Peoples 

21 MR PEOPLES : Good morning , Jonathan . 

22 A . Good morning . 

23 Q . As promised, I don't plan to revisit the various 

24 

25 

documents that have been submitted to the Inquiry by 

Inverclyde , other than t o just ask you about one matter , 
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i t is something that is included in the original A to D 

and we could perhaps just bring up the A to D, which is 

INC . 001 . 001 . 5059 . The one page I am interested in today 

i s at page 22 . 

This i s giving , I think , some information about the 

history of matters in relation to the sch ool and there 

is reference there at (X) to a 1994 ' Statement of aims 

and functions ', under a question: 

' What was the establishment ' s attitude to discipline 

of children? ' 

The response i~ i t is to be found in that statement . 

Just by way of introduction, I think the background 

to thi s type of statement is that the 1987 regul ations , 

which rep l aced the Approved School Rules and applied 

generally to residential establishments for children , 

required t h is type of statement to be produced by 

providers of residential care services . In this case , 

because Bal rossie was run by a l ocal authori ty, i t i s 

the local authority that has done t he stateme nt in t h is 

case , and it appears that this is the statement that 

would be relevant to Balrossie, is that your 

underst anding ? 

23 A . Yes , i t is . 

24 Q. There was reference , I think , earlier to a 1991 

25 s t atement . I am not sure whether it was a mistake , 
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whether it was 1991 or 1994 , but whatever the position, 

this probably was the first statement produced following 

the regulations , so I think there was a degree of delay 

if you like , but I don ' t think that was uncommon because 

I think a number of providers took time to put this sort 

of document in place , would that be your --

7 A . I think that ' s a fair assumption . 

8 Q. Yes . All I am really interested in today is that it 
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says : 

' The children who stay ... have many personal 

problems not least of which might be a poor attitude to 

authority or an inability to behave in a socially 

acceptable manner . The encouragement of more positive 

attitudes and behaviour takes place here in group living 

and working situations . 

Regional policies are fully observed and 

an appropriate record is kept in all instances of 

physical restraint and violence to staff , both of which, 

thankfully , rarely occur .' 

Then it goes o~ : 

' Involvement of police is kept to a minimum, but is 

sought to assist with more extreme difficulties certain 

levels of drug involvement or violence to staff [for 

example) 

I just wonder whether , if someone was reading that, 
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they might feel that if there is some form of complaint 

about physical restraint , such as it was more an assault 

than an appropriate restraint , or even simply 

an allegation of a~ assault by a member of staff on 

a pupil , that that document might suggest that you only 

involve police in fairly extreme cases , not more 

generally, where it is clearly an alleged assault or 

excessive restraint . 

Do you agree it is not maybe as happily worded as it 

could be? 

11 A . I think, from reading that statement of aims and 

12 

13 

14 

15 
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functions , it really highlights the shift from that time 

to now and the wording , the tone , and t he inference 

within that statement of aims and functions is not 

something that would equate with current practice at 

all . 

17 LADY SMITH : Put shortly, Jonathan , you wouldn ' t read that 

18 
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23 

as flagging up that i t is recognised that t he police may 

need to be told that it looks as though a child has been 

assaulted or t he police may need to be told that it 

looks as though a child is coming to some sort of 

unidentifiable harm but they need to investigate it , 

something like that? 

24 A . No , indeed , my Lady, the wording would appear to put the 

25 focus on t he behaviour of the young person as opposed to 
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1 any potential harm that they themselves may be at . 

2 LADY SMITH : Yes . 

3 MR PEOPLES : The reason I asked the question was because , as 
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we have observed earlier , on Wednesday, I think , that 

when the review of the records was carried out , the 

wider review, there wasn ' t any evidence that complaints , 

albeit they were i~vestigated, were referred also to the 

police . I think ttat was what , I think , you told us , 

that that wasn ' t evident from the ones that did identify 

allegations or complaints , even although some clearly 

related to a matter that could amount to a criminal 

offence , is that - -

13 A . Following my appearance on Wednesday, I reviewed the 

14 

15 

16 
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templates of the 36 cases that I'd referred to then and 

I found evidence of one that referred to the police 

being contacted but the outcome appeared to be that the 

young person then withdrew their statement and didn ' t 

wish to proceed, so it suggests some level of police 

contact but no continuing involvement . 

20 Q. In one case though only? 

21 A . Yes . 

22 Q. I wonder whether , in fairness to those that were dealing 

23 

24 
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with these matters , that , bearing in mind what the 

statement of functions was saying , they might have been 

thinking , well , we are being told -- consider whether 
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you ought to involve the police at all even if it is 

an obvious police matter , and that that might explain 

the absence of police involvement for some of the cases . 

I am just trying to see if one can explain why the 

police are not bei~g brought in on more than one 

occasion, for example? Is that a possibility? 

7 A . I think it could be a possibility . Clearly the records 

8 

9 

10 

that were read and the number that identified 

indications of abuse or harm are just a snapshot , so 

I think that ' s a reasonable inference to make . 

11 Q . Obviously I was putting to you another possibility, that 

12 

13 

14 

15 

16 

it perhaps suited those dealing with the complaint to 

deal with it very much in-house , even not referring it 

on to the external social work department, because that 

did appear to be a pattern as well , that they tended to 

deal with it themselves , is that --

17 A. That is certainly an impression that we gained from the 
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record reading . I know there was one reference in one 

template to an ' informal complaint ', a term that was not 

expanded on or explained, so that again would help to 

reinforce that perspective, that in-house responses 

appeared to be common practice . 

23 LADY SMITH : Yes . 

24 

25 

There are various ways, Jonathan , of course of 

looking at this . At one end of the scale there is 
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an organisation ' s desire to protect its own reputation, 

not let anybody outside the organisation or the 

particular place kr.ow that it looks as if something has 

gone wrong . I can see that at the other end of the 

scale , there is a desire just to not have the fuss , not 

have the disruptior. of getting other people invo l ved , 

' That will mean more paperwork , that will mean 

disrupt ing our plar.s for the day today . Surely we can 

sort this out ourselves? ' 

Do I have that right , that all these things could 

come to play but w~at is being forgotten is at the heart 

of thi s there is a chi l d? 

13 A . I woul d agree , my Lady , that at the heart of all of this 
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i s , of course , the chi l d and the young person . I think 

that summary is particularly helpful in terms of where 

the focus , the organisational focus , appear s to have 

been and certainly, from more historical records , 

a really strong focus on process , on systems , on 

discipline , and a child-centred approach does not appear 

to be strong in this statement of aims and functions at 

all , and the impact that could have had on the 

environment and the context within which chi ldren l i ved 

in Ba l rossie , we are not seeing from the records that 

child-centred approach until much later . 

25 LADY SMITH : What do you do to get across to staff t hat 
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A . 

complying with process in terms , particularly, of 

writing things dow~ in a particular way within the 

system, isn ' t to be regarded as an irritation and 

a nuisance but is important , not only for record keeping 

but for you, the individual , to process your own 

thoughts and understanding about what you are dealing 

with? How do you do that? 

I would say from my own experience , over the last 

25 years of practice, that the increased focus on 

a child ' s record being their story, and through 

processes such as ~ubject access requests, where people 

in adulthood may seek their records , that it ' s extremely 

important that that story is clear , that it ' s balanced, 

and from a record keeping , from a case recording 

perspective, there is a place for analysis as well as 

verbatim recording of events as well . 

LADY SMITH : For you , the employee at whatever level, that 

A . 

is filling in these records , presenting your performance 

on that day, as well as you can , people will be looking 

at this for years , how do you want it to seem in decades 

to come? 

I would want , if records were being looked at , that were 

created at the moment in 20 , 30 years ' time , to be 

accurate , to be empathic , to be analytical , and to be 

absolutely fair and balanced but comprehensive in terms 
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of the actions taken but also the rationale for actions 

taken as well . 

3 LADY SMITH : Yes . Thank you , Jonathan , that is very 

4 

5 

helpful . 

Mr Peoples , I 'm sorry , that is a diversion --

6 MR PEOPLES : Well , I have another diversion for you , which 
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maybe I am catching you a bit unawares here , but it is 

a good chance to try it . 

There is a general issue here of reporting 

a disclosure or an allegation, and that is a hot topic , 

not just historically but currently , because we know 

that there are those who would favour a legal framework 

in this area and, perhaps more generally , that would 

require mandatory reporting of disclosures to various 

people and bodies in certain circumstances . I am not 

going to ask you about the detail of the different 

possibilities, but in broad terms , because I think this 

matter was canvassed -- and you may or may not know this 

-- that in the past there was some degree of 

consultation in 2014 , when it was a hot topic . 

There was a division of opinion on this and , indeed , 

some providers said that they didn ' t necessarily think 

that it should necessarily be mandatory , because there 

might be situations where it would discourage people , if 

they thought that in every case , by saying something , it 
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starts a process ttat they can no longer control. 

Others , I think, took a different view and so we 

have perhaps two schools of thought . 

I t is likely to come back , certainly IICSA in 

England recommended , after their inquiry , a system of 

mandatory reporting , although I don ' t think that has , as 

yet, seen the light of day . I am putting you on the 

spot -- do feel free to reserve your position but do 

you have any views , either personally or does the 

authority have a view, Inverclyde , about the issue of 

mandatory reporting , has it been discussed? 

12 A . Your last point first , no . I have not been involved in 
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any discussions within Inverclyde about the question of 

mandatory reporting . I suppose whenever I think about 

mandatory reporting , either from a practitioners ' 

perspective or more broadly organisationally, I can 

appreciate the validity of both positions that you have 

articulated and I suppose there is always for me the 

question of the best interests of the child or young 

person . 

I suppose there is a concern that a mandatory 

process takes people on a journey that once it starts, 

nobody knows where it is going to finish , but equally , 

it is that balance of rights and responsibilities anct 

the protection of our most vulnerable , so I wouldn't 
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have an opinion , a personal opinion, to express on that 

matter , but I suppose the complexity of the issue is 

reflected in the debate that was had ten years ago . 

Q. From your answer , I take it that perhaps this is not 

an unfamiliar test for decision making that has been 

used since probably 1948 - - that decisions affecting 

a child in care should be ... the paramount 

consideration should be what is in the best interests of 

the child . I think you are suggesting that if you are 

looking at an issue such as reporting , or mandatory 

reporting , that perhaps there should be an overarching 

requirement to decide whether ... or it coul d be 

a possibility to decide whether it should be tested by 

reference to what is in the best interest, not just 

an automatic requirement to report , even if there are 

apparently good grounds for not doing so . I s t hat 

something tha t at least should be considered if someone 

is promoting t he idea of mandatory reporting , t hat maybe 

we should be using a best interest test in some shape or 

form? 

21 A . I feel that my ability to answer that question is 

22 

23 

24 

25 

somewhat limited, given that I have not had the 

opportunity to consider it in advance . 

However , I would always take the position within my 

professional experience and my practice and my current 
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role that the best interests of the chil d and young 

person are absolutely paramount and any processes , any 

mandatory reporting , et cetera , really needs to place 

that at the centre . Because u l timately that is what we 

are all committed to doing and to upholding . 

6 Q . Thank you . Sorry I sprung that one on you but it seemed 

7 

8 

9 

a good opportunity just to at least explore it , if 

I could put it that way . I am not holding you 

necessari l y to any position 

10 A . No . 

11 Q . -- but I think you recognise that i s at least a matter 

12 that shoul d be brought into the discussion and debate? 

13 A. Yes . 

14 Q. There is only one other matter , and I t hink I probably 

15 

16 
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asked you on Wednesday , that we did hear that there had 

been action raised and the action had been settl ed and 

I asked you if it was possible to tell me whether , 

without reference to t he detai l s of the settl ement , 

whether that settlement by the council ' s insu rers was 

done on the basis of an admission or non-admission of 

liability? 

22 A . I was able to confirm after my appearance on Wednesday 

23 

24 

that the matter was settled without admission of 

liability and without pre judice . 

25 Q. I will move on now t o the final matter that I sa i d 
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I woul d deal with with you , which was t h ings that 

perhaps can be picked up from things that were written 

by the Scottish Ed~cation Department or officials within 

the department or inspectors from t he department over 

the years about Balrossie . 

What I propose to do is just to take some t hat 

I have come across . I am not going to take you to the 

source documen t i n all cases , but I can , perh aps , 

provi de the refere~ce in some cases , but I just want to 

get a broad picture of the evolution of the school and 

the i ssues that at least were concerning central 

government and the official s and inspectors . 

First of all , I think the records s u ggest , and t h is 

was something I hi~ted at on Wednesday, that Balrossie 

had been p u rchased by Glasgow Corporati on i n possibl y 

1962 , and it was at that point it became an approved 

school . There is a possibility it was not as early as 
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We also know ttat , under the Approved School Rules , 

that was a key role because it expressly articulates 

that the personal influence of the headmaster is quite 

a significant consideration . I think in practice , many 

headmasters were more influential historically than the 

boards of manageme~t , certainly in relation to matters , 

day-to-day matters in school , or welfare matters , or 

issues of discipli~e , or approach to discipline and so 

forth . 

Would you agree with that? Did the researches 

suggest that? 

13 A . I think that is rather difficult to answer , having not 

14 

15 

16 
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seen documents to suggest whether the influence of 

headmasters was greater than anticipated . However, 

I have seen other tistorical records that relate 

directly to the time period you are referring to and the 

sense of the span of responsibility , but also the 

influence of the headmaster . 

20 Q . I think -- certainly I can tell you that we have seen 

21 

22 

23 
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inspectors sometimes indicating -- I am not doing this 

in relation to Balrossie -- that the headmaster runs the 

board rather than the other way round and the headmaster 

is the continuity, because often the board would change , 

if they had collected members of a local authority as 
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part of the composition , so they would be the one 

constan t a nd , to some extent , they would be the --

I suppose they had the knowledge and they were there 

2 4 /7 as wel l and o~ the premises and that t herefore they 

could exert a considerable influence on h ow the school 

was run and how t h e pupils were treated . 

I think also maybe the other thing that maybe comes 

out of the evi dence we have is that the qual i ty of t h e 

headmaster was variable , and I am not going to take you 

to it but we have an interesting memorandum by one of 

the HMI i nspect ors for approved schools , called 

' A Hi story of Heads ', which was done in arou nd 1967 . 

I thi n k , to summarise it , he basical ly says the h istory 

i s not a happy one and then he gives var i ous 

illustrations of wty he says that , that there have been 

a number of, in his view, poor a p pointments to t hat 

positi on . 

I f I go back to my l ooking at Balrossie , however , 

records suggest that Balrossie took at least its initial 

population from another approved school , Mossbank School 

in Glasgow, but Mossbank didn ' t close at the time , it 

was c l osed , I t h i nk, in the late 1960s , a b i t after 

Bal rossie had been in operation , but I t h ink it took 

an intake of p upils from that particular school , perhaps 

for reasons of overcr owding or something l ike t h a t. 
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We know the development of Balrossie itself , it was 

a List D school in 1971 and then a residential school 

after 1986 . 

By 1967, one of the long- standing HMI inspectors , 

a Mr McPherson , put his thoughts on paper , including the 

' History of Heads ' paper t hat I have just mentioned , but 

he also had something to say in relation to Balrossie in 

particular . Maybe I can bring this document up for you . 

Can I start with document SGV- 000090107 . 

What has come up , and I think I am wanting to go to 

page 3 , or can we go to page 3 of the document . 

12 LADY SMITH : What is t te document , Mr Peoples? 

13 MR PEOPLES : The document is what might be termed a mi nute 

14 
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or a memorandum by HMI McPherson , which was an internal 

document within an SED file . It is not something that 

was in circulation and it certainly was not something 

that the school it~elf would have seen . In fact, it was 

not the practice t ten to show them the inspection 

reports and certai~ly not the practice to show t h e 

exchanges internally within the SED at that time . 

What I am looking at is -- it is headed, this 

document, ' Management of Approved Schools ', and this was 

a hot topic i n the 1960s about whether l ocal authority 

management or volu~tary management was best and whether , 

indeed , i t would be better to have a national body with 
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oversight , but that is the topic and that is the 

background . 

The other HMI inspector for approved schools , 

Mr Murphy , was also writing on the subject at that time 

and earlier . 

What Mr McPherson says in the second ful l paragraph, 

I will just read it for you : 

' My own experience of our one local authority , which 

at present handles approved schools , confirms 

Mr Murphy ' s views . [He says) I recollect an occasion 

when a headmaster and deputy headmaster were about to be 

appointed to Balrossie . This was a special meeting of 

the responsible committee and reasonable time was given 

to the first appoi~tment .' 

I think the first appointment is the appointment of 

the head, I will take you to another document shortly : 

' When a decision had been taken , however , the 

chairman indicated that he had another meeting to attend 

after lunch and that there would be no time to consider 

fully the claims of the various candidates for the post 

of deputy ; he would therefore suggest that the one man 

who had already some experience of acti ng as a deputy 

shoul d be appointed . No one demurred and the man , who 

in my view was about the poorest of the candidates and 

who had been an unsatisfactory deputy headmaster in 
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a previous post, was appointed . The chairman at lunch 

told me that it was time these schools were handed over 

to a voluntary body as they were much too busy to be 

bothered with them . The home truth is fully 

substantiated in Mr Murphy ' s note . ' 

That is a reference to another note that Mr Murphy 

wrote , and I will come to that . 

Do you see there it is certainly not showing any 

great enthusiasm for being responsible for managing 

approved schools . Indeed , they seem to be wanting to be 

relieved of the burden and they seem to think that , as 

priorities go, that this is not a big priority and they 

have better things to do with their time . That is the 

way it comes across? 

15 A. Yes, it seems to , absolutely . 

16 LADY SMITH : What is date of this , you say --

17 MR PEOPLES : 1967 . 

18 LADY SMITH : 1967, tha~k you . 

19 MR PEOPLES : I will take you perhaps to another document 

20 

21 

which is on the same matter , if I can , which is 

SGV-000089792 . 

22 LADY SMITH : There is a very young looking Fred Edwards in 

23 

24 
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that photograph . 

MR PEOPLES : Yes , it is not the one I am wanting to 

I think, is a little bit later , when the future of 

18 
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List D schools was under some scrutiny and I think we 

knew by then what Mr Edwards ' s view was about large 

residential schools and , indeed , children ' s homes , 

I think he had a certain view on them . 

If we go on to page -- we will start with page 2 , 

which is headed ' Management of approved schools '. This 

is another document that Mr McPherson produced and he 

has copied in a Mr Murphy , his colleague , as HMI 

inspector for approved schools . The background seems to 

be -- this is in 1967, in June , that this document was 

circulated . He says that before reading this minute , 

you should read three appendices that he has attached to 

his minute or memorandum, and he has written this on the 

understanding that : 

' The intention is to continue meanwhile with 

voluntary manageme~t of the schools and , at a later 

date , to transfer them to the local authorities . 

Except , of course, in the case of Mossbank and 

Balrossie , which are already managed by Glasgow 

Education Authority and would presumably go over to the 

local social work department .' 

Pausing there , the background here is that we are 

just about on the eve of the Social Work (Scotland) Act 

1968 , the Social Work Services Group has been set up to 

some extent to oversee the implementation of the 
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legislation and to assist both central government and 

local authorities with the changes that were coming in 

from the removal of children ' s departments and the 

replacement by generic social work departments , so this 

is all that and obviously one issue that came up was : 

what do we do about approved schools? I think we 

discussed this maybe loosely or broadly on Wednesday , 

that I think the favoured view was of inspectors and 

officials that it was hoped that , during a transition 

period after the Act was passed , that these schools 

would be absorbed into the general provision of 

l ocal authority establishments for children, but that 

didn ' t happen , as we know, and, indeed , in 1986, 

decisions were taken by the Secretary of State to just 

withdraw and let t~em get on with it . Some closed, some 

became independent schools , and , I think I a m right in 

saying , none were taken over by local authorities , 

including some of the ones that we have -- I think most 

of the List D schools were non-local authority and 

I don ' t think any of them were taken over in that 

period, 1968 to 1986 . 

That is the background to the document and I think 

what Mr McPherson was perhaps suggesting was that 

consideration be given to some national oversight body 

that had general responsibility for these schools , so it 
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was one of the options on the table , or at least being 

considered . What I want to do at this stage is to go on 

in this document to towards the end , to the appendix 

that he mentions . I think if we start with page 6 , that 

is appendix C to ttis document . 

I t is a minute written by Mr Murphy , it says , some 

years ago . It is ~ndated , but I think we can tell from 

other records -- I am not going to go through it all -­

that it was probably written around 1964 . I ts heading 

gives a clue to what was being said , ' Disadvantages of 

local authority ma~agement of residential schools ', and 

starts with the statement : 

' Local authorities show little enthusiasm or 

capacity for providing new residential units ... ' 

He goes on about this whole matter . I think he 

basically is saying that they are very cool towards the 

idea of taking over schools or , indeed , managing 

existing schools . He raises a number of matters I am 

not going to go through , but if you go to page 7 , and we 

go to a heading , item 6 , called 'Cost ', what we see 

there is an addend~m to Murphy ' s memorandum which has 

the initials ' JAMcP ', that ' s John McPherson , 26/1/67 . 

What Mr McPherson is doing there is to give 

a further account about the appointment of the head and 

deputy head of Balrossie that we saw in the earlier 
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document , do you see that? I will just read what he 

says . This is not , I think , Mr Murphy, this is 

Mr McPherson ' s addition . It says : 

' At one such meeting of the Glasgow committee , when 

a head and deputy head were being appointed to 

Balrossie School , the chairman indicated that they had 

taken too long to select the head . ' 

That is in line with what we read earlier : 

' Since he could spare no more time , he would suggest 

that as one of the applicants already had experience as 

a deputy , they should just appoint him [I think this is 

to the post of deputy , on a fair reading] , this was 

agreed and we have since been saddled with one of the 

biggest n itwits in the business . His stature was we l l 

known to me at the time but I could do nothing about 

it • I 

You will not find any of that in the Balrossie 

records , I am quite sure . 

19 A . No , I have not seen that reference before . 

20 Q. It is a very frank statement , said privately, and 

21 

22 

23 

24 

25 

clearly he was not impressed by the quality of the 

appointee at that time . 

There we have it t here , that is being said in 1967 . 

I think who was appointed at the beginning to 

be - Mr Hand was a man , Mr _ , who was Ill 
22 
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I think we have heard some evidence 

about him already in this Inquiry . So there we have it , 

that's his view . It doesn ' t seem to be in any way out 

of step with Mr Murphy ' s view either , and they are both 

the HMI inspectors for approved schools . So we see 

that . 

Just around the same time , the UK Government , and in 

particular the then Home Secretary, Mr Roy Jenkins, 

wanted to ban corporal punishment in approved schools . 

There had been a report about an approved school in 

England called Court Lees and that had generated quite 

a lot of debate and discussion , incl uding discussion 

about the use of corporal punishment . 

I am not going to take you to that , but for those 

that are interested, it is SGV . 001 . 001 . 8990 , but I will 

take you to maybe two documents just briefly, because at 

that time Thomas Hand , the headmaster of Balrossie, was 

strongly opposed to the removal of corporal punishment . 

In fact , if I can take you to one document , because 

I think this will make the point , because he was not 

alone in fact in opposing corporal punishment . 

Perhaps the easiest way to see this is to look at 

a document that was published in January 1999 , I think, 

following release of files under the 30-year rule . It 

is a document INQ-0000000933 . If that could be brought 
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up . I t ' s headed ' Soft on teachers , soft on the belt ', 

a nd it is an article in the Ti mes Educational 

Supplement , which is a well - known educational 

publ i cation . Just looking at the first page to see what 

i s be i ng said t here , based on an examination of the 

fi l es that had beer re l eased which had previousl y not 

been available to the public in general . It starts 

wi th : 

' Scottish Office records of 30 years ago show how 

ministers ducked banning the tawse reports 

David Henderson (t~e writer of the arti cle) ... ' 

And i t says : 

' The Labour Government ' s rel uctance i n t h e l ate 

1960s to upset teachers and intervene i n c l assr oom 

practice ensured t~e belt survived for a further 

15 years .' 

It says : 

' Pressure was bui lding throughout t h e ' 60s for 

a n outright ban , b~t Scottish Education Department 

papers released under the 30- year rule show ministers 

were reluctant to legislate , instead they backed 

a consensual appr oach towards gradual e l imi nat ion of 

corporal puni s hment .' 

Then there is reference to a liaison committee on 

educational matt ers : 
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an umbrel la group of unions , headteachers , 

e mployers and civil servants which took more than two 

years to produce a code of practice on phasing out 

corporal puni shment . The code was publ ished in 

February 1968 and recommended the belt only as a last 

resort and advocated a l ternative sanctions .' 

It says : 

' Three years earlier , the Primary School Memorandum 

had suggested the bel t shoul d not be needed .' 

At least I thi~k in the primary school context . 

Going on , one starts to see the oppositi on to thi s 

attempt and i t says : 

' The Scottish Secondary Teachers ' Associ ation in 

1967 advised civi l servants involved in drafting the 

code that teachers would not be prepared to eliminate 

the belt u ntil a proved alternative was for thcomi ng . 

Nevertheless , the spokesman said the code was , quote : 

" Extremely handy guide for teachers" and woul d act as 

a deterrent to anyone i nclined to be over- severe i n the 

administration of corporal punishment .' 

Another association , the Scottish Schoolmasters ' 

Assoc i ati on made a comment , and I q uote from t he 

artic l e : 

' Most of the points are already followed by teachers 

anyway and I would d i sagr ee with the mol lycoddli ng of 
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girls .' 

Then the Times Educational Supplement for Scotland 

attacked the outcome , according to the article , and 

I quote from what they said : 

' The code of practice will be seen by teachers who 

have dispensed witt corporal punishment as a licence to 

beat . Those who use and , indeed , rely on this sanction 

as the basis of their discipline will be confirmed in 

their practice .' 

The Glasgow Herald also weighed in at the time and 

there is a quote from an editorial : 

' The code contains little that is new and nothing 

that is enlighteni~g.' 

It says : 

' The code said [according to the newspaper) the belt 

should not be used for poor class performance , truancy 

or lateness or in infant classes , it should only be used 

following clear warnings and onl y given by striking the 

palm of the pupil ' s hand . Girls should be exempt in 

secondary school .' 

It goes on : 

' Where used , corporal punishment should be used as a 

l ast resort [this is the code I think] and shoul d be 

directed to punishment of the wrongdoer and to securing 

the condi tions necessary for order in the school and for 
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work in the c l assroom.' 

Then t he article goes on , based o n the records that 

have been released : 

' Whipping boys in approved schools was strongly 

supported by heads and school managers in the late 

' 60S . I 

Does that come as a surprise to you , to read that? 

8 A . Yes . 

9 Q . I t says : 
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' Bruce Millan , the education minister , sought to 

bring approved schools into line with the code of 

practi ce and encou~tered strong resistance .' 

It then says ttat corporal punishment was be ing used 

in Scotland ten times as often as i n English approved 

schools and : 

' Heads had mostly stalled followi ng 

a Scottish Office circular in 1967 .' 

I t says that t te Approved School s Association for 

Scotland was advising i n January 1968 , I think t h is is 

advising the minister : 

' Overhasty wittdrawal may lead to a general 

breakdown of discipl i ne and force the acceptance of 

standards that woul d not be accepted at h ome or day 

school .' 

The article does also mention private letters 
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between psychologists who worked in approved schools and 

HM! and say that ttese letters tell a different tale . 

Max Paterson, I think he was an influential 

psychologist in the 1960s , and, for a short time , 

headmaster at Loaningdale School , wrote to 

John McPherson , this is the person we have seen who did 

the documents in 1967 , he says he wrote about the true 

picture of beatings and there is a quote : 

' On one visit to another school , I was told by the 

headmaster as a joke that a child , an 11 year-old , bent 

over the desk to receive his punishment , had soiled 

himself after two strokes . The child had panicked and 

jumped and run aro~nd the room . The head said , " You 

should have seen tte job I had before I caught him to 

give him the rest".' 

The school is identified as Dr Guthrie ' s Boys in 

Edinburgh . 

It then goes or. : 

' Punishment books in approved schools did not 

reflect the actual number of beatings or that some 

pupils were held down . ' 

I think there is reference in Scottish Office files 

to suggest that they were sceptical at times about 

punishment returns of the day , whether they were 

reflecting the true position or not . 
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Then , it says that heads and managers of approved 

schools -- these were largely private providers -­

largely defended continued beatings , the head of 

St Andrew ' s School said cor poral punishment , quote : 

' ... s hould be t o the eventual benefit of the boy .' 

And said that in 1967 : 

' 28 boys were belted for violence towards each other 

and 38 for insolence [ I thi nk that i s to do with 

St Andrew ' s , I am inferring] and that 13 absconders 

enjoyed the benefits of the tawse .' 

It says : 

'In each of these , the applicati on of corporal 

punishment was mea~t as a therapeuti c a i d , t h e h ead 

said.' 

So that was his attitude . It was a therapeutic 

interventi on . 

Then, perhaps of more direct relevance we have 

Thomas Hand, head of Bal rossie , wei ghing in and what he 

says at the time : 

' When it has been decided that corporal punishment 

is the most appropriate treatment for a serious offence , 

and when s t rokes are administer ed on the posteri or , it 

i s surely right to assume that it i s intended t hat t h e 

punishment in this case should be painful to the 

recip i ent . This is not the case when admini s t ered over 

29 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

corduroy trousers and underpants with a light tawse . It 

is considered that when the occasion demands it , special 

clothing should be worn to produce the desired effect . 

Alternatively , a heavier type of tawse should be used .' 

We have actually heard evidence this week from 

someone who was at the school in the 1960s who recalls 

being given corporal punishment and being told to remove 

his underpants and trousers to wear shorts , were which 

were then tightly drawn over his buttocks and then 

corporal punishment was administered . 

11 LADY SMITH : The short~ were thin gym shorts , thin cotton 

12 gym shorts . 

13 MR PEOPLES : And, of course , that was contrary to the 
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existing rules , which required that if punishment was 

given on the posterior, it was to be over ordinary cloth 

trousers and to a maximum of six strokes . 

Then he goes o~ that Mr Hand added : 

' The deterrent value to others of corporal 

punishment is increased when witnessed by a group and 

has probably more effect on the recipient when he is 

dealt with before tis fellows .' 

He was not advocating corporal punishment outwith 

the presence of otter pupils . 

Then he said : 

' He said beatings had [quote] : " a corrective and 
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deterrent effect" on certain individual s , a study had 

shown that most boys believed there was i n s ufficient use 

of corporal punishment , no grudges were borne against 

the admini strators of punishment , he added .' 

So he is actually saying t hat the boys welcomed 

corporal puni s hment, t h ey would not really favou r 

something else , that was his position in addition to his 

v i ews on making i t painf ul as part of the p u nishment . 

However , h e wasn ' t necessarily refl ecti ng t h e v i ews 

of all headmasters , because if we j ust read o n in the 

art icle , it says t~at J Hill , head of Balgowan School , 

Dundee wrote , and I quote : 

' We have been trying since 1959 to p hase out the 

b elt . It ' s i nevi tabl e with modern thinking , modern 

methods of treatment , the accent constantly on 

u nderstanding the i ndividual c h ild, that the futu re will 

see approved schools managed well without corporal 

punishment . I look forward to that day but not in 

1968 • I 

Maybe he was accepting that you are not going to be 

able to do this overnight , but he was wanting it to 

happen . 

I don ' t suppose you have read this arti c l e before? 

24 A . I have actually seen this before . 

25 Q. You have seen i t ? 
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1 A . Yes , I have . 

2 Q. Do you have any comment to make , when you see this , as 

3 
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someone who has responsibilities for children who are in 

residential care today? What is your reaction when you 

read these things? 

6 A . Perhaps , not surprisingly, it is horrific to read that 

7 
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and it is entirely removed from current practice . 

I appreci ate that these quotati ons are attributed to 

teaching staff and headmasters rather than social 

workers . However , their position is entirely removed 

and what is not reflected in the quotations is anything 

related to the experience of children and young peop l e 

at a l l . 

14 Q. The only thing we get is from Mr Hand suggesting that 
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pupils welcome corporal punishment . Whether they 

welcomed it in the way he administered it may be another 

matter , but that was his position, but that is the only 

contribution of the views of the child? 

19 A. Mm . 

20 Q. It is only expressed secondhand through Mr Hand? 

21 A . Yes . 

22 LADY SMITH : It is also expressed as it supposedly being 

23 

24 

25 

a universal view of all children, and even if there were 

some who expressed the view they were okay with it , it 

couldn ' t have been 100 per cent . 
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1 A. No . 

2 LADY SMITH : Not from what I have heard , it couldn ' t . 

3 Mr Peoples . 

4 MR PEOPLES : Just before I leave -- in the event , as we 
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know, where they were legal challenges in the early 

1980s and there was an important case that went to t he 

European Court of Euman Rights , Campbell , I think , is 

one of many, and corporal punishment was condemned , but 

it did actually remain in the Approved School Rul es of 

1961 until new regulations on residential establishments 

for children replaced them in 1987 . So they were still 

there . 

That is 1967 . 

Can I move on to 1969 and I am not going to take you 

to this document but I will give the reference , it is 

INC-000000556. It is a visit by a social work adviser , 

a Mr Hill , on 19 June 1969 to Balrossie . It is at pages 

1 to 3 of the document I have given the reference for . 

I will just pick out some things that that report 

records . There were 78 boys on the roll at that time , 

though the school was licensed for a maximum of 74 . The 

first point he is making; overcrowding . The age range 

was 9 to 15 years , and there were 21 boys under 12 years 

of age at that time . 

There were seven teachers , including a headmaster , 
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a deputy headmaster and a third in charge , and there 

were two teachers described as specialist teachers ; 

a woodwork teacher and a PE teacher . The school had 

a matron , an assistant matron , three care workers and 

one n i ght supervi sor . It was said that normally three 

male care workers were on duty from 4 . 00 pm to 9 . 00 pm 

and that there would be two on duty at weekends . 

The adviser said this : 

' It is obvious that three men on duty can give 

little individual attention to the boys in their 

charge .' 

The adviser made various recommendations at that 

time , one being recruitment of two part-time weekend 

workers to increase the staffing . Secondly , to appoint 

a woman teacher to take charge of the youngest and most 

immature boys . Thirdly , in the longer term, to reduce 

in numbers to 65 a~d to divide boys into smaller groups , 

with consideration to be given to the appointment of two 

housemothers and a new classroom block . 

So he is not very happy with how things are at 

Balrossie at that stage . 

The other matter that he raises is that he i s 

critical of the system of awards and punishments , as 

there is , as he puts it , ' a preponderance of 

disincentives '. Also , he suggests , to soften what he 

34 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

describes as a predominantl y mal e regime , he is 

suggesting that t h ey s hould be trying to recruit more 

women to the school . 

He is l ooking for quite a l ot of change to be 

effected , although he doesn ' t h ave the power , as the 

current regul atory bodies do have , to bring these 

changes about , other t h an through some form of 

encouragement or tte nuclear option of wit hdrawi ng 

approval , whi ch, I think , i t is maybe correct to say , 

never happened . So that is what is being said then 

about the school . 

This i s against the bac kground that there is 

certa i nly an expectation within the 

Socia l Work Servi ces Group that these sch ool s wou ld be 

absorbed into the residential child care service that 

was being operated by then Glasgow Corporation. 

There is some reference there that certainly the 

SWSG a nd t he SED were l ooking at a l ternatives , like 

short-term i n termediate treatment h omes , to cater for 

truants before t hey became serious delinquents , because 

I think there was a big issue then about is it right to 

take truant s and commit them to resi dential schools , in 

some cases many mi l es away from their home community . 

So we have that background . 

There is also a concern voi ced about the lack of 
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specialist provision for - - I am going to use the terms 

that are used in tte report , they are not the terms that 

would be used now, but these are the terms in the 

report : there is a lack of provision, specialist 

provision, for maladjusted and mentally handicapped 

children, children with learning difficulties , or 

learning disabilities that we might say in modern 

parlance . These are being flagged up as the situation 

in the context of these reports . 

I will just me~tion in passing that in that report, 

on that visit , mention is made of a memorandum written 

by a Dr Smith, Margaret Smith , who was part of the 

psychiatric service that provided service to Balrossie 

at that time . It appears she wrote a memorandum in 1969 

which , according to these reports , made three main 

points and I will just set these out . 

Firstly, there was a large proportion of boys who 

were severely emotionally disturbed within Balrossie . 

Secondly, there were different methods of treatment , or 

differing methods would be necessary to manage and care 

for these children, these boys , even within a single 

establishment . And thirdly , that individualisation of 

treatment in that way would only be possible if there 

were facilities and personnel for the purpose . Clearly 

she didn ' t think ttat the facilities or the personnel 
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existed at that time , and was flagging this up in 1969, 

and this was being brought up again by a social work 

adviser in 1969 . 

It is not a very satisfactory state of affairs ; 

would you agree? 

6 A . Yes , of course . Absolutely . 

7 Q. The reason I am doing this by the way , Jonathan , is we 
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11 

have the records of Balrossie but , as I said before , 

records can be eitter misleading or not give a complete 

picture or a frank picture and these records are 

revealing , would you not agree? 

12 A . Yes , I think it ' s a valuable record of inspection and 

13 
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17 

findings . I can o~ly imagine that it provides a really 

helpful timeline i~ terms of the journey of Balrossie as 

an institution, but also shining a light on the concerns 

that were expressed by a number of different 

professionals . 

18 Q . As I said on Wednesday , we also now have the benefit of 

19 evidence from people who were there 

20 A . Yes . 

21 

22 

23 

24 

Q . both former pupils and , in some cases, former staff . 

We have heard both during this particular chapter 

dealing with evide~ce about Balrossie . So we also have 

that to draw on? 

25 A . Yes . 
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1 LADY SMITH : Of course , what is quite striking is t hat these 
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concerns t hat we have been looking at were being p icked 

up before Balrossie had completed its first decade of 

operation . Really still quite early in its life it had 

run into these difficulties . 

6 A . Yes . 

7 LADY SMITH : With no apparent solutions being offered . 

8 A . I suppose that is the really revealing , or one of the 
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very revealing aspects from my own reading , was that 

concerns were , as you say , my Lady, expressed in the 

late 1960s , but there doesn ' t appear to be a clear 

pattern of improvement for many years . 

13 LADY SMITH : No . Thank you . 

14 Mr Peoples . 

15 MR PEOPLES : I think this was 1969, I will move on to 1970 . 
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The same social work adviser paid a visit on 

5 February 1970 and I will just give the reference, I am 

not going to take you to it but I will summarise what 

was said . The reference is INC-000000556 , at pages 5 to 

7 . 

At that stage, the roll was 74 boys , so I think it 

was probably within the permitted numbers , but one thing 

that was f lagged up was persistent absconsions . The 

adviser says this : 

' Mr Hand [the headmaster] insisted that boys could 
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give no reasons for running away when they were 

recovered . I suggested that the mark system was 

disincentive and tr.at a more liberal policy might 

encourage better behaviour .' 

So he was not too impressed with the points system. 

He said in the same report : 

' The fundamental need is for a change of attitude . ' 

I thi nk that was on the part of the staff , including 

the headmaster . 

He made refere~ce to Dr Margaret Smith , the 

psychiatr i st , who was attending at that stage on one 

half day a week and said this : 

' Despite the small response to her efforts , she has 

persisted in her attempts to make the school less 

punitive and more therapeutic .' 

It doesn ' t appear as if she is having too much 

success in converting from a punitive to a therapeutic 

regime , but I suppose that might be difficul t if Mr Hand 

thought the belt was therapeutic . 

20 LADY SMITH : He seems to be quite scathing of her efforts . 

21 

22 

23 

Is that right? Is he looking to the small response to 

her efforts as proof that she is going about thi s the 

wrong way --

24 MR PEOPLES : No , no , no . 

25 LADY SMITH : -- his way is the right way or what? 
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1 MR PEOPLES : Sorry , Mr Hand? Yes , yes . 

2 LADY SMITH : Yes , Mr Hand . 

3 MR PEOPLES : I think tr.ere is a sense that when psychiatric 
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services were brought into approved schools , and it was 

earlier than this , that the schools didn ' t like that , it 

was seen as interference and that they l iked to run 

their own ship . Maybe this is a reflection of it from 

someone who has been around the approved school system 

for quite a while . I think there is certainl y -- one 

could interpret it in that way, that, ' We know best , we 

don ' t need these outside experts to come in and tell us 

how to run our school and how to treat pupil s '. There 

might be a flavour of that , I think . 

14 A. There could indeed , absolutely . 

15 LADY SMITH : You are also dealing in the late 1960s with the 
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views of a woman psychiatrist , in opposition to a man 

who seems to have been quite a strong character in his 

role as head . This would have still been quite early 

days in women being accepted into the psychiatry 

profession, I have heard powerful evidence in another 

case study about tr.at , let alone in an area that had 

been domi nated by men to date . 

23 MR PEOPLES : We hadn ' t even reached the stage of the 

24 Sex Discrimination Act in 1975 . 

25 LADY SMITH : No . 
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1 MR PEOPLES : Anyway, I shouldn ' t digress into discrimination 
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but the same report also said that visits by managers 

are infrequent . I think at that stage there was a -­

perhaps a requirement a l most that managers s houl d be 

going , at least probably on a monthly basis , but it 

didn ' t appear that that was always the case at t hat 

time , so far as Balrossie was concerned . 

The social work adviser was clearly unhappy about 

the points system, which he described i n the report as 

' a type of sanctio~/control of boys ' behaviour and one 

which re i nforced tte us/them d ichotomy '. As he puts it 

in the report as , and I quote : 

' Respect is i mposed on the boys and the tone of the 

schoo l remains unrelaxed . ' 

He goes on to say : 

' There is little evidence of positive warm 

relati onships between boys and staff . The manner in 

which boys s i t up and fold their arms in the dining room 

when t he headmaster appears symbolises t h e fear of 

aut hority which rules the lives of the inmates .' 

He says : 

' A term I use advisedly .' 

I t is a term t t at one would normal l y associate with 

some form of secure accommodation , like a prison . But 

he uses i t , and he uses it advi sedly, he says . 
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However , I wil l just mention that Dr Smith , and 

i ndeed the headmaster i n that year , i n May and June , 

made a plea to the Director of Education for more action 

to increase the number of staff or reduce t h e school 

roll and for improved classroom facilities . I wi ll just 

give the reference , it is I NC- 000000556 , at pages 10 and 

11 . Whether they were responding to the things that 

were comi ng out of the soci al work advi ser or HMI v i sits 

i t is perhaps difficult to say, but at l east together , 

they are making some sort of concerted attempt to get 

the powers that be , then Glasgow Corporation and 

parti cularl y the Education Authority, to do something 

about thi s . 

So it cannot a l l be just laid at their door , it 

would appear , from these types of documents . If it is 

a plea for action , and no doubt a plea for mo ney , to 

take action . 

18 A. Yes . 

19 Q. Mr Hill ' s report caused some concern with in the SED a nd 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

the officials met on 17 April 1970 t o discuss the 

report . The reference is SGV . 001 . 002 . 3784 . Summarising 

that meeti ng , i t was agreed that the school regi me was 

too r i gid and that the treatment used , it was described 

as ' self defeating ' . The note of the meeting records , 

and I quote : 
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' The school had a number of pupils with disturbed 

backgrounds wh o were a little difficult to deal with but 

its basic problems could be traced to deficiencies of 

staff in post , bott in educational and caring efforts .' 

I mean , i t may be an understatement to say ' little 

difficult ', but maybe that ' s t h e language t hat polite 

SED officials use , even in writing privately between 

themselves , or about meetings that are recorded . 

We see that and , indeed , it ' s said at t hat meeting 

that the school would benefit from transferring some 

staff elsewhere and replaci ng them with , and I quote 

from t he report, ' r.ew men '. Maybe ' new blood ' would 

have been a better expression , but we get t h e idea . It 

says : 

' With one exception , a Mr Abrines , the teaching and 

socia l work staff were aged between 53 and 62 . ' 

It says : 

' Offi cial s decided that they would meet with the 

corporation to put forward suggestions [ I t h i n k that was 

how it had to be ptrased at that t i me , they didn ' t have 

enforcement powers ] including, firstly , transfer of 

certa i n teaching staff elsewher e , secondly, i ntroduction 

of in-service trair.ing for school staff and , thirdly , 

the possibility of a p pointment of housemothers and , 

fourthly , expans i or. of recreati onal faci liti es at the 
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school .' 

Because I think they didn ' t feel there was a lot for 

the pupils to do at that time . 

Following that meeting , SEO and SWSG officials and, 

indeed , HMI Mr McPterson , that we have seen in the 

earlier documents , met with representatives of the 

Corporation of Glasgow at the City Chambers on 

28 May 1970 . I will just give a reference for a note of 

that meeting , SGV. C0l . 002 . 3786 . 

According to tte note of the meeting , HMI McPherson 

told the representatives of the corporation, I think 

they would be mainly councillors but maybe perhaps 

a senior official , that Mr Hand was a poor headmaster , 

the staff were too old , they had been at the school too 

long and displayed little interest in the job, and that 

the regime should be altered . Indeed , he went as far as 

to say , according to the note : 

' The rules for conduct and misconduct were so 

negative as to leave the children little to live for .' 

Pretty strong ~tuff . 

21 A. Yes . 

22 Q. He is actually voicing that to the officials , to the 

23 representatives , not simply privately to his colleagues? 

24 LADY SMITH : Yes. 

25 MR PEOPLES : Then if we move on to 1972 , perhaps Mr Hand , 
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perhaps , it could be said , to absolve himsel f of any , or 

at least some personal responsibility for this state of 

affairs , writes to another HMI , a Ms McKellar , and 

I will just quote one of t he things that he says at that 

time : 

'I am becoming more and more concerned about 

standards of the boys who are now being committed to us . 

I feel that the sctool is being overloaded with 

illiterate and maladj usted boys , for whom we have not 

the facilities to cope . ' 

Certainly we have heard that Dr Smith clearly felt 

that t here was a n~mber of boys who were perhaps in the 

wrong place and to some extent he is echoing that and 

saying , ' Well, the problem is not my making , I am 

getting people that shouldn ' t be here '. Is that how you 

would read that? 

17 A . Yes , yes . 

18 Q . He is giving , to some extent , a defence of his own 

19 position? 

20 A. Mm . 

21 Q . In that year , in December 1972 , Ms McKellar , the HMI , 

22 
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paid a v i sit and reported back that most of the teachers 

employed, and I quote : 

are incapable of emp loying group teaching 

methods, and in each class there is a spread of reading 
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abil i ty .' 

She is obviously making the point t hat , given the 

spread of ability, in terms of reading at least , that it 

i s very d i ff i cult to e mploy group methods to provide 

education . 

I suppose her principal interests on HMI would be 

the educational p rovision . I think we have canvassed 

with o t hers that boys i n these schools have the same 

right as boys in a~y school to a proper education . 

That would be the case? 

11 A . I wouldn ' t d i sagree with at that at all . 

12 Q . But the HMI records that t h e headmaster didn ' t seem to 

13 

1 4 
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parti cularl y favour any suggesti ons for change and used 

the l ack of accommodation faci lities as a n excuse so 

I think we are beginning to get an idea of what his 

positi on i s ; ' It is nothing to do with me , i t is what 

I have been given and the cards I have been dealt with, 

and i t is the faci l ities , i t ' s the boys they are sending 

me , what can I do? I am trying to get t h em to give me 

more money , give me the right sort of boys for t h is 

place '. That ' s his position, it would appear? 

22 A. Yes . 

23 LADY SMITH : There is ~o t hough t here to where t hese boys 

24 

25 

are going to go if they don ' t fit Mr Hand ' s selection 

cri teri a , whatever t hey were , i s there? 
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1 A . No , there certainly doesn ' t appear to be any 
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consideration about the individual needs of children , it 

is very much from the perspective of the physical 

environment and t he headmaster ' s expectations of what 

his facility is to provide . 

6 LADY SMITH : The respocse being , ' The children shouldn ' t be 
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13 

coming to us , thes e children shouldn ' t be coming to us , 

they should go somewhere else , I don ' t care where but 

somewhere else ', not , ' The chi l dren that are coming to 

us have needs that we are not meeting ; how are we going 

to do that? ' 

I sn ' t that what the question is that he should have 

been asking? 

14 A. Yes , indeed, my Lady, it ' s about the limitations of th,~ 

15 school --

16 LADY SMITH : And t he people there . 

17 A . Yes , and not lookicg for a solution to support the best 

18 interests of t hose children . 

19 LADY SMITH : Thank you , Jonathan . 

20 Mr Peoples . 

21 MR PEOPLES : I think it is more than Balrossie here , because 

22 

23 
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25 

Kilbrandon pointed out that there was a lack of 

specialist provision, there was an approved school 

system which he was not asked to review or make 

recommendations for . It continued, because there were 
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not in these days the specialist school s that exist now, 

s mall specialist schools with specially trained staff to 

deal with particular conditions , there was simply the 

gener i c approved school , and it woul d appear that SEO 

offic i als recogni sed t hat these schools , in their 

existing form with the untrained staff , were not in fact 

suitable for malad j usted children or children with 

a learning d i sabi lity, but the fact remained , in the 

absence of special provision, that ' s where t h ey were 

sent by the courts on committal . There was nothing else 

they could do , and in a chi ldren ' s heari ng i t was the 

same . They didn ' t have alternatives , so chil dren were 

sent to what existed, List D school s . 

I t ' s not just Mr Hand , there is a wi der prob l em here 

that wasn ' t being solved . 

16 A . Yes . 

17 Q . A systemic problem. 

18 A . Mm . 

19 Q . Going back to Balrossie , can I move to 1974 . We are 

20 get ting towards - Mr Hand_ , b u t following 

21 a visit on 14 August 1974 by an SWSG official , 

22 

23 

24 

25 

Mr Percival , and his report is at INC- 000000556 , a t 

pages 16 to 17 : 

' The basic problem [as he says ] as have always been 

known is t he pedestri an nature of the o l der s t aff , 
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teachers steeped i~ the tradition of 

He says Mosside , I wonder if he means ' Mossbank '. 

It probably is a typo but Mosside is in Manchester --

4 LADY SMITH : It is , yes . 

5 MR PEOPLES : He goes o~ : 
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' Mr Hand not having moved very far , if at a ll, since 

his days in Aycliffe ... ' 

Which is certainly in Durham, and was an approved 

schoo l at the time . Mr Percival continues : 

' ... which is , of course , a very different place 

from what it was 15 years ago .' 

I am just wondering whether Mr Hand , from this note , 

may have started life , or at least had prior employment , 

at Aycliffe Approved School before he came to Balrossie . 

That ' s a possibility, isn ' t it? 

16 A . That would appear to be , yes . 

17 Q . Yes . 

18 

19 

20 

21 

Whether he did or he didn ' t , neither he nor the 

staff appear to have moved away from the traditional 

approved school regime mentality and approach , that ' s 

the point he is making? 

22 A . Yes . 

23 Q. Then we get a visit in the same year , in October , by 

24 

25 

a social work adviser , I think it ' s Ms Reid , at 

INC-000000556 , at pages 22 to 24 , which states , and I 
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quote : 

' The building is a disaster and should never have 

been acquired as a residential establishment , 

parti cularl y for ctildren of primary age . The building 

i s a Victorian monstrosity which has been added to over 

the years and so now presents rather as a rabbit warren 

of odd bits and pieces . Because of the size of the 

rooms and t he layout , it is really quite inflexi ble and 

does not lend itself to good child care practice . I t 

presents as a cheerless institution . ' 

The report also says : 

' The dormitories are overcrowded, there is virtual ly 

no opportunity in the school for any boy who needs a bit 

of privacy or a bit of individual attention from 

a member of staff . The regime is dictated by the 

building [it is said] a nd the needs of staff , wh o look 

for an orderly , disciplined environment .' 

So it is t he needs of the staff that are put first . 

It says : 

' The boys are cared for as a total group , in other 

words not as individuals with particular individual 

needs .' 

I t says the ge~eral age range at that time was 

between 9 and 15 . There was a wide range of IQs , 

varyi ng from 60 to 1 25 . But the report says that there 
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were two boys who were admitted at that time who were 

aged seven and eigtt. 

The actual copy is unclear , so I am just summarising 

but it is in that report , I can assure you . 

5 LADY SMITH : Yes . 

6 MR PEOPLES : It says ttat the boys who were admitted ... the 
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adviser says this : 

' They were bott excluded from school in Glasgow and 

were said to be outwith anybody ' s control , however 

I think that this really indicates once again the , 

appalling lack of resources for children who need care . 

I suspect that many of the young children p l aced at 

Balrossie could be more appropriately placed elsewhere .' 

The report says there is virtually no opportunity 

for children to make individual relationships with 

members of staff a~d it is obviously quite impossible to 

meet the emotional needs of these children in these 

situations . 

It is said in the report that the quality and 

quantity of caring staff was poor and that there was 

a need to break this total group approach and create 

smaller groups , which subsequently did happen at 

Balrossie . 

Indeed , the adviser was so pessimistic and critical 

that she said she saw no future for Balrossie as 
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a caring establishment for children of any age group . 

Another social work adviser report at t he time , 

INC- 000000554 at page 3 reported that derogatory 

comments about children were less frequent t han on 

previ ous visits : 

but there still remained a basic disregard for 

the dignity of the children the school existed to 

serve .' 

So they are recognising all these t hings and they 

are not present at Balrossie, but as you have said 

earl i er , Jonathan , they don't seem to be able to find 

a sol ution . 

There is also an internal minute in 1975 withi n the 

SEO fi l es , dated 1 September 1975 , the reference is 

SGV- 001031940 . That makes reference to concerns about 

elderly and difficult staff , which were being expressed 

by Dr Margaret Smith , who tended to block any real 

growth . Again , they are pretty clear wh at t he probl ems 

19 are . 

20 Fortunately this did 

21 - we are in 1971 , and 

22 1971 and - at Balrossie 

23 

24 

25 

unti l 1991 . As we observed on Wednesday , t his was 

around the time of a local government re- organisation, 

when Strathclyde Regi onal Council came into being . I t 
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certainly indicated in the records that did 

want to modernise the school and I think we have heard 

evidence t hat that was position, other 

4 evidence . 

5 LADY SMITH : Though it was not an easy task - . 

6 MR PEOPLES : Not an easy task . It did take time and the old 

7 guard took time to move on or be moved elsewhere , to use 

8 an expression . 

9 LADY SMITH : He was young , early 30s , mid 30s , and t hey 

10 resented -

11 MR PEOPLES : Yes , there was a sort of resistance that the 

12 

13 

Scottish Minister got to t he attempt to get rid of 

corporal punishment . 

14 LADY SMITH : And --

15 MR PEOPLES : They were set in their ways . 

16 LADY SMITH : It didn ' t help that there were some who had 

17 applied for the job of - and didn ' t get it and in 

18 came this young man , who had different ideas from t hem . 

19 MR PEOPLES : Moving on to 1978 , that is a few years after 

20 had - • what is recorded at that 

21 
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time in some of the SED files is that older age groups 

by thi s t ime were coming to Balrossie . Indeed , when 

HMI McAlpine visited on 1 May 1978 , the reference is 

INC-000000554 , at page 12, 21 boys were aged 13 to 14, 

11 boys were aged 14 to 15 and there was one boy aged 
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between 15 and 1 6 . That , by my arithmetic , is a total 

of 33 boys . The roll was 61 , of whom 40 at that time 

were resident boys , so the majority were older and of 

secondary school age , I think . 

There was by then a new classroom block , and we h ave 

heard some evidence about that already in t his chapter . 

was looking for more staff, not 

unsurprisingly . The HMI noted that the teachers had 

primary school training , so they were not trained to 

deal with the older age group . It was reported the new 

classroom block was being brought into operation around 

that time . So there were changes happening . 

Then , in 1979 , there is an interesti ng minute by 

Mr Percival , t hat we have mentioned earlier , dated 

21 May 1979, INC- 000000554 at page 12 . It is maybe not 

page 12, it is 554 but I think it is a different 

reference , but I will j ust indicate that it is in that 

document . It says that Mr Percival, the SWSG official , 

is saying children will no longer tole r ate being treated 

by old- fashioned approved school methods . So he is 

picking that up and he says , and I quote : 

' This in itself means that staff must become more 

and more sensitised to the problems underlying 

children ' s behaviour and more sophisticated themselves 

to wor king wi th their charges .' 
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Around the same time t he HMI , Mr McAl pine , is saying 

it is time for a ' radical rethink '. Well , not before 

time as well? 

4 A . No , absolutely . 

5 Q. There is then a visit in 1979 , in May , by the HMI , at 
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urgent request of McAl pine , to 

discuss possible developments . That is INC-000000554 at 

page 6 . I will just summarise the points discussed with 

the HMI by and 

aMr -

Firstly, t he need to give greater degree of 

individual attention to pupils , with and 

stating the school was now accepting 

a greater proportion of , quote , 'dis turbed children '. 

Secondly, the demands made by day pupil , because 

they had a day unit or at least they were admitting day 

pupils by then , and these were said to be pupils who , 

but for attendance at Balrossie, might well be 

candidates for special schools . 

Thirdly, the need to develop a suitable educational 

programme for older pupils who were now at the school . 

Fourthly, a lack of reading skills among incoming 

pupi l s . 

Fifthly, what was discussed was the school ' s 

five-year development plan , which was now being drawn 
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up . 

So it looks as if he was attempting to address some 

of the long-standing issues . However , a note of warning 

which always comes when people propose significant 

changes ; Mr McAlpine in response , at that time , 

suggested that the proposals should be submitted in 

writing to both the SRC , Strathclyde, and the SED , SWSG, 

but warned that financial constraints would limit what 

could be done . So he is giving a warning t here , ' Well , 

you might want this , but we may not provide the cash to 

achieve what you are looking for ' , so it is 

Then we go to 1980 and Ms Reid, who went to 

Balrossie as an adviser some years before , pays 

a further visit to Balrossie in 1980, INC- 000000557 . 

After a visit , this adviser , who six years before had 

seen no future , said it had certainly, in her view, 

changed dramatically . She wrote that she was impressed 

by the general atmosphere and relationships between 

staff and children . She said had firm 

ideas about the model of care he was trying to provide 

and was able to offer to his staff . As for 

, the adviser said that he lacked the 

qualities of She reported that she was glad 

to see such an enlightened change at this particular 

school . 
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We are seeing now, at least from the perspective of 

the Social Work Services Group and inspectors , they are 

seeing a change and they think it is a change for the 

better and that things have changed dramatically . 

Then , however , a note of caution . After a further 

visit in December 1980 , Ms Reid , the social work adviser 

reports , and I quote : 

' Mr - confirms that there is a general state 

of hysteria in Strathclyde Region about children in 

List D schools . Social workers are being told by 

management to get the children out of the schools in the 

shortest possible time . This is not related to good 

child care practice but appears to be related to the 

vendetta against t he school s as well as finance . This 

confirms what I have heard from a number of other 

schools as I go on my rounds .' 

This may echo perhaps the prevailing view in certain 

regional councils and their directors about what they 

thought of these types of schools . Indeed , that might 

in fact be around the time that Fred Edwards was getting 

his photograph in the newspapers . 

22 LADY SMITH : Yes . Yes . 

23 MR PEOPLES : In 1981, there is a minute of 4 September 1981 , 

24 

25 

INC-000000557 at page 3 , where HMI McAlpine is 

supporting a proposal to make the school co-educational 
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as part of the five- year development p l an , so we are 

beginning to get a date for when that change was made . 

Indeed , on her final visit , Ms Reid , the adviser , was 

saying that Balrossie was a very val uabl e resource and 

it seemed t o her ludicrous that Strathclyde Region d i d 

not assume total responsibi l ity for the school . 

She seems to have had a complete change of heart , 

but also felt well , why is Strathclyde not wanting to 

pour money in to continue with this school , because 

I think the future then was quite uncertain , in terms of 

these types of schools . 

HMI McAlpine visited t he fo l lowing year , 1982 , and 

was favourably impressed by the range of activiti es at 

the school . He visited in 1983 , in June , and found 

a warm homely atmosphere at the school . He said boys 

seemed relaxed , quite a change from the old Balrossie , 

as it was put . The school was full with 60 residents 

and a waiting l ist of 12 and t here were eigh t or n ine 

day pupils . 

So certainly from the inspectorate ' s point of view 

and SWSG things were for the better . 

We have moved qui te a distance now . I a m j u s t going 

to finish with you , J onathan , I have a very short bit , 

because I am going to take the next chapter fairly 

short , because I am j us t going to say one or t wo t h ings 
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for the post- 1980 period , or 1983 period, just to 

complete this chro~ology . 

As we have seen, there was the first statement of 

aims and functions , which may have been 1991 or 1994 , 

which was required by the regulations , which were quite 

prescriptive in what you had to set out in these 

documents . In particular , the statement had to include 

details of policies and practices for recruitment and 

training of staff to ensure the objectives were met . 

Am I right in thinking -- maybe you will correct me 

if I am wrong -- would it be right to say that by 1991 , 

behaviour manageme~t systems , I am thinking of corporal 

punishment until it was stopped, and points or level 

systems, had become a thing of the past? 

15 A . From my reading in terms of preparation for my 

16 

17 

18 

19 

appearance , I would absolutely agree that there had been 

a shift away from those very traditional emphasis on 

corporal punishment towards other ways to approach 

challenges . 

20 Q. But not just corporal punishment , these systems , like 

21 

22 

23 
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25 

points and that which were criticised by the advisers 

and inspectors , they were disappearing as well? Things 

l ike privileges started to become recognised as rights , 

rather than things that you could give points for and 

take away or give at your discretion? 
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1 A . Yes , and you referred to rights and I think that that 
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journey of greater recognition of children's rights 

becomes more apparent in the records and the shift away 

from the very austere traditional attitudes of 

parti cularly teaching staff , but also across the soc i al 

work l andscape as well , that does start to reall y shape 

practice standards . 

8 Q. Just two more points before I finish today . This is , 
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I think, mentioned in A to D, but between 1980 and 1996, 

I think it is correct to say that staffing levels at 

Balrossie did increase significantly and indeed , 

I think, one statistic is that the number of residential 

child care officers and managers , care managers 

I assume , increased from 13 to 36 in that period . 

Then there was the final two years of the joint user 

agreement , which aimed, I think , to provide a service 

that involved individual care based on assessed need . 

Can I finish with this , that despite all these 

changes , and despite the obvious distinction 

when Balrossie closed in 

1998 , as is acknowledged in the A to D, child care 

workers were not required to have any experi ence or 

qualifications in child care , that was still to come? 

24 A . Yes , indeed . 

25 Q. Whatever these inspectors and advisers were saying , 
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whatever they knew about the problems, and however much 

they kept saying something about the importance of 

trained and qualified staff , nothing really substantial 

was done to address that problem. I t is onl y now that 

we are getting to that situation after the 2001 changes 

with the Independert Inspectorate , Care Commission and 

the SSSC and the requirement for staff to either have 

qualifications or to obtain them within a certain time , 

is that fair to say? 

10 A . Absolutely , I think that context has significantly 

11 

12 

13 

14 

changed and a lot of key changes within a fairly 

concentrated period of time around the regul ation of the 

workforce registration and, as you say, scrutiny and 

inspection as wel l . 

15 Q . These are all the things I want to say. You may have 

16 

17 

18 

19 

obviously heard the evidence that we had from -- I think 

we have called him ' Robert ' this week , he gave evidence 

between Wednesday and Friday . I don ' t know if you did 

hear that? 

20 A. No . 

21 Q . Whether you have or not . Do you want to add anything 

22 

23 

before we finish today in terms of on behalf of the 

council ? 

24 A . I suppose it is an opportunity, and I am grateful for 

25 the opportunity, my Lady, to be able to acknowledge that 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

children and young people who were subjected to abuse 

and to harm, whenever they were in care , have also shown 

a great degree of bravery in being able to take part in 

this Inquiry . I suppose for people with professional 

responsibilities, such as myself and the organisations 

where we work , this is a valuable opportunity to learn 

from the trauma of the past and to inform the continuous 

improvement and the development of services to ensure 

that the protectio~ of the most vul nerable peopl e in our 

communities remains at the heart of all that we do . 

So absolutely, I acknowledge the impact , the pain 

and the trauma that children and young peopl e subjected 

to abuse experienced and the importance for those of us 

in professional roles to continue to make changes to 

improve protective processes for them . 

16 LADY SMITH : Jonathan, thank you for that . 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

I have no furtter questions for you . I am really 

grateful to you for your input and for having agreed to 

come twice this week to assist us with your evidence . 

I am delighted to say you can now go, and I am sure 

you are glad it is Friday . I hope there is not too much 

that i s going to be demanding for you in the rest of 

today . 

24 A . Thank you , my Lady . 

25 LADY SMITH : Thank you . 
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1 (The witness withdrew} 

2 LADY SMITH : Just let me mention three names which I have 

3 mentioned before of people who are not to be identified 

4 as referred to in our evidence outside this room ; 

5 and Mr - . 

6 We will take the break and we will sit again in 

7 about quarter of an hour . 

8 Thank you . 

9 (11 . 36 am) 

10 (A short break} 

11 ( 11 . 55 am} 

12 LADY SMITH : Mr Peoples . 

13 MR PEOPLES : My Lady, the next witness today is an applicant 

14 who will be known by t he pseudonym ' McIntosh '. 

15 LADY SMITH : Thank you . 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

' McIntosh ' (affirmed) 

LADY SMITH : ' McIntosh ', do sit down and make yourself 

comfortable . 

' McIntosh ', t hank you for coming here t his morning 

to help us with your evidence for the Inquiry . Thank 

you also for all the work I know you have put into t he 

written evidence which I already have . I know that has 

been very carefully attended to by you , I am grateful to 

you for that . It has been really helpful to be able to 

study it in advance . 
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1 

2 

We will not go through every paragraph of it bit by 

bit this morning 

3 A. No . 

4 LADY SMITH : -- I am sure you appreciate that . 

5 A . Yeah . 

6 LADY SMITH : What we are particularly interested in is 

7 

8 

9 

10 

focusing on partic~lar aspects of it and we will talk to 

you about t hat , but of course , if there is anything you 

are anxious to go to t hat we are not doing , do let me 

know and we can deal with that . 

11 A. Mm . 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

LADY SMITH : ' McI ntosh ' , doing what you are doing today is 

not straightforward , you have agreed to come into 

a public place , to give evidence in a public inquiry , to 

talk about things that are very personal to you . That 

is a big ask, as t~e colloquialism goes . I understand 

that . However well prepared you are to do it , you may 

find it distressing or difficult at times . I do 

understand that . 

If you want a break , just pausing where you are or 

to go out of the room for a while , don ' t hesitate to let 

me know, or if there is anything else I can do to make 

the whole process of giving evi dence more comfortable to 

help you give the best evidence you can , please speak 

up . If i t works for you , it will work for me , 
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1 

2 

3 

I promise . 

If you are ready I will hand over to Mr Peoples a nd 

he will take it from there , is that all right? 

4 A . Yes . 

5 LADY SMITH : Thank you . 

6 

7 

Mr Peoples . 

Questions by Mr Peoples 

8 MR PEOPLES : Good morning , ' McIntosh '. 

9 A . Good morning . 

10 Q . I think it has not quite reached midday , so I think it 

11 

12 

13 

14 

15 

is still a good morning . 

Can I first of all , before we go through some of the 

matters you have told us about in your written evidence , 

I wil l give for our transcript the reference we give to 

your statement 

16 A . Yeah . 

17 Q . -- so you will not need to worry about that , but it is 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

WIT- 1 - 000000895 . It should come up on screen , 

' McIntosh ', so you can use the screen , but there is also 

in the red folder a copy of your statement if you would 

like to in fact I would like you to look at that just 

now and could I ask you , first of all , to turn to the 

l ast page of your statement on page 41 . 

24 A . Page 41 . (Pause) 

25 41 , yes . 
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1 Q. Can you just confirm for me that you have signed your 

2 statement and dated it? 

3 A . Yes , yes . 

4 Q. I f we go to the second last page, at the bottom, under 

5 

6 

7 

8 

' Other information ', paragraph 193 , you say you have no 

objection to your witness statement being published as 

part of the evidence to the Inquiry and that you believe 

the facts stated i~ your witness statement are true? 

9 A . Yes , yeah. 

10 Q. I propose to look at some things in your statement and 

11 

12 

I will really take you through the statement as it has 

been prepared and ask you some matters as I go along . 

13 A. Right . 

14 Q. If we go back to t te beginning , you can either use the 

15 

16 

written statement or the screen, whichever works best 

for you . 

17 A. Yeah . 

18 Q . First of all , and I don ' t need your date of birth, but 

19 can you confirm for me you were born in 1949? 

20 A . That ' s right , yeah . 

21 Q . You tell us at the start of your written statement a bit 

22 

23 

about life before care and we have already heard a bit 

of information about t his at an earlier occasion 

24 A . Yes . 

25 Q. -- but I will try and just take a summary of what you 
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1 

2 

have told us , so t tat we have the context of your 

evidence today . 

3 A . Yeah . 

4 Q. You were born in Dumbarton? 

5 A . Correct . 

6 Q . You had four siblirgs? 

7 A . Yeah . 

8 Q. I am not going to rame them or give the deta i ls , but 

9 

10 

11 

I will just say, ard I don ' t need his name, but you had 

an older brother , and we will hear a bit more about him, 

that you were close to? 

12 A . Very close to, yeat . 

13 Q . We will come to him in due course . 

14 

15 

16 

17 

Looking at the situation in the 1950s where you 

start at paragraph 4, you have some memories , you say it 

is vague, but you tave also learned something , I think , 

from records and research? 

18 A . Yes . 

19 Q . Can I just take from you jus t now t hat when you were 

20 

21 

22 

very young , two or three , you tell us in paragraph 4 

your mum had a stroke and that that left her paralysed 

and permanently bedridden? 

23 A . Yeah , I don ' t remember any time when she wasn ' t , in my 

24 memory . 

25 Q. No , I think you tell us that . 
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1 A. Yes . 

2 Q. Then you tell us a little bit about your father , 

3 

4 

5 

6 

paragraph 5 , and you say that from the 1920s through t o 

its closure in 1963, your father was employed at Denny ' s 

Shipyard in Dumbarton , firstly as a - and then as 

a general labourer? 

7 A. Yes . 

8 Q. Just before I goo~, this is not in your statement but 

9 

10 

11 

I will just take it from you because I think it is 

something that you have made us aware of , that your 

father , during the Second World War , was involved , 

12 I think, in the fire service or as a fire warden? 

13 A. He - a team of what they called 

14 Air Raid Precautio~s. 

15 Q. It was air raid, okay . The reason I am asking is 

16 

17 

I think he was at least there when there was the 

Clydebank blitz in March 1941 

18 A. That ' s right , yeah . 

19 Q. -- and he had to attend to the aftermath of the bombing 

20 

21 

that took place at that time , of the Clydebank area , is 

that right? 

22 A. They spent the night digging bodies out , and all the 

23 

24 

next day, and then the Germans came again on the next 

night . 

25 Q. I think that , you think , may have had quite a profound 
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1 effect on how he was later on? 

2 A . Yeah , I 'm pretty convinced , yeah . Mm . 

3 Q . As well as the problem that obviously he had to deal 

4 with with your motter and her situation? 

5 A . Yeah . 

6 Q . The other thing I will say is that you tell us at 

7 

8 

9 

10 

paragraph 7 that both of your parents , after you were 

born , suffered continuous poor health from virtually 

from your birth ' til a time when you went to Quarriers 

Homes in 1960 , is that right , ' McIntosh ' ? 

11 A . Correct, yes . 

12 Q . I ndeed , some of that period before Quarriers you lived 

13 with your grandmotter? 

14 A . That ' s correct . 

15 Q . Is that your maternal grandmother? 

16 A . Maternal grandmother , yeah . 

17 Q . You tell us , there is a lot of interesting information 

18 

19 

20 

21 

22 

about the history of your family and I am not going to 

deal with it today , but we have it here a nd it is part 

of your evidence , so don ' t assume ... j ust take it that 

we do see it as evidence and it will be considered and 

has been read . 

23 A . Yeah , yeah . 

24 Q . What you tell us at paragraph 10 , ' McIntosh ', is that in 

25 December 1957 , this i s on page 3 , that your mother ' s 
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1 

2 

3 

health deteriorated suddenly, she was admitted to 

hospital , and then in early 1958 , after returning home , 

she had a relapse and that she died early in 1958? 

4 A . That ' s correct , yeah . 

5 Q. Aged 46? 

6 A . Yes . 

7 LADY SMITH : At that stage , you would have been barely 

8 9-years old . 

9 A . Yeah . Mm . 

10 MR PEOPLES : You tell us at paragraph 5 that shortly after 

11 

12 

13 

14 

your mother died , your father was diagnosed with 

depression and it was the beginning of a chronic mental 

illness which worsened over time and I think affected 

him for the whole of his life? 

15 A. Yeah , yeah . 

16 Q . You tell us that he did continue working , 

17 notwithstanding he had this depression? 

18 A . Yeah , yeah . 

19 Q . It was mostly , but not entirely, controlled by t h e 

20 medication that he received? 

21 A . When he took it . 

22 Q. When he took it . 

23 

24 

25 

I think , as you do tell us in your statement , life 

was not easy because of your father ' s condition after 

your mum ' s death and he was in and out of hospital , he 

70 



1 

2 

had medication and you have just said he didn ' t take it 

always --

3 A . No , no . 

4 Q. -- and he had variable moods and problems , which you 

5 tell us about as well? 

6 A. Yeah . 

7 Q. It was not an easy situation for you to deal with? 

8 A . No , no . 

9 LADY SMITH : I think you also discovered he had TB . 

10 A. Yes , he did, yeah . He was in a sanitarium . 

11 MR PEOPLES : Was that before you were born or during 

12 A. No , I' ve always been a bit confused about this . I t h ink 

13 

14 

it was after I was born . He was in there for six months 

and then he came back . 

15 LADY SMITH : Yes . You mention in paragraph 5 that you think 

16 it was the 1950s? 

17 A. Yes , yeah . 

18 MR PEOPLES : That would mean , I suspect , as it was dealt 

19 

20 

with in those days , that he couldn ' t have any direct 

contact with his family? 

21 A. That ' s right , yeah , yeah . 

22 Q. Then you tell us among the things that were problems , 

23 

24 

25 

after your mother ' s death , this is on top of page 4 , 

that there was a number of incidents where he became 

confused or forgetful and you give some examples , and we 
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1 

2 

can read those , but that was a problem that he suffered 

from? 

3 A. Yeah . 

4 Q. That he would sometimes indeed wander off and people 

5 would bring him home and so forth? 

6 A. Yeah . Mm- hmm . 

7 Q. In 1959, this is to do with you at paragraph 14 , 

8 

9 

' McIntosh ', you tell us that you were given a year ' s 

probation for stealing a bike belonging to a fireman 

10 A. That ' s correct , yeah . 

11 Q. -- who lived in the next street , but as you tell us , 

12 

13 

what you thought you were doing was borrowing the bike 

and that you always returned it? 

14 A. Always , always . 

15 Q. But unfortunately it got you into trouble with the law 

16 

17 A. Mm . 

18 Q . -- and it got you a probation --

19 A. Yeah . 

20 Q. -- from the court? 

21 A. Yeah . 

22 Q. You tell us that one of your brothers in his teens, 

23 

24 

25 

after leaving school, and I think he had a job before 

this as an apprentice , but he joined the 

T.e.rr:itor.ial Arm¥ and then in 1959, when he was aged 18 , 
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1 

2 

enlisted in the Argyll and Sutherland Highlanders , is 

that right? 

3 A . Yeah , he didn't have a problem getting into the Argylls , 

4 

5 

6 

7 

because he wanted to avoid doing national service , so he 

enlisted and because my grandfather , who was in the 

Argylls , was killed in France in 1916 , they accepted him 

pretty much immediately . 

8 Q. Okay . You tell us that towards the end of that year , in 

9 1959 , your brother was posted to Germany? 

10 A . Yeah . 

11 Q . As far as your fat~er was concerned by that time , in 

12 

13 

14 

paragraph 16, you tell us that , although you were 

ten years of age , you knew that there were concerns 

about his ability to look after you and care for you? 

15 A . Absolutely . 

16 Q . Is that right? 

17 A . Yes , yeah . 

18 Q . If I go on to page 5 , which is headed ' The 1960s ', 

19 

20 

21 

22 

23 

again , we can read what you tell us , but if I could go 

to paragraph 21 , you tell us that the local Dumbarton 

social services became involved with your family because 

you were getting i~to a bit of trouble at that time , is 

that right? 

24 A . Yes . Yeah . 

25 Q. Indeed , one of the concerns they had was that your 
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1 father really wasn ' t able to look after you? 

2 A. That ' s correct , yeah . 

3 Q. Indeed they were saying that unless something could be 

4 

5 

6 

sorted out with your family , your wider family , that 

they would be seeking an order to put you into a care 

setting? 

7 A. That ' s correct , yeah . 

8 Q. It seems that -- is it your maternal -- sorry , your 

9 father ' s sister -- I don ' t need her name . 

10 A. All right , yeah . 

11 Q. Your father ' s sister and your father made an approach to 

12 

13 

14 

15 

16 

Quarriers Homes and the RSSPCC were asked to investigate 

your home circumstances . An inspector came from the 

society to interview your father and some of your 

siblings and the outcome was that Quarriers agreed to 

take you? 

17 A. Yeah . 

18 LADY SMITH : By that time you would have been about 11 years 

19 old . 

20 A. Yes, yes . 

21 LADY SMITH : That was - 1960? 

22 A. Yes , absolutely . 

23 MR PEOPLES : I think you tell us that in paragraph 25 on 

24 

25 

page 6 , if we could move forward in your written 

statement . You were admitted in - 1960 . When 
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1 you were , you say, about 11 and a half? 

2 A . Yes , that ' s correct , yeah . 

3 Q . You tell us a bit about the process and I think you are 

4 

5 

6 

7 

aware , ' McIntosh ', that we have had a case study about 

Quarriers, so we are quite familiar with the situation, 

indeed there has been findings that have been published 

about that particular 

8 A . I didn 't read Lady Smith ' s report until after I writ my 

9 statement , but I have read them since . 

10 LADY SMITH : You will see that we had a lot of evidence 

11 

12 

13 

about Quarriers and I was able to gain quite a full 

understanding about what was happening there and what 

the setup was . 

14 A . Yeah . 

15 MR PEOPLES : What I propose to do , against that sort of 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

background is I will pick out one or two things , but 

obviously our interest today is in another place that 

you went to , but I would like to just take a bit of 

information about your time at Quarriers , if I may . 

You tell us that you were put into cottage number 

43? 

22 A . That ' s correct . 

23 Q . The house parents were a Mr and Mrd•J:tif•J:m 
24 A. Mm . 

25 Q . You tell us about Cottage 23 , and one of the things you 
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1 

2 

3 

tell us at paragraph 28 , ' McIntosh ', is that the 

children in the cottage were forbidden to talk during 

meals? 

4 A. That ' s correct . 

5 Q. You tell us about your first night , that something else 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

happened , that when you were having your meal , you began 

to make a sandwich and Mr _ , the housefather , 

knocked it from your hand and said, and I quote , ' We 

don ' t do that here , eat your food properly with your 

knife and fork ' . 

That was your introduction to Cottage 23? 

12 A . 43 , sorry . 

13 Q. I ' m sorry , 43 . 

14 A . Yeah , that was my introduction, instead of asking me he 

15 just . .. 

16 Q. Did that take you aback? 

17 A. It did , yeah . Even going back now, 60-odd years , yeah , 

18 it did . 

19 Q. We know from your statement that the social services 

20 

21 

22 

were seeking to put you in a care setting for your own 

care and protection because your father really wasn ' t 

able to look after you? 

23 A. Yes . 

24 Q. Then you tell us at paragraph 30 that after tea , and 

25 until you prepared for your bed , that _ , your 
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1 

2 

houseparents , would retire to their sitting room and you 

were not allowed to disturb them? 

3 A . That's correct . 

4 Q . That would be very different to living in a fami l y 

5 

6 

environment where your parents are -- you have access to 

them if you need them at any time of day or night? 

7 A . That ' s correct , yeah . 

8 Q . You tell us a bit , I think Mr - was quite 

9 

10 

a religious person and I think he was the 

I think? 

11 A. He was fanatical . 

12 Q . You have a section headed 'Bed wetting ' that starts at 

13 

14 

paragraph 33, I just take a couple of things from that, 

you did wet the bed at times at Quarriers? 

15 A . Yeah . 

16 Q . You say that if that happened , Mr - •s reaction was 

17 he would become very angry with you? 

18 A . Yes , he did . 

19 Q . But he wouldn ' t j ust become angry, you say at 34 that he 

20 

21 

would verbally humiliate you in front of the other 

children? 

22 A. Yeah . 

23 Q . I mean , are you telling us , ' McIntosh ', he would just 

24 say things in front of them about you and --

25 A . He would just, er --
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1 Q. Can you remember? 

2 A. Call me names, call me a scunner , bed wetter , t hings 

3 like that . 

4 Q. How did you feel wten you heard him say that? 

5 A. Well , humiliated . 

6 Q. Were you a bed wetter before you went? 

7 A. No , no , no . 

8 Q. That started when you went to Quarriers? 

9 A. Yes , abso lutely, yeah . 

10 Q. Presumably when you got this reaction , it didn ' t help 

11 your bed wetting? 

12 A. No , i t didn ' t , no, no . 

13 Q. You say you are not sure you can remember it , because it 

14 

15 

was a l ong t i me ago at paragraph 34 , but you think he 

might have strapped you as well for wetting the bed? 

16 A . Yeah , he might of . I wasn't sure . 

17 Q. No , okay . 

18 A . I wasn ' t sure . 

19 Q. That is fair enougt, when you say ' strapped ', did he 

20 have a strap? 

21 A. It was the Lochgelly, what ' s called the Lochgelly tawse , 

22 I think we all know what that is . 

23 Q. Yes , no , you can take it, we are quite familiar with 

24 

25 

that . It wasn ' t a belt or anything , it wasn ' t a waist 

belt , it was like a belt you get in class? 
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1 A . No , a tawse , yes . 

2 Q . He had one of those in the cottage? 

3 A . Yeah , yeah . Hangir.g up , so we all could see it . 

4 Q . Because he wasn ' t involved in teaching at Quarriers? 

5 A . No . No . 

6 Q . You say that it wasn ' t just you that was humiliated , he 

7 would humiliate otter boys in the cottage? 

8 A . Yes . 

9 Q . I s that for bed wetting or other things as well? 

10 A . For anything . If you stepped out of line , if you were 

11 rebellious , he could be very humiliating . 

12 Q . Indeed you say , at paragraph 35 , you are not sure 

13 

14 

whether he strapped you , but there were occasions where 

he would shake you, 

15 A . Yeah . 

16 Q . And that happened quite a lot? 

17 A . Yeah . 

18 Q . You a l so have a recollection of being hit severa l times 

19 on the back of the head with the flat of his hand? 

20 A . Yeah . 

21 Q . You do say there you think you maybe got the strap but 

22 not necessarily for bed wetting? 

23 A . No , no . 

24 Q . You think you got it sometimes for other things? 

25 A . Oh , yeah . I was very rebellious . 
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1 Q. Okay . Well that is 

2 A. Yes . 

Q. How did you react to getting 3 

4 

5 

6 

7 

example , for doing something 

wrong? 

A . I t just seemed to be normal . 

normal . He just did it . 

hit on the head , for 

that was t hought to be 

You know, it was j ust 

8 Q. Can I go back to your own family situation, was that 

9 something that was normal in your family? 

10 A. No , it never happened . No, it never happened . 

11 Q. Did your parents use the belt on you? 

12 A. No . No. 

13 Q. This was something new for you? 

14 A. This was something new, yeah . 

15 Q. You just saw that ' s what ' s normal in this place and that 

16 happens? 

17 A. Yes . Yeah . 

18 Q. You do say you are quite frank that you were not always 

19 well behaved? 

20 A. No , I wasn ' t , no . 

21 Q. Okay . You tell us a bit more about Mr - at 

22 

23 

24 

paragraph 39 . You think that QBA/QBB were perhaps 

the o l dest houseparents in Quarriers by the time you 

arrived in 

25 A. Well , this is what I was talking about yesterday with 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

Lady Smith , she done a report which I read and this name 

come up, and I done what I considered to be a timeline 

analysis . Now , they were definitely the oldest 

houseparents in Quarriers, no question about it . He was 

also very close to Hector Munro , the superintendent , 

I know they were in there from the '40s because 

7 _ , t he son, was born there . When I went into 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

Quarriers in - 1960 , _ , the son , had 

just started working for a chartered accountancy firm in 

Glasgow, a trainee chartered accountant , and he had 

just, in that summer , sat his Highers at 

Allan Glen School in Glasgow, which means - - you know in 

Scotland you are 18 when you sit your Highers , so he 

would have to have been born in 1942 . He was 18 . 

15 Q. So they had been there a long time? 

16 A. Yeah , absolutely, yeah . 

17 Q. Did you remember him being nicknamed - -- you say he 

1 8 was n icknamed 

19 A. Well , I mean, this is what I said to - that things 

20 

21 

come back to you . I had no idea who 

I was far too young , I didn ' t --

22 Q. You remember the name being used? 

was, 

23 A. Yeah , but I also remember something else , because it was 

24 

25 

on television , Mr wore very thick 

spectacles , and I think that ' s why he didn ' t serve in 
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1 

2 

3 

4 

5 

the war , so I don ' t know -- but he was , he couldn ' t see 

when he took his specs off . 

Q . The n ickname you tell us was really 

because he dressed with a long black jacket and 

pinstripe trousers? 

6 A . Yeah , yeah , yeah . 

7 Q . You do tell us about his son and where he attended 

8 

9 

10 

11 

12 

school and so forth , so I will not go over that with you 

further . 

You tell us a bit about your schooling at Quarriers, 

I will come to later how you compare it with what 

happened at Thornly Park 

13 A . Yeah . 

14 Q . -- but you tell us at Quarriers you were enrolled in 

15 what was a combined j unior and secondary school? 

16 A . Yeah , yeah . 

17 Q . You have good memories of the headmaster , a Mr Elder , 

1 8 you say he was a kind man 

19 A . He was , yeah . Absolutely . 

20 

21 

Q . and that Mr_, who was the art 

teacher? 

22 A . Yeah . 

23 Q . You tell us that you joined the headmaster ' s book club 

24 

25 

and indeed became an avid reader , but only in t h e school 

itself? 
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1 A . Onl y in school , yeah . 

2 Q. Was there an opportunity to read in Cottage 43? 

3 A . There was , but the books I wanted to read , they just 

4 didn ' t have . 

5 Q. You tell us a bit about the sort of books you did read 

6 

7 

8 

and I think to some extent, Mr - wasn ' t very 

approving of the sort of books that you were reading in 

the class , is that right? 

9 A. Well , yeah , he -- I used to read Nigel Tranter , Scottish 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

h istory, er , sort of fiction but non-fiction , because 

Mr Elder had all his books , they were friends , and 

before I actual ly went there , Nigel Tranter actually 

used to come to the school and give them tal ks , but 

Robert Burns , he was a no- no , according to , he was 

a womaniser and a drunkard and he told me never to bring 

any books of his into the cottage . 

17 Q . But you enjoyed obviously reading Burns? 

18 A . Oh , yeah . 

19 Q . Yes . You tell us that there was an occasion , maybe 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I should introduce the background to this , that at 

paragraph 49 and 50 you tell us about something that 

happened wi th Mr , but one side of your fami ly was 

Cathol ic and the other side was Protestant . Your 

mother ' s side was Catholic , your father ' s side 

Protestant? 
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1 A . Protestant . 

2 Q. You tell us , because I think Quarriers, at least broadly 

3 

4 

speaking , was seen as a place for Protestant boys and 

girls , is that --

5 A . It probably universally was 100 per cent , yeah . 

6 Although t here was a couple of Jewish children . 

7 LADY SMITH : It is interesting you remember that , because 

8 

9 

I did hear about a very small element of Jewish children 

there , yes . 

10 A . Mm , yeah . 

11 MR PEOPLES: Against that introduction, you tell us , on 

12 

13 

14 

paragraph 50 , that there was a day when you told another 

boy that your mother was Roman Catholic and indeed you 

recited the Hail Mary prayers that she had taught you? 

15 A . That ' s correct , yeah . 

16 Q . You say that Mr - found out and , as you have put it, 

17 

18 

19 

20 

literally dragged you into the play room, he was 

red- faced and spluttering, shook you viol ently and 

yelled , ' Don ' t ever mention that nonsense in this house 

again'? 

21 A . That ' s correct . 

22 Q. Indeed you tell us it was the angriest you had ever seen 

23 him? 

24 A . It was , absolutely . 

25 Q. And you found it very frightening? 
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1 A. I remember Mrs - coming in and he saying -- she 

2 said -- he said, ' Get out ', very , very angrily to her . 

3 Q. In paragraph 51 and following , you have a section to do 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

with the death of your brother that you were close to . 

I will just ask you a few things about that , we can read 

the whole of your evidence about the background for 

ourselves that you have set out so fully but you tell us 

that his death is still -- at the time of your 

statement -- t he most traumatic experience of your life? 

10 A. Oh , absolutely . Absolutely . 

11 Q. Does that remain? 

12 A. Absol utely , yeah , it still remains that way . 

13 Q. You say however you have very happy memories of him? 

14 A. Oh , fantastic memories . 

15 Q. That you were close and did a lot together? 

16 A. Yes . 

17 Q. That was before you went to Quarriers but also when you 

18 were in Quarriers --

19 A. Yeah . 

20 Q. -- he came to see you and you did things? 

21 LADY SMITH : Of course , although there was an age gap 

22 

23 

between you and . , he was the s i bling that was 

closest in age , is that right? 

24 A. Absolutely , yeah . Eight years ' difference between us , 

25 yeah . 
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1 LADY SMITH : But your other siblings were older again . 

2 A . Older , much older , yeah . 

3 LADY SMITH : Thank you . 

4 MR PEOPLES: You have l ocated a record that you have found 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

that was written by the superintendent , Hector Munro , 

and you quote from it at paragraph 53 . I wil l just read 

what it says : 

'Mrs - [your housemother] found [you] ' McIntosh ' 

to be a very nice l ad and not too difficult too h andle.' 

It says it was felt that you improved considerably 

from the date of your admission until the date of your 

brother ' s death . 

' There was evidently a very close bond between 

' McIntosh ' and his brother , who was killed in 

a motorcycle accident following a visit to ' McIntosh ' at 

Quarriers . ' McIntosh ' s ' behaviour deteriorated after 

his brother ' s fatal accident and he became increasingly 

diffi cult to handle from that time until he was finally 

discharged to his father . ' 

That is the record that Mr Munro made , I think, in 

1965 . 

22 A . Yeah , yeah . 

23 Q . Now, as you tel l us in your statement , and as Mr Munro 

24 

25 

records , your brother was visiting you on leave from the 

army in - 1961 . 
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1 A . There was a parade , at Stirling Castle , and he had to 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

attend it because he was a d river , he drove a ll the 

senior officers around , he was trained in anti-terrorism 

techniques , which I only found out about when I spoke to 

the people at Stirling Castle and he called Mr Munro and 

said t hat he was only there for a couple of days , could 

he visit me and he said yes , no problem, came t hat 

night . 

9 Q . I think you had a good evening together? 

10 A . Oh , fantastic , yeah . 

11 Q . The next day, you were given the news that he had 

12 

13 

crashed his motorcycle on the way home and sadly was 

killed? 

14 A . Yeah , I was at school , I was told I had to go back to 

15 

16 

17 

1 8 

19 

43 , and as I was walking up with a prefect who 

I won ' t name, saw the police car and she said to me , 

' What have you been up to?' , and I went in , into the 

sitting room, and he said , ' Your brother was killed on 

his way home last night ' . That was it . 

20 Q . It sounds as if, the way you remember it , it was quite 

21 matter of fact and that was it? 

22 A . Very matter of fact , yeah . 

23 Q. Was there anything you recall that they did to try and 

24 console you or counsel you or help you at that time? 

25 A . I went into the play room, Mrs - come in and gave 
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1 

2 

me some tea and sat with me . She was very upset , very 

upset . 

3 Q . Just remind us , Mrs - was? 

4 A. The domestic . 

5 Q. One of the domestics? 

6 A. Yes . 

7 Q. Okay . You obviously went to your brother's funeral? 

8 A. Yeah . 

9 Q . And you were at home for a short time --

10 A. A short time . 

11 Q. -- after he died? 

12 A. With my grandmother . 

13 Q. You tell us bit about what happened when you went back 

14 

15 

16 

to Quarriers at paragraph 68 , ' McIntosh '. You say there 

that when you went back , it was as if your brother ' s 

death hadn ' t happened , that ' s the way you remember it? 

17 A. That ' s correct . 

18 

19 

Q . Indeed , QBNOBB barely mentioned your brother ' s death 

and nor did the children in the cottage , is that --

20 A. That ' s correct , yes . 

21 Q . The children would have known? 

22 A. Oh absolutely , yeah . 

23 Q. Yes . You are offering some reflections on why that 

24 

25 

might have been the way it was dealt with , that you say 

you don ' t think OBNQBB perhaps knew how to deal with 
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1 

2 

3 

4 

5 

the situation, and you also say that Mr liill might also 

have felt guilty, because , as you have told us in your 

statement , he did have a sort of argument with your 

brother shortly before you saw him and before he died 

that evening? 

6 A . This was about when my brother came to see me on the 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

Saturday . We went to a cafe in Bridge of Weir . We were 

sitting there and llll says , 'Oh , let's go home ', so he 

had borrowed my Uncle - •scar, my mother ' s brother , 

and he drove me home , and he called Quarriers and said, 

' The car ' s broken down , I can ' t get it repaired ', and he 

said , ' I ' 11 bring him back on Monday ' , and lii'II, he 

just didn ' t like t hat . 

14 Q . Was he suspicious that 

15 A . Oh , yes , absolutely . 

16 Q . -- you were just staying beyond your allocated time? 

17 A. The car hadn ' t broken down of course . 

1 8 Q . He suspected that? 

19 A. Yeah , yeah , he knew it . 

20 Q . He was not happy? 

21 A . He wasn ' t happy, no . It was just llllwanted to see me , 

22 

23 

he didn ' t want to come there for an hour , he wanted to 

be with me , that was it . 

24 Q . It doesn ' t seem as if Mr - could take that or 

25 process that and allow you --
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1 A . No . 

2 Q. -- to get the time that you and your brother wanted to 

3 spend together? 

4 A . No , he didn ' t , no . No . 

5 Q. Now, you tell us , and this may be echoed in Mr Munro ' s 

6 

7 

8 

9 

report , at paragraph 70 , that well , firstly , you were 

not able to come to terms with your brother ' s death but 

you feel that that was clear to Mr and Mrd•1:u•t•1:1:•-s 
well? 

10 A . Yeah , absolutely . 

11 Q . You say you were suffering at that time from severe 

12 

13 

menta l anguish and that that would have been obvious to 

them? 

14 A . Yeah . 

15 Q . You tell us that, notwithstanding , you didn ' t receive 

16 

17 

any support or counseling and just had to get on with 

matters? 

1 8 A . That ' s correct . 

19 Q . Is that the way i t was? 

20 You tell us about an occasion when you had -- the 

21 f•1:pn:1:p.,ere on holiday and a younger and less strict 

22 

23 

couple were put in charge on a temporary basis . This is 

from 71 onwards? 

24 A . That ' s the Nesbitts , yeah . 

25 Q. Yes . I think you made a pretence that you had hurt your 
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1 l eg and effectively you went on the run? 

2 A . I did , yeah, I went home . 

3 Q . In fact , during that time , you stayed with your 

4 grandmother overnight? 

5 A . Yeah . 

6 Q . But one of your other brothers took you back to 

7 

8 

Quarriers after that and you had to see Mr Munro , the 

superintendent? 

9 A . Yeah . 

10 Q . You were asked why had you run away? 

11 A . Yeah . 

12 Q . You tol d t hem that you wanted to see your father , but he 

13 

14 

15 

was i n hospital -- because I think by then you had been 

told , through your family , that your father had been in 

hospital or was going to hospital , something like that? 

16 A . He was in and out so many times . 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q . Then you say that when OBNOBB came back from 

holiday, you tell us at paragraph 73 that he was livid 

and after the younger couple left , he too k you to the 

play room in the cottage, yelled and shook you , and said 

that no one had ever run away from QBNQBB before , 

you were sent to bed early and you were not allowed to 

go out to the playing fields for a coupl e of weeks , you 

recall , yes? 

So --
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1 A. Yeah , yeah . 

2 Q . Did you attempt to tell him why you were running away? 

3 A. Er , I probably did , but 

4 Q . It didn ' t make any difference anyway? 

5 A . It wouldn ' t make any difference . 

6 Q . Did he seem as if you had damaged his unblemished record 

7 of not having any runaways? 

8 A . Oh , yeah . 

9 Q . That was to him the main point --

10 A. That was it . 

1 1 Q . You had to be punished? 

12 A. I t was pride . 

13 Q. Pride . 

14 

15 

16 

During this period, as you tell us , ' McIntosh ' , your 

father was in and out of hospital , he had good days , bad 

days and so forth 

17 A. Mm . 

Q . -- but you were always asking , is it QBA/QBB mainly, 1 8 

19 

20 

what t he situation was and you were being told he was 

okay or all right? 

21 A. Yeah , yes . 

22 Q. But you are not actually sure that they were making the 

23 necessary communications to find that out? 

24 A. There just didn ' t seem to be any communication between 

25 my family and Quarriers . 
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1 Q. Did Mr - have a problem with you seeing or 

2 communicating with your family or was it just t hey just 

3 didn ' t bother? 

4 A. Yeah , I think he did, actually, yeah . 

5 Q. You think he might have done? 

6 A. Yeah . 

7 Q. It wasn ' t the only time you ran away? 

8 A. Oh no . 

9 Q. If I go to paragraph 80 , there was another occasion when 

10 

11 

you ran away again and you say that you were taken back , 

I think to Quarriers by one of your brothers? 

12 A. Yeah . 

13 Q. And that when he left , you say that Mrs - locked you 

14 in the play room? 

15 A. Yeah . 

16 Q. So you were locked in? 

17 A. Yeah . 

18 Q. Why did she feel it necessary to lock you in the play 

19 room? 

20 A. I just think -- I think -- I don't know . I think that 

21 was her way of separating me from the other children . 

22 Q. Did she fear you would run away again? 

23 A. Probably yeah , yeah . Yeah . 

24 Q. You say at any rate when Mr - got home or returned, 

25 he yelled at you and went on about all the trouble you 
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1 had caused 

2 A . Yeah . 

3 Q. -- and that he in fact had reported you missing to the 

4 police? 

5 A . Yeah , yeah . 

6 Q. You t ell us he shook you on that occasion , gave you the 

7 strap and sent you to bed without any tea? 

8 A . That ' s correct , yeah , yeah. 

9 Q . What you also tell us is on that occasion, you noticed 

10 a big bruise on your shoulder --

1 1 A . Yeah . 

12 Q. -- and were unable or could hardly move your arm and in 

13 fact you didn ' t go to church that day? 

14 A . That ' s correct , yeah . 

15 Q . Am I right in thinking that the big bruise on your 

16 shoulder was connected with what happened with Mr 

17 A . Yeah, yeah . 

1 8 Q. Was i t caused by some sort of --

19 A . It was the shaking . 

20 Q . The shaking? 

21 A . Yes . 

22 Q. Okay . That left this big bruise on your shoulder and it 

23 restricted your movement? 

24 A . Yeah , yeah . 

25 Q. Okay . 
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1 

2 

You say that on the Monday, that Mrs - took you 

to the hospital at Quarriers --

3 A . Mm . 

4 Q . -- and you were asked by the doctor what happened to 

5 

6 

your shoulder , and you told the doctor that Mr - had 

shook you? 

7 A . Yeah . 

8 Q . When she took you to hospital , did she attempt to say to 

9 you that you shouldn ' t say how it happened or --

10 A. No , she didn ' t . But this was a new doctor, which 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

I remembered, he was a new doctor . He was young and 

I think he was probably a locum, because the other 

doctor was on holiday . 

And -- no, no, she didn ' t say anything about that , 

ask me to do that , no , he just asked me straight out 

and I told him what had happened . 

17 Q . I suppose a doctor you would expect to ask how did you 

18 get it? 

19 A. Yeah . 

20 Q . You say that you were X-rayed, you remember being 

21 X-rayed and that your arm was put in a sling? 

22 A. Yeah . 

23 Q . You say that after your hospital visit , Mrs - took 

24 

25 

you to the superintendent , Hector Munro , and as you put 

it, gave you the usual lecture about running away? 
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1 A . Yeah . 

2 Q. You told him again , you explained that your father was 

3 

4 

again in hospital and was that one of the reasons you 

were running away 

5 A . Yeah , I wanted to see him . 

6 Q. -- you wanted to get back to your fami l y? 

7 A . I wanted to see him and find out what was happening . 

8 Q. Indeed you say he promised to make some enquiries about 

9 the situation? 

10 A. Yes . 

11 Q . What you tell us is he didn ' t ask you at all why your 

12 arm was in a s l ing? 

13 A . No . No . No . 

14 Q. Then you say that a couple of days after this 

15 

16 

17 

discussion , Mr - told you that the superintendent 

had checked and that your father was in hospital , but 

that was all that he knew? 

18 A . That was all they said , yeah . 

19 Q . You were kept off school for the rest of the week . Is 

20 that because of your shoulder injury? 

21 A . Shoulder , yeah . 

22 Q. Then you say that Mr - didn ' t shake you agai n , but 

23 

24 

25 

regularly gave you the strap for answering back and 

other things . 

When you say that , was that after the injury he 
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1 didn ' t shake you again? 

2 A. He didn ' t shake me again after that . I ' ve always 

3 

4 

wondered , what I always wondered was ; did the doctor 

intervene? Did he go to Munro? 

5 Q . Or did Mr - perhaps get a fright 

6 A. He might ' ve got a fright , yeah . 

7 Q . that his shaking had caused an injury that required 

8 hospital treatment? 

9 A. Yeah , yeah . 

10 Q. I mean , is that a possibility? 

11 A. It is possible , yeah , yeah . 

12 Q. or , a l ternatively, Mr Munro maybe had a word with him? 

13 A. Mm . Yeah . 

14 Q. What sort of man was Mr Munro , did you l ike him or not? 

15 A. I didn ' t dislike him, he was a very sedate man . He was 

16 

17 

very , er, I would say, ambivalent . That ' s the best word 

that I can describe him with . 

18 Q. Trying to stretch my memory of Quarriers and the case 

19 

20 

21 

study, I think we learned, and indeed it has been found , 

that houseparents had a considerable degree of 

autonomy --

22 A. Oh , absolutely , yes . 

23 Q . -- and they weren ' t really closely supervised by people 

24 like Mr Munro? 

25 A. But he and - were very close . I think it was 
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1 

2 

3 

because of the length of time that -- and of course h e 

was , which was the most 

prestigious j ob in Quarriers . 

4 Q . Which was? 

5 A. It was the most prestigious job , absolutely . 

6 Q . Can I move on , ' Mc I ntosh ', to paragraph 83 if I may . 

7 

8 

9 

You tell us about another incident that happened 

shortly after the sling was removed , after this incident 

we have been speaking about . 

10 A. Yeah . 

11 Q. You say that there was a rota system in Cottage 43 for 

12 washing up --

13 A. Yeah . 

14 Q. -- and that one night after tea , you were carrying 

15 

16 

a tray of dishes to a shed when you experienced a sharp 

pain --

17 A. That ' s right . 

18 Q. -- in the shoul der that you injured and that made you 

19 drop the tray? 

20 A. Yeah . 

21 Q . You say when Mr - heard the crash , he came rushing 

22 i n and yelled at you? 

23 A. That ' s correct , yes . 

24 Q . You say for the first and only time , Mrs - came to 

25 your defence and said , ' Leave him alone , 111111, it was 
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1 an accident ' ? 

2 A . That ' s right , yeah . 

3 Q. So even she stepped in on that occasion? 

4 A. Yeah . Who knows , maybe she was concerned that he had 

5 gone too far by shaking me and injuring my shoulder . 

6 Q. Because she would have known by then there had been 

7 

8 

an injured shoulder and would she have known how it 

occurred? 

9 A . Well , yeah , she knew he ' d shaken me . 

10 Q. She knew he was doing these things? 

11 A. Oh , yeah , absolutely . 

12 Q. When Mr - came in , did he even ask you how did it 

13 

14 

happen , was it accidental or did he just rush in and 

do 

15 A . He just rushed in . What the -- dining room is here , you 

16 

17 

18 

19 

have to go up , bring the dirty washing down the steps , 

into the shed , where there's a big sink . There was no 

washing machine or anything like that , it was just all 

done by hand . 

20 Q . Was it like a scullery? 

21 A . Sorry? 

22 Q. Was it like a scullery, the shed? 

23 A . Well , it was a big shed , but on here , just as you came 

24 

25 

down the steps from the dining room, you had the sink 

and that ' s where you washed the dishes . 
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1 Q . Now, I am going to move on , ' McIntosh ', to a different 

2 

3 

4 

5 

6 

matter that you tell us about , that happened when you 

were in Quarriers . This is connected with the bell 

tower at the Mount Zion church . You can take it we know 

about this place and, indeed , I thi nk it has featured 

quite a lot in evidence we have heard about . 

7 A . Yes . 

8 Q . You tell us about something that happened to you . The 

9 

10 

11 

12 

background to this is that Mr - you have tol d us , 

was and that he was assisted in his 

church duties by a couple of brothers , I don ' t need 

their names . 

13 A . Yeah . 

14 Q . That you tell us that their job was to set u p the church 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

for the Sunday and midweek services and the various 

things they had to do . 

You say that one of the brothers was discharged from 

Quarriers and that Mr - tol d you that - - I t h ink the 

older brother was discharged and Mr - said t h e 

younger one would take his place 

21 A . That ' s correct . 

22 Q . -- as the number 1 , as it were --

23 A . Yeah . 

24 Q . and that you would take over the job of the number 2 , 

25 as it were? 
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1 A. Mm , correct . 

2 Q. On e of the duties that you would have to perform in this 

3 

4 

role was ringing tr.e church bell on a Sunday morning 

from 10 . 40 am unti l 10 . 55 am? 

5 A. That ' s correct . I can show you , I can demonstrate it 

6 for you if you want . 

7 Q. Well , if you want to . Don ' t injure your shoulder . 

8 A. It was a handle . 

9 Q . Yes? 

10 A. And when it came to quarter to 11 , he would say tick , 

11 

12 

tick , tick , dong . 

So it was three ticks and then a dong . 

13 Q. It wasn ' t like pulling a rope? 

14 A. No , no , there was ~o rope , no . 

15 Q. Because I think we see bell ringers 

16 A. The campanology (!~audible) , yeah . 

17 Q. It wasn ' t that sort of a technique? 

18 A. No , this was a handle . 

19 Q. That is what you had to do? 

20 A. I had to do that . 

21 Q . You kept doing that for the 15 minutes or so --

22 A . Yeah . 

23 

24 

Q. that the bel ls were to be rung . You tell us that one 

of the senior boys in the Scripture Union --

25 A . Yeah . 
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1 Q . -- and he was called 1111· 
2 A. Mm- hmm . 

3 Q . Were you a member of the Scripture Union? 

4 A. Yeah , you had to join when you were , er , 14 . 

Q . Okay . Then you say that there was a Sunday when you 5 

6 

7 

8 

9 

were you had now become the person who rang t he bell , 

when he came to the clock room, now, that ' s where you 

performed this bell ringing in the clock room? 

A. Yeah . 

10 Q. You say he was quite friendly towards you on that 

11 occasion? 

12 A. Yeah , yeah . 

13 Q. Before I go on , when you say he was a senior boy , was he 

14 at Quarriers t hen , was he one of the boys or not? 

15 A. Well , there was rumours all over the place that he was 

16 

17 

18 

19 

the nephew of Dr _ , who was a -- And we 

only ever saw him at Scripture Union , he wasn't in 

Quarriers , we knew he lived somewhere in the vicinity , 

but we didn ' t know much about him. 

20 Q. He didn ' t live in a cottage in the homes? 

21 A. No , he wasn ' t in Quarriers whatsoever , he wasn ' t 

22 a resident . 

23 Q . And what sort of age would you put him? 

24 A. Er , I would say 15/16 . 

25 Q. Before this occasion, when he came t o the clock room , 
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1 did you know him? 

2 A . Well , I ' d spoken to him in Scripture Union, but he 

3 wasn't really interested speaking to me or --

4 Q . So you hadn ' t really had much dealings with him before 

5 then? 

6 A . No , no , he just suddenly appeared t hat day in t he clock 

7 tower . 

8 Q. You tell us that when he did appear at the clock room, 

9 

10 

1 1 

he did ask if you were enjoying your new job and he 

wanted you to show him how the bell was rung, t hat's 

what he said? 

12 A . Yeah . 

13 Q . You tell us on that occasion that as you were showing 

14 

15 

16 

17 

him, he ran his fingers up the back of your neck , you 

asked him to stop and you kept moving away from him, he 

continued to try to do it and you say when it was time 

for you to ring the bell , he just left? 

1 8 A . Yeah. 

19 Q . Yes . I suppose if he had carried on, and you hadn ' t 

20 

21 

rung the bell because of this problem, someone would 

have come to see you? 

22 A . Er , I don ' t know, it would have been a hell of a 

23 

24 

distance to go up those stairs and 

like going up those stairs . 

didn ' t 

25 Q. I was just thinking if it was 10 . 40 am and it didn ' t 
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1 ring , someone might say --

2 A . Something would have been done , yeah , something would 

3 have been said . 

4 Q. As far as this room was concerned , you would have to 

5 access it by going up a number of stairs? 

6 A . A spiral staircase . 

7 Q. Spiral stairs , there was this room quite high up in the 

8 tower , the bell tower? 

9 A . Very , yeah . I n the bell tower , yeah . 

10 Q. It had a door? 

11 A . Yeah . 

12 Q . Now, on this occasion, you woul d go in the door to do 

13 the bell ringing? 

14 A . Yeah . 

15 Q . When this happened , with him, what was the position with 

16 the door, was it locked or open? 

17 A . No , the door was -- the door was always open . 

18 Q . When you say open , do you mean it was unlocked? 

19 A . It was unlocked, it was never locked . 

20 Q. Was it actually open? 

21 A . You just pushed it open , that was it . 

22 Q. He didn ' t attempt to lock the door? 

23 A . No . No . 

24 Q. Okay . Then if I move on , at paragraph 86 , you tell us 

25 a couple of weeks later he was waiting for you again in 
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1 

2 

the clock room and he had closed the door on that 

occasion and began touching you all over? 

3 A . Yeah . 

4 Q . Yes? 

5 A . Yes . 

6 Q. You say you kicked out at him and you tol d him to get 

7 lost or that you would tell Mr 

8 A . Yeah . 

9 Q . He replied with the words , ' He won ' t believe you , 

10 

11 

everyone knows you ' re a troublemaker and a liar . ' 

That was what he was telling you? 

12 A . That ' s correct , yeah . 

13 Q . Then you , I think , tell us that you threatened to hit 

14 him with a broom --

15 A . Yeah . 

16 Q . -- he grabbed you by the neck and squeezed hard on your 

17 neck? 

18 A . Yeah , mm. 

19 Q . You say that during this incident he kept trying to 

20 touch you and you kept trying to push him away? 

21 A . That ' s correct , yes . 

22 Q. What you also tel l us was you were quite small at the 

23 time and t hin? 

24 A . Yeah . 

25 Q. And that he was a much bigger person? 
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1 A. He was much bigger , yeah . 

2 Q. And older, obviously? 

3 A. Yeah , yeah . 

4 Q. So it was difficult to fight him off? 

5 A. It was , yeah . But as I say , he left -- I think he 

6 

7 

probably realised that he couldn't be t here when I was 

ringing the bell , otherwise it mi ght cause problems . 

8 Q. Because as you say , as in the previous occasion, when it 

9 came to ringing t he bell , he did leave the place 

10 A. Yeah, yeah . 

11 Q. -- and after that second incident , you say that you 

12 

13 

spoke to t he other boy that had these duties in the 

church? 

14 A. That ' s correct , yeah . 

15 Q . About what - had done? 

16 A . Yeah . 

17 Q. You tell us that he warned you not to say anything or 

18 there would be trouble? 

19 A . Exactly . 

20 Q. What did you take from him saying don ' t say --

21 A. Well , looking back , he probably tried it with him as 

22 well . 

23 Q. Yes . You suspect that he might have done t he same 

24 thing? 

25 A . Probably not then, but looking back on it , yeah , yeah . 
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1 Q. Because was this other boy, was his duty from t ime to 

2 time to ring the bell like you? 

3 A. Well , that was his job before me . 

4 Q. Right , okay . 

5 A. Then he moved up wten his brother . . . 

6 Q. I see , sorry, yes , sorry again . So you took over his 

7 j ob? 

8 A. I took over his job . 

9 Q. But you suspect when he did the job, he got the same 

10 treatment from - ? 

11 A. Exactly . 

12 Q. Did he say anything more about - at t hat time or did 

13 he just that was it? 

14 A. No , no , he said, ' Don ' t say anything, you 'll just cause 

15 trouble ', something -- words to that effect . 

16 Q. You tell us that lllldidn ' t stop, he did come again 

17 A. He did , yeah . 

18 Q . to see you in t te clock room? 

19 A. Hmm . 

20 Q. You say, as before , he started touching you and you kept 

21 pushing him away . 

22 A . Yeah , yeah . 

23 Q. You say that on the third occasion, he grabbed you from 

24 behind and put his hand down your trousers --

25 A . That ' s correct , yeah . 
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1 Q. - - and he fondled you? 

2 A. Yeah , yeah . 

3 Q. Was he saying anything when he was doing this? 

4 A. Sorry? 

5 Q. Was he saying anything to you when he was doing this? 

6 A. No , no . He was being very forceful . Very forceful . 

7 Q. And he was bigger? 

8 A. Oh , yeah , much bigger . I mean , at that age , I think, 

9 you know, 14 to 16 , that ' s quite a difference . 

10 Q. You were quite small --

11 A. Oh , yeah. 

12 Q. As you say , you were not a big eater, you have told us? 

13 A. No , no , I wasn ' t , I was wiry . 

14 Q. Okay . You say that on this occasion, you recall he did 

15 undo his fly --

16 A. That ' s correct . 

17 Q. -- and expose himself and wanted you to touch him? 

18 A. Yeah , yeah . 

19 Q. Do you mean his private parts? 

20 A. Yeah . 

21 Q. But you refused and you say you started crying on that 

22 occasion? 

23 A. Yeah , yeah . 

24 Q. You said at the time that you would tell Mr - and 

25 the minister , but he again said what he had said before , 
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1 ' They won ' t believe you ' ? 

2 A. Yeah , exactly . 

3 Q . You say that during the summer of 1962 , he came to the 

4 clock room on a number of times --

5 A. Quite a few times . 

6 Q . -- and did the same thing and you fought him off each 

7 time . Did it ever get beyond the exposure --

8 A. No , it was just -- he was --

9 Q . -- and touching? 

10 A . Touching me , trying to force me to do things to him . 

11 Yeah . 

12 Q. Now, you tel l us you went to a camp with the --

13 A. Mm . That was at Meigle , yeah . 

14 Q. You say a summer camp and when you came back , this is at 

15 

16 

17 

18 

paragraph 91 if I can pick up the situation, that you 

went back to your church duties when you came back to 

Quarriers and llllcame to the clock room several 

times 

19 A. Yeah . 

20 Q . -- after this camp that you had been to . You say that 

21 

22 

23 

24 

there was a Sunday , you think around the beginning of 

September 1962 , when he grabbed you , or he made a grab 

towards you, and you say on this occasion you simply 

snapped, to use your 

25 A. Snapped, yeah , absolutely . 
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1 Q. What you did then , was - - I think was this something you 

2 

3 

hadn ' t done before , you say you punched him on the face 

and his nose spurted blood? 

4 A . Just boom, it went all over my shirt . 

5 Q. Okay . That caused him to run down the stairs? 

6 A . Yeah , he ran down the stairs . 

7 Q. You were shaking and crying? 

8 A . Yeah . 

9 Q . You say on this occasion, but you managed to compose 

10 yourself and rang the bell? 

1 1 A . Rang the bell . I didn ' t want to let anybody down . 

12 Q. No , and then after you rung the bell, you t ell us you 

13 

14 

that you buttoned up your jacket to try and hide blood 

that was on your shirt . This would be lll' s b l ood? 

15 A . Yeah , yeah . 

16 Q . But Mr - saw blood? 

17 A . Yeah . When you came t hrough the side door of the 

1 8 

19 

20 

church , our pew was here , we sat at this pew , and he 

couldn ' t miss it , you couldn ' t cover it up, although 

I tried to . 

21 Q . Because after you had finished ringing the bell , you 

22 would come down and sit in the church? 

23 A . Yeah , yeah . 

24 

25 

Q . You say that Mr , having seen blood , took you to 

a side entrance and that you burst into tears at that 
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1 

2 

3 

point . He wanted to know what had happened and you 

recollect you didn ' t say anything , you were just simply 

crying a lot? 

4 A . Yeah . 

5 Q. He went back to the church and came back with 

6 a housefather of another cottage? 

7 A. 42 , which was next to ours . 

8 Q. You were asked , is this by the other housefather , what 

9 happened and what was going on , is that right? 

10 A. That ' s correct , yeah . 

11 Q . Mr - asked the other housefather to just take you to 

12 Cottage 42 until church had finished? 

13 A. Yeah , yeah . 

14 Q. Then Mrs - came on the scene and you were put in the 

15 play room, is this at Cottage 43? 

16 A. That ' s correct , yeah . 

17 Q . She asked what had happened 

18 A. Yeah . 

19 Q . -- but you didn ' t say anything at t hat point? 

20 A. No , no , no . 

21 Q . Was there a reason why you didn ' t want to say anything 

22 to her? 

23 A . Well , you know, he had said that nobody woul d believe 

24 me . 

25 Q. I see , so you just took him at face value? 

111 



1 A. I took it at face value . 

2 Q . Then you say Mr - returned and he asked you how the 

3 blood got on your shirt and you again started crying? 

4 A. Yeah . 

5 Q. Then you say after lunch , he returned and again wanted 

6 

7 

8 

to know how the blood had got on your shirt and said you 

had to tell him and that you wouldn ' t get into trouble 

if you told him? 

9 A. He was very calm, he wasn ' t angry or anything like that , 

10 he just --

11 Q. So on this occasion, he was just wanting to know how 

12 this happened? 

13 A. Yeah , yeah . 

14 Q. He wasn ' t angry . He was not angry with you at that 

15 point? 

16 A. No , no . No . 

17 Q. Do you think he thought it was your blood that was on 

18 the shirt? 

19 A. Well , I don ' t know, because I had no marks on me . And 

20 clearly - had -- didn ' t go back into the church, he 

21 

22 

was gone somewhere else , he had probably gone home or 

wherever . 

23 Q. He made an exit and he didn ' t stay around? 

24 A. He made an exit , yeah . 

25 Q . You did tell Mr - at that point about llll --
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1 A. Yeah . 

2 Q. -- coming to t he clock room, what he had been doing a nd 

3 what had actually happened that particular day? 

4 A. Yeah , yeah . 

5 Q. Then having told Mr _ , you say that Mr Munro was 

6 brought to the cottage and that you had to tell him - -

7 A. Yeah . 

8 Q . -- everything you had told Mr - ? 

9 A. I had to repeat everything, yeah , in much more detail , 

10 if I remember correctly . 

11 Q. Okay . So it was obvi ously a sufficiently serious matter 

12 that Mr - felt the need to get Mr Munro involved . 

13 A. Oh , yes . 

14 Q. He, Mr Munro, asked you why you hadn ' t said anything , 

15 

16 

because presumably you had said it was not just on this 

occasion it had happened , it was a number of occasions? 

17 A. Many times , yeah . 

18 Q . You tol d him it was because Ill had tol d you you 

19 wouldn ' t be believed? 

20 A. Wouldn ' t be believed, yeah . 

21 Q. Okay . Then , if I move on , to just find out what went on 

22 

23 

after that , that you say that you were kind of put in 

a place, separated from the children in the cottage --

24 A. Yeah . 

25 Q . -- but you were taken at some point by Mr - to the 
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1 hospital for a medical , is that right? 

2 A. Yeah , yeah . 

3 Q. Was there a concern , do you think, that something had 

4 

5 

happened to you? To cause them to ask for you to have 

an examination? 

6 A. Wel l , yeah , I'm not sure but I know that I was taken to 

7 the hospital . 

8 Q . Did you tell Mr - and Mr Munro the identity of the 

9 person that did this? 

10 A. Oh , yeah , yeah . 

11 Q . That it was ~ ? 

12 A . Yeah . 

13 Q . They would know who llllwas? 

14 A. Absol utely , yeah . 

15 Q. Can you recall whether they expressed any reaction when 

16 you gave them the name? 

17 A . No . No . I mean he was always speaking to _ , 

18 always . So -- oh , yeah , he knew him wel l . 

19 Q. But they didn ' t express any reaction either at --

20 A . No . 

21 Q . Did they attempt in any way to cast doubt on what you 

22 were tell i ng them about llll? 

23 A. I don ' t think they did at that point . 

24 Q . No , okay . Did you get the impression that they were at 

25 least listening to you and at least being prepared to 
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1 accept your account as truthful and accurate? 

2 A. Well , I thought so , but --

3 Q. You had no reason to doubt that at that time? 

4 A. No reason to doubt it , yeah. 

5 Q. You say that , to follow the matter through , at 

6 paragraph 96, ' McIntosh ', you say t hat on a date in 

7 - 1962 , Mr - took you to Mr Munro's office 

8 and Dr - was there and there was also a woman who 

9 had , you said, interviewed you --

10 A . She had interviewed me about - •s death and she asked 

11 me a lot of questions . 

12 Q. I see , right, so the --

13 A. I think she was a psychiatric social worker or whatever . 

14 Q. Okay , and you say that Mr - was outside when this 

15 interview took place? 

16 A. Yeah , yeah . 

17 Q . So there is Mr Munro , Dr - and the woman who you 

18 spoke to at the hospital , were in the room? 

19 A. Yeah . 

20 Q . Mr - was outside? 

21 A. He was outside all the time , he didn't come in. 

22 Q. The three in the room questioned you what had happened 

23 in the clock room? 

24 A. Yeah . 

25 Q. Both on the Sunday? 
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1 A . Yeah . 

2 Q. And before? 

3 A . Yeah . 

4 Q . On other occasions? 

5 A . They asked he me how many times it had happened , 

6 et cetera , things l ike that . 

7 Q. You have a recollection that the woman who was there 

8 made some notes? 

9 A . Oh , yeah , she was scribbling away . 

10 Q. Then you went back to Cottage 43? 

11 A . Yeah . 

Q. Then two days l ater , I think it was , you were 12 

13 

14 

15 

Mr - that your father would be collecting 

next day and taking you home? 

A . Mm , yeah . 

16 Q . I think, as you say , to say you were happy is 

17 an understatement , you were over the moon? 

tol d by 

you the 

18 A . I coul dn ' t believe it , you know, it happened so 

19 suddenly . 

20 Q . I think there is a short delay before you managed to get 

21 home , but not a long one . 

22 A . This was because - - I don ' t know, they were supposed to 

23 

24 

25 

come but he didn ' t come and there was a delay and , er , 

the woman who was - - when I spoke to her on the phone , 

this was when I started writing my statement , s h e said 
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1 

2 

3 

4 

it ' s quite likely that when your brother came to collect 

you, they wouldn ' t hand you over to him because he 

wasn ' t your designated guardian and , you know, so they 

would have -- it would have to be your father . 

5 Q . So there was a b i t of administrative delay? 

6 A . Administrative delay, whatever you want to call it , 

7 yeah . 

8 Q . I think you tell us that once you got home and you told 

9 

10 

your grandmother wtat had happened , as you put it , she 

went mad and she wanted to get the police involved? 

11 A. She went absolutely berserk , yeah . 

12 Q . I think in the eve~t , the police didn ' t get involved , is 

13 that right? 

14 A . No . 

15 Q . Whose decision was that? 

16 A . That was her husbar.d ' s ,-. 

17 Q . When you had your conversation at Quarriers with 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Mr Munro and Dr _ , and the woman in the office , 

was there any suggestion at that point that they should 

get the police involved? 

A . No . None at all , r.o . 

Q . They just took notes and then you were sent home? 

A . They just questioned me . And then that was it . And 

then 

Q . That was it, you were sent home? 
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1 A . I was told two days later I was going home , or whenever . 

2 

3 

4 

Q. I take it there was no you after that , although there 

was a discussion about the police in your family , you 

were never seen by the police on this matter? 

5 A . No , never . 

6 Q . You say that as far as your family were concerned , it 

7 

8 

9 

was one member of your family that said , although your 

granny was in favour of bringing the police in, they 

said we will not do that? 

10 A. No . 

11 Q . Do you have any idea why that was said? 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

A . Well , I don ' t think her husband , there 

was always a lot of problems in my family with my 

grandmother and her marriage . As I say , my grandfather, 

was killed in 1916 and she married him, 

I think a year later , and , you know, they weren ' t very 

close . He wasn ' t close to us , because we were , you 

know, we were the children grandchildren of o ur 

grandfather . Nobody ever met him in my family , because 

he was killed in 1916 and my brothers were born in the 

' 30s . 

22 Q. The person that didn ' t want the police involved was not 

23 directl y related to you at all , it was 

24 A . No , he was my --

25 Q. Step --

118 



1 A . Step, er , grandfatter , yeah . 

2 Q . grandfather , yes . 

3 

4 

You say at 102 , although you were happy to be away 

from Quarriers 

5 A . Yeah . 

6 Q . -- you were left wondering what was going to become of 

7 

8 

you, because you had gone into Quarriers because of the 

situation at home? 

9 A. Mm . 

10 Q . So you were left ttinking what is going to happen next? 

11 A . But I knew my father was seriously ill . I knew it . 

12 Q . But you did go back home and at 105 you say that , 

13 

14 

15 

although you don ' t know who reported the situation at 

home , because I think your father -- he wasn ' t really in 

a position to look after you , is that right? 

16 A. That ' s correct , yeah . 

17 Q . You were not getti~g anyone coming forward to say , 

18 ' We ' ll take you and look after you ' ? 

19 A . Yeah . 

20 Q . Social services become involved and the upshot is that 

21 you are taken to Bellfield Remand Home in Dumbarton? 

22 A . That ' s correct , yeah . 

23 Q . We know a bit about this place , I think it ' s a sort of 

24 

25 

place that people are sent while they decide what ' s 

going to happen to them next , it ' s not a permanent place 
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1 that --

2 A . That ' s correct . 

3 Q. -- young people are placed . You tell us about that , and 

4 

5 

you tell us , at 106, t hat you had actually heard of 

Bellfield? 

6 A . Oh , yeah , it ' s bandied about to frighten people , yeah , 

7 ' Send you to Bellfield ' . 

8 Q. That is what I was going to ask you about . It d i d have 

9 a reputation? 

10 A . Yeah, yeah . 

11 Q . If you are bad , you will be sent to 

12 Bellfield Remand Home? 

13 A. Yes . 

14 Q. I am not going to ask you -- I see t he t i me is --

15 LADY SMITH : It is 1 . 0C pm . Are we about to move on to --

16 MR PEOPLES : Yes , I am not going to finish in t he next few 

17 

18 

19 

20 

21 

minutes , but I am ~ot going to be very long because I am 

conscious that ' McIntosh ' is travelling this afternoon 

and I don ' t want obviously to keep him too long . 

I won ' t be very long , but I do have a little bit to 

cover . 

22 LADY SMITH : So can we --

23 MR PEOPLES : Could we perhaps start at 1 . 45 pm? 

24 LADY SMITH : Would that work for you , ' McIntosh ' ? 

25 A . That ' s fine , yeah . 
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1 LADY SMITH : If we start again at 1 . 45 pm , and then you 

2 

3 

4 

should certainly be away no later t han 2 . 30 pm and 

perhaps before 2 . 3C pm . 

I s that all right? 

5 A . That ' s fine , my Lady . 

6 LADY SMITH : I am sorry about that , because I know you were 

7 

8 

hoping to get away by lunchtime , but you have so much 

important evi dence for us . 

9 A . I think this is important , you know . 

10 LADY SMITH : It is really helpful . 

11 

12 

I will r i se now for the lunch break and we will sit 

again at 1 . 45 pm . Thank you . 

13 (1. 02 pm) 

14 (The Luncheon Adjournment) 

15 ( 1 . 45 pm) 

16 LADY SMITH : Welcome back , ' McIntosh' . Are you ready for us 

17 to carry on? 

18 A . Yes . 

19 LADY SMITH : Thank you . 

20 Mr Peoples . 

21 MR PEOPLES : Good afternoon , ' McIntosh ' . 

22 Good afternoon . 

23 A . Good afternoon , sorry . 

24 Q. That ' s all right 

25 A . I was miles away there . 
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1 

2 

3 

4 

Q. take your time , take your time . 

I can maybe help you with your written statement , we 

had just moved to your -- we are going to 

Bellfield Remand Home --

5 A . Yeah . 

6 Q . -- that was on page 23 of your statement . I think you 

7 

8 

had already told me before lunch that it was a place you 

had heard of and it had a reputation? 

9 A . Yeah . 

10 Q. You were not there that long --

11 A. No . 

12 Q . -- but you do have a recollection of both t he p l ace and 

13 certain members of staff? 

14 A . Yeah . 

15 Q . You name them in 112 , and I am not going to go into that 

16 in too much depth --

17 A. No . 

18 Q . -- but there was o~e particular member of staff , male 

19 member of staff , ttat you say was a nasty piece of work? 

20 A . Yeah . 

21 Q . He was a bully and you say more than once , for no 

22 

23 

24 

25 

reason , he slapped you and indeed slapped other boys on 

the face or back of the head . But you didn ' t witness or 

experience violence from any other staff member , it was 

just t he one? 
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1 A. No . No . 

2 Q. Then you tell us , I think , there was a sort of 

3 

4 

an abortive attempt to put you in a foster care 

situation --

5 A . Yeah , once , yeah . 

6 Q. -- but it didn ' t really last, you walked out the door , 

7 I think? 

8 A . Yeah , I just walked out the same night . 

9 Q . Was there a reason or was it just simply you didn't 

10 fancy that arrangement? 

11 A . I just didn ' t fancy it because I wanted to be with my 

12 family . That was it, simple as that. 

13 Q . Right . So that was really your goal , to get back to 

14 your family? 

15 A . Yeah , yeah , yeah . 

16 Q . After that attempt , to put you with a foster family , you 

17 

18 

19 

20 

were -- I am not going to deal with this one, it is 

obviously not part of the establishment we are looking 

at , but I will mention it that you went to a place near 

Glasgow? 

21 A . Yeah . 

22 

23 

24 

25 

I -. ... . • 
Secondary Institutions - to be published later 

. .. . . • Secondary Institutions - to 
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1 

2 

3 

4 

Secondary Institutions - to be published later 

5 Q. Then you went to Dumbarton Sheriff Court and you say 

6 

7 

that after a hearing , you were taken to 

Thornly Park School 

8 A . Correct, yeah . 

9 

10 

Q . -- you think probably around 

right? 

1962 , is that 

11 A . Yeah , that ' s correct . 

12 Q. Just moving on , you have a memory of a number of members 

13 

14 

of staff but I think it has been aided by a document 

that you provided to t he Inquiry , is it --

15 A - Yeah . 

16 Q . -- about who t he staff was , because you very 

17 

1 8 

impressively have listed quite a lot of staff and what 

they did . 

19 A . Well , the difference between Thornly Park and Quarriers 

20 

21 

was Thornly Park was a very compact p lace , you knew 

everybody -

22 Q . So you would know these -- without the document I would 

23 l ike to just take you to briefly, you knew them anyway? 

24 A - Yeah . 

25 Q . And you would remember them? 
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1 A. I remember them, yeah . 

2 Q . When you arrived in -- was it 1962 in - ? 

3 A. Yeah . 

4 Q . The headmaster at that point, you tell us at 

5 paragraph 118 , was a Mr Lees --

6 A. Yeah . 

7 Q. -- who retired shortly after you were admitted and he 

8 of the school, 

9 Mr - ? 

10 A. Yeah . 

11 

12 

Q. I take it he has no relation to 

ta l k i ng about this morning? 

OBNOBB we were 

13 A. No , no , none at all , no . Just a coincidence . 

14 Q. Just to be absolutely clear , yes . 

15 

16 

17 

1 8 

19 

20 

I am not going to run through all the names and what 

they did, we can read that for ourselves , but just 

because I think he comes up in something you say later 

on , there was a person called Mr Fegan , who was 

a welfare officer I thin k you say , in house , in the 

school? 

21 A. Yeah . 

22 Q. Before I go on to ask you a little bit more -- well , no, 

23 

24 

sorry , I will keep with the statement for t h e moment . 

You say that you did speak to 

25 _ , on a number of occasions? 
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1 A . Oh yeah, yeah . 

2 Q. Is that right? 

3 A . Yes . 

4 Q . These occasions are when he was wandering around the 

5 school with his corgi dog? 

6 A. Yeah . 

7 Q. You described him as approachable , someone who listened, 

8 

9 

never patronised, he occasionally taught boys and you 

respected him? 

10 A. Yeah , I did , yeah . 

11 Q . He wasn ' t there for that long but did you have many 

12 dealings with Lees? 

13 A. Well , as I said, I only ever spoke to him once and that 

14 

15 

16 

was after a football match when he come up and 

congratulated me on scoring four goals , er , but you 

rarely saw him . 

17 Q . He wasn ' t the same type as Mr - --

18 A . No . 

19 Q . -- he wasn ' t someone who wandered out of his office and 

20 around the school? 

21 A . No , no , he was -- Mr Lees was more physical , Mr -

22 was more academic . 

23 Q. I mean , he was getting on in years by the time you 

24 arrived 

25 A . Yeah . 
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1 Q. -- and indeed he was about to retire? 

2 A . Yeah , that ' s correct, yes . 

3 Q. We will look at a document in a minute just to explain 

4 

5 

6 

why I am saying these things , but was he someone that , 

as far as the boys were concerned , certainly the new 

ones , was quite a distant figure? 

7 A . Oh , yeah , and they were frightened of him . 

8 Q. And the boys were frightened? 

9 A . Oh , absolutely . 

10 Q. Did you get that impression immediately? 

11 A . Absolutely , yeah . 

12 Q. Were you told that or was it just --

13 A. Oh , no , they always talked about the v i olence , it was 

14 pretty gratuitous and he just s l apped you --

15 Q . You heard about this once you got to the school from the 

16 other boys? 

17 A . Oh , yeah , and I seen it myself, I saw the violence . 

18 Q. What sort of violence did he inflict? 

19 

20 

21 

22 

A . Just slap there was one time one of the woodwork 

teachers was slapping the boy in the queue , really 

slapping him about , and , er , - as well , he was 

good with his hands . 

23 Q. Okay . But Mr Lees , did -- on the occasion you have said 

24 about the woodwork teacher , was Mr Lees slapping boys? 

25 A . No , no , I never saw him . 
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1 Q. You never saw that happen? 

2 A. He would have give~ them the belt , taken them to his 

3 office and given tr.em the belt . 

4 Q. But you saw other staff --

5 A. Oh , yeah . 

6 Q. -- who were there when Mr Lees was headmaster s l apping 

7 boys --

8 A. Yeah , yeah , yeah . 

9 Q. -- and you have given an example of the woodwork 

10 teacher . 

11 A. Yeah , yeah . 

12 Q. Was this done quite openly in front of other boys? 

13 A. Oh , openly , yeah , yeah . They did it because they could 

14 get away with it . You know , nobody woul d censure them . 

15 Q. Would you be able to say or did you find out whether 

16 Mr Lees would know that this was happening? 

17 A. Er , I think he knew . 

18 Q . Yes . You tel l us at 120 that you have actua l ly got hold 

19 

20 

21 

of 1963 . 

I will maybe just take you to that briefly . It is 

WIT-3-000001095 . Maybe we could go to page 2 . 

22 A. Oh , yeah . 

23 Q. This is familiar to you? 

24 A. Yeah , yeah . 

25 Q. We can read it for ourselves , you have provided a copy, 
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1 but i t is a and I suppose , as -

2 - go , it ' s not going to reveal too many 

3 things --

4 A . No , no . 

5 Q . Do you know, was tr.is a - that was prepared for 

6 

7 

a particular purpose , like was it given to the boys , or 

was it given to their parents , or was it given to 

8 benefactors or --

9 A . Given to parents or whoever , but I think it was -

10 

11 

12 

Q . Yes . I mean , it ' s not an 

an 

but it ' s l i ke 

13 A . No , but all the boys could contribute to it . 

14 Q. I think , without going to them, there were a number of 

15 

16 

pieces by boys -- I will maybe a pick a couple if I can, 

but it is a contribution by the boys 

17 A . Yeah , yeah . 

18 Q . -- as well as pieces about staff members coming and 

19 

20 

going , things of ttat sort, the sort of thing you would 

see 

21 A . Yeah , yeah . 

22 Q. If we just go to the page -- maybe go to page 3 , we see 

23 

24 

25 

that t hi s is headed, ' WK Wallace Lees OBE FE I S ACP ', and 

it says : 

1963 was a momentous occasion in t he annals 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

of Thornly Park Sctool because it was the day that the 

board of management, staff and boys were present in the 

recreation room of the school to pay tribute to Mr Lees, 

who announced that he was to retire at the end of 

May 1963 .' 

I t then records that he received certain gifts . 

Then it gives a little bit of Mr Lee ' s history and it 

tells us that he came to Thornly Park from 

Oakbank Approved School as long ago as 1925 , just not 

long after the First World War --

11 A . No , no . 

12 Q . -- as a teacher and that in 1928 , he was promoted to 

13 

14 

15 

16 

17 

being a headteacher , and then he became headmaster of 

the school in 1932 . 

Our copy is not very clear , but it does appear that 

what is being said is it looks to me like it is saying 

he was a strict disciplinarian? 

18 A . He was , I think so , yeah . 

19 Q . And immediately the school changed when he took up post? 

20 A . Yeah . 

21 Q . I am sure the two things are connected , and it may be 

22 

23 

24 

25 

that one can read between the lines in that statement , 

and it is not clear what the next sentence after 

' change ', but something about conditions for staff and 

boys , but he put ir.to certain practices which , according 
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1 

2 

to this , seems to tave been suggested were ahead of 

their time . Not sure what they have in mind? 

3 LADY SMITH : Years ahead of their time . 

4 MR PEOPLES : We don ' t really know what l ies behind those 

5 

6 

statements but , anyway , it is there , and we can see it 

and i ndeed he appears for his efforts 

7 A . I can ' t see -- I can ' t see how he was years ahead of his 

8 time . 

9 Q . We don ' t get any clue as to what was meant . 

10 A . No , no . 

11 Q . We don ' t actually know who wrote this , it might have 

12 been Mr Lees , for all we know . 

13 A. Mm-hmm . 

14 Q. We see that i n recognition of his many years , presumably 

15 

16 

17 

18 

in this area , he received an OBE in 1953 , and it may be 

that His Royal Higtness Prince Phillip visited the 

school . That may be what lies behind the bit we cannot 

read , but it seems to be one of his highlights? 

19 A . Can I just say that if Prince Phillip had gone to the 

20 school , there would have been a plaque somewhere --

21 Q . Oh , right , okay . 

22 A . -- and I cannot remember seeing anything , plaque or 

23 otherwise , commemorating a visit by Prince Phill ip . 

24 Q. No matter , I am j ust picking up 

25 A . No , no, of c.o.urse, of course . 
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1 Q. I don ' t t hink anything turns on it , but it is just -- so 

2 

3 

4 

5 

Mr Lees is -- this is a piece about h is retirement after 

a long innings as headmaster . 

If we go on to the next page, page 4 , we see that 

this is a piece about 

6 A . That ' s - . 

7 Q . -- Mr. , who you have told us about? 

8 A . Yeah . 

9 Q . It gives some information, background information , about 

10 

11 

his prior h istory . We do see there that he was -

12 A. Yeah , yeah . 

13 Q . -- but had joined the staff as in 

14 - 1953, so he had been there a fair time 

15 A. Yeah , yeah . 

17 

1 8 

taught at, and I think you say, he taught at prestigious 

mainstream schools , and -

19 _ , before he took up this position . 

20 He appears , according to this , t o have had extensive 

21 experience in voluntary youth work and other matters . 

22 It says that he brings understanding and sympathy to the 

23 

24 

25 

boys . I don ' t know whether the time that you were 

there , did that confirm what they are saying there? 
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1 A . I think so , yeah . 

2 Q. As far as you are concerned , your dealings certainly 

3 support that that is a reasonable statement? 

4 A . Yeah , yeah . 

5 Q. I suppose in any school , experiences will vary and some 

6 

7 

8 

people will get on well and they will have had a good 

experience and other people may , with the same person , 

feel that they were a very different character? 

9 A . Yeah . 

10 Q. You would have to ask individuals how they perceived 

11 a person and whether t hey were as described or --

12 A . Absol utely , yeah . 

13 Q . or different . 

14 

15 

16 

17 

Then t here is a bit as we go on about other staff 

and some news , I am not going to go through all of that . 

But I will say I t~ink you actually contributed 

an article to this --

18 A . I did , yeah . 

19 Q . -- as well , so we know that that confirms you were 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

there . There is a lot about activities during the year . 

If I go to page 10 , there is a page headed ' The new 

boy '. This seems to be a contribution from -- is it one 

or more persons? I t ' s hard to say. 

Maybe if I look -- well , it looks as if there are 

different contributions and , I mean , if we -- the first 
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1 one doesn ' t look too complimentary . 

2 A. No . 

3 Q. It says : 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

' As I walked i~ that open gate , not even I could 

guess what fate , was waiting for me there , through two 

open clear- glass doors , and I was on a glass- like floor . 

He said to me you tave been sent here to serve three 

full and tortured years . He then told me of Saturday 

l eave , and many things that made me grieve for home life 

once again . ' 

Then it goes o~ : 

' This tale of woe I now must end, for they are just 

about to send, us poor souls to bed to dream of freedom 

in the dark and the end of our stay in Thornly Park .' 

That particular contributor doesn ' t seem to have 

been too happy witt life in Thornly Park . 

17 A . I ' ve no idea who ttat was . 

18 Q . We don ' t know who it was and we don ' t know what the 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

basis of that was , but there are other contributions , 

perhaps that are of a different nature . 

That is just a~ example , there are some things and 

then there is pieces about various activities that went 

on at that time . 

I am not going to go into , but we can read them for 

ourselves? 
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1 A . And - ' s Dug ---• s Dug . His corgi . 

2 Q. Yes , the corgi , you mentioned that , so someone has 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

written about that and so forth . 

I think we can just carry on and I will maybe just 

leave it there and go back to your statement , if I may, 

at this stage . 

On admission , you tell us that you , for the first 

two days , at 122 on page 27 , you were escorted 

everywhere by what you call a merit badge boy or 

trustee , or a trusted boy? 

11 A . Yeah , yeah . 

12 Q. They had a system l ike that , where certain boys woul d 

13 have this merit badge status , yes? 

14 A . Yeah , that ' s correct, yeah . 

15 Q . You say you had a medical , which I think is fairly 

16 

17 

standard in these places . You were interviewed by 

Mr Fegan , who we mentioned earlier --

18 A . Yeah . 

19 Q . -- and he said , you recall, that you had been sent to 

20 

21 

22 

Thornly Park , not for committing a crime , but because 

a court had decided you were in need of care and 

protection? 

23 A . Yeah . 

24 Q . He said he would be keeping in touch with the social 

25 servi ces and would ask them to look in on your father 
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1 from time to time and keep him informed . 

2 A . Yeah . 

3 Q . You got much the same , I think , from Mr _ , and 

4 

5 

6 

indeed Mr - said to you , if you wanted to run away, 

all you had to do was walk out , that the place was not a 

l ocked - -

7 A . It wasn ' t locked . 

8 Q. institution . 

9 A . I t wasn ' t locked . 

10 Q. He asked some information about your family and so 

forth . 11 

12 

13 

14 

I ndeed , you recall him saying he hoped you wouldn ' t 

be in Thornly Park for long and you were assigned 

a number. 

15 A . Yeah . 

16 Q . Just to be clear , that number was used , I think , as --

17 it was your school roll number? 

18 A . Yes , that ' s correct . 

19 Q . I t would be used to identify items of clothing or 

20 footwear? 

21 A . Yeah , yeah . 

22 Q. What were you actually called --

23 A . Everybody ' s number was sewn onto all their c l othes . 

24 Q . What were you called by staff? 

25 A . Your second name . 
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1 Q. Second name . What d i d you cal l staff , apart from 

2 nicknames? 

3 A. Well , to be honest , some of them were really good . 

4 Q. Would it be ' Mr Something ' or ' Sir ' ? 

5 A. Er , i t was ' Mr '. 

Q. ' Mr ', yes . 6 

7 

8 

9 

You tell us about the daily routine and that there 

was a dormitory arrangement . You would be in 

a particular dorm? 

10 A . Yeah , uh-huh . 

11 Q. Was it determined according to your position on the roll 

12 which dorm you were in? 

13 A. It was age ascendi~g . 

14 Q. Sorry? 

15 A. Age ascending . 

16 Q. So was the idea 

17 A. The younger boys were in dormitory 1 , the older ones , 

18 a l ittle bit older , 2 , and 3 , and the e l der ones 5 . 

19 Q. I see . So the idea was to try and get boys of roughly 

20 the same age in a dorm? 

21 A. Roughly the same age , yeah . 

22 Q. From junior to the older? 

23 A. Yeah , yeah . 

24 Q. Was that the situation when you were there --

25 A. Oh , yeah . 
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1 Q. -- throughout? 

2 A . Absolutely , yeah . 

3 Q. I suppose even if boys are of the same age , they may be 

4 

5 

of different weights , sizes and heights so there could 

be a disparity --

6 A . Oh , yeah , yeah , and maturity as well , of course . 

7 Q. I ' m sorry? 

8 A . And maturity . 

9 Q . And maturity, yes . Because we have heard of some 

10 

11 

12 

13 

schools where boys of different ages, sometimes 

appreciable differences , would be in one dorm together , 

but that was not wtat happened at Thornly Park in your 

time? 

14 A. No . No . No . 

15 Q . Okay. You tell us about the routine, and I am not going 

16 

17 

18 

to go through that in detail , we can read that for 

ourselves about the routine , it's a broadly standard 

type routine for ttis type of school . 

19 A . Yeah , yeah . 

20 Q. You tell us at 126 that it was compulsory for boys to 

21 

22 

learn to swim and there was a pool in the school ; is 

that right? 

23 A . Yeah , yeah . 

24 Q. There were life-saving courses and that some boys did 

25 the Duke of Edinburgh Award . 
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1 A. Yeah . 

2 Q. There were also summer trips and I think we saw some 

3 

4 

examples of the trips in 

that , for 1963? 

if we look at 

5 A. Yeah . 

6 Q . As far as contact with family is concerned , you say that 

7 

8 

9 

10 

after a few months , you were allowed Saturday home leave 

and a couple of weekend leaves . 

So after a time or a spell of settling in , you were 

allowed leave 

11 A. Yeah , yeah . 

12 Q. -- but in your case , it wasn ' t a very enjoyable 

13 experience 

14 A . No . 

15 Q. -- because of your father ' s condition . He was 

16 deteriorating 

17 A. Yeah , yeah . 

18 Q . -- and he had these various moods and moments that you 

19 

20 

21 

told us about this morning . You tell us that you did 

get -- your father ' s sister , at 129, did write to you on 

a regular basis --

22 A . Yes , she did , yeah . 

23 Q. -- and would send you postal orders and woul d te l l you 

24 a bit about your father --

25 A . Yeah . 
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1 

2 

Q. in these letters and also your grandmother , I think 

her health was deteriorating at that time? 

3 A. Mm . 

4 Q . 129, you say that the grandmother ' s heart condition was 

5 getting worse? 

6 A. Mm . 

7 Q . Yes? 

8 A. Yes , that ' s correct, yeah . 

9 Q . You say you also wrote back to your father ' s sister ; is 

10 that right? 

11 A. Yeah . Yeah . 

12 Q . You tell us that you attended classes until you turned 

13 15 in 1964? 

14 A . Yeah . 

15 Q . But here is something where you contrast education here 

16 

17 

18 

19 

20 

with the education you were receiving in Quarriers , 

because you tell us your education didn ' t progress one 

iota , you had the same lessons , you say , if you could 

call them that , day in day out , and at least the 

majority of the teachers were not qualified teachers? 

21 A . They weren ' t qualified , no . 

22 Q . Indeed , you say one was a former probation officer , one 

23 

24 

had been in the RAF and another one had been a former 

army officer? 

25 A . I would say about Mr Mills , he did win the Distinguished 
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1 

2 

Flying Cross during the war and he had brough t it in to 

show us it . 

3 Q. It appears that there was certainly a -- at that time , 

4 

5 

maybe a preference for people that had some sort of 

military background? 

6 A . Yeah , I think so . 

7 Q. Was it ever explai~ed why that background was seen as --

8 A . Particularly in a school like that , they wanted people 

9 with a military background who knew how to give orders . 

10 Q. And control people? 

11 A . And control people , yeah . 

12 Q . I don ' t suppose they would insist on them having prior 

13 child care experie~ce? 

14 A . I don ' t think they had any chi l d care experience . 

15 Q . Certainly not experience of looking after vulnerable 

16 children --

17 A . Perhaps their own children . 

18 Q . Yes , but not the type --

19 A . No . 

20 Q. -- of school that Ealrossie was? 

21 A . Thornly Park . 

22 Q. Sorry , Thornly Park . 

23 A . Thornl y Park, the boys in it, they all mostly came from 

24 

25 

Glasgow, west of Scotland . Most of them had , to use 

a good Scottish word , plonked school , they weren ' t 
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1 

2 

3 

4 

5 

educated, whereas I had had a very good education in 

Quarriers and I was actually given the job of teaching 

some of them to read and write , because some of them 

were really illiterate , they just couldn ' t function , it 

was unbelievable . 

6 Q . I suppose that the combination of teachers without 

7 

8 

9 

10 

qualifications who didn ' t even have teacher training and 

boys of the description you have given , it would make it 

very difficult to receive an education, even if you 

wanted to , is that fair? 

11 A . Yeah , that ' s valid that , yeah . 

12 Q . You tell us , obviously , and I will not repeat it , you 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

have already made the point , that you have explained why 

the two educations were different at 131 and what you 

had been taught at Quarriers and the contrast with 

Thornly Park . I t~ink that is something that you 

obviously , looking back , you feel that in some way that 

is something that was -- that you didn ' t really get the 

education you ought to have received? 

20 A . Yeah , yeah . 

21 Q . Because of this move to Thornly Park? 

22 A. No . 

23 Q . I think you put it quite bluntly at 132 , and I will just 

24 

25 

read out what you say , - Lees 

is that what his first name was? 
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1 

2 

3 

4 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

I think it was -. 

It has ' Wallace Lees ' in ? 

Oh right , yeah . 

You mean the headmaster? 

5 A . The headmaster . 

6 Q . ' ... and--over a compl etely 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

inadequate education system and didn ' t attempt to make 

it better . During my formative years , I was denied a 

decent education and, as far as I am concerned , this 

denial was a breach of my human rights .' 

I think you will probably know, or if you don ' t , 

while we did, I think -- we were signatories to 

a Convention , it was not part of the domestic law, the 

European Convention 

15 A . No , no , I know . 

16 Q . -- until more recent times but you are making the point 

17 

18 

19 

that when you measure the education against human rights 

standards , you weren ' t getting something that amounted 

to a proper education? 

20 A . Exactly, exactly . 

21 Q . I get the point you are making . 

22 

23 

24 

25 

Then you say that when you stopped attending school , 

I think the school leaving age at that stage woul d be 

15 , you were employed firstly in a paint shop in the 

school , is that right? 
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1 A . That ' s correct . 

2 Q. And then i n the gardens? 

3 A . Yes . 

4 Q. You enjoyed the l atter , is that right? 

5 A . Oh , yeah, I got on great wi th Mr Burgoyne . 

6 Q . You have a section about preparation for leaving 

7 Thornly Park --

8 A . Yeah . 

9 Q . and you say that there was a preparation in t h e form 

10 

11 

12 

13 

of sending you to outside employment . From what you 

tell us , i t appear~ that what they thought was 

appropriate was to give you some work experience on 

farms , was that it, 

14 A . Yeah . 

15 Q . Why did they think that work experience on a farm would 

16 

17 

18 

be the best preparation for you , because you were 

someone that liked reading books , you were more 

educated --

19 A . I think that ' s all they had . That ' s all they had . 

20 

21 

22 

I remember that place , it was plucking turkeys , killing 

and plucking turkeys and I didn ' t really take to it very 

well . 

23 Q. You didn ' t enjoy it, I think? 

24 A . No , I didn ' t enjoy it , no . 

25 Q. Did they never try and take account of your reading 
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1 

2 

abilities , your interest in reading , and ask you what 

you might have benefited from when you left? 

3 A. No , I mean -- they just weren ' t interested . It was --

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

it was -- you know, , _ , I think 

he was a bit gobsmacked when he realised that -- when I 

asked him some questions about Vincent van Gogh , he 

said, ' How do you know about Vincent van Gogh? ', and 

I sa i d , ' I ' ve read a couple of books on him when I was 

in Quarriers Homes ', and he said 'Mm', that was it, just 

I llUTI I • 

11 Q. This was comi ng from a man who was steeped in approved 

12 

13 

14 

15 

16 

schoo l s , because he had been at Thornly Park since 1953 , 

so it is not as if it is someone who is newl y to the 

system, he must have known what he was dealing with 

before then and he felt you were perhaps rather more 

educated t han he was expecting? 

17 A. But he was a brilliant mathematician, and I mean 

1 8 brilliant . He could have taught classes in mathematics . 

19 Q. He didn' t do teaching in your time --

20 A. No , no , he didn ' t . 

21 Q. Or only very occasionally presumably? 

22 A. I think i t was very occasionally . 

23 Q. As cover , if there was sickness or whatever? 

24 A. Yeah . 

25 Q. So in a way it was a bit of a wasted talent? 
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1 A. Absolutely . Yeah . 

2 Q. Okay . 

3 A. I couldn ' t understand it , later on I couldn ' t just --

4 I just coul dn't get it . 

5 Q. Okay . 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

You tell us at 138 , and I don ' t need to probably go 

back over this , but this is what you told us I think 

earl i er, that when you were first admitted you did get 

information from others about mistreatment by staff , and 

you say you did witness yourself and other boys being 

gratuitously slapped --

12 A. Yes . 

13 Q . by staff? 

14 

15 

16 

You say when Mr ___ , this 

stopped and you don ' t recall hearing or seeing similar 

acts of violence against pupils by staff? 

17 A. No , it stopped instantly . Stopped instantly . After 

18 

19 

that , I never saw one act of violence against any boy in 

the school . 

20 Q . Have you ever been able to work out , if Mr - had 

21 been there from 1953 and if this had been going on , 

22 

23 

he didn ' t do something 

- to change things? 

24 A. Well , maybe there was a conflict between him and Lees . 

25 That he wanted it stopped but Lees was quite happy to 
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1 

2 

3 

4 

allow it to continue , because it was -- to me it was --

it ' s all about control . If things are running s mooth ly , 

they don ' t want to upset the status quo . And that ' s 

what Thornl y Park was all about, running smoothly . 

5 Q. Okay , and I don ' t know whether -- I suppose that , given 

6 the tenure of Mr Lees , he was a good dea l o l der than 

7 Mr - ? 

8 A . He was , yeah . Yeah . 

9 Q . I certainly think in other schools , we have sometimes 

10 

11 

12 

heard that the headmaster was very much the authority . 

Did you ever get any sense of what his relationship , 

Mr Lees , was between him and other members of staff? 

13 A . Well , I say he was very friendly with Mr Smi th , the PE 

14 

15 

16 

17 

18 

teacher , because he was into physical education and 

I always attended Mr Smith ' s classes ' cos I was 

a fitness fanatic in those days , and , er -- but you just 

didn ' t see Mr Lees , he came round very occasionally . 

You ' d mostly see Mr - al though he -

19 . , and that ' s the person you saw. He was the one 

20 

21 

22 

that done the rounds , he was the one that held -- if you 

went on a report, which I never did , that was the one 

you went in front of . 

23 Q. You te l l us about occasions on which there were these 

24 

25 

gratuitous slaps , and you almost felt as if it was 

an unwritten rule of the place , that , as you put it , 
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1 

2 

3 

that if a staff member feels like slapping a boy , they 

could just do it with impunity and openly without any 

risk that it would have consequences? 

4 A . Yeah . Yes , absolutely . 

5 Q. You say that you were not actually hit by any staff 

6 member in your time at Thornly Park --

7 A . No , no . 

8 Q. -- but I think you have got an explanation for that , 

9 because you say --

10 A . Football . 

11 Q . -- you were exceptional at football at that time , you 

12 

13 

14 

were put in the sctool team a few days after you were 

admitted so perhaps you were in a different position to 

some who were not as exceptional? 

15 A . I was quite protected, yes . 

16 Q . So you wouldn ' t be representative of the boys in 

17 general? 

18 A. No . No . 

19 Q . You tell us at 140 , that there was a morning shortly 

20 

21 

22 

23 

24 

after Mr Lees retired that you were kept in the dining 

room after breakfast and you tell us that some men who 

were not from Thornly Park staff came in and the names 

of several older boys were called out , and you say these 

were known bullies? 

25 A . Yes . 
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1 Q. You say they were taken away and ' we never saw them 

2 again ' ? 

3 A. Yes . 

4 Q . You later heard that t hey had been transferred to t he 

5 

6 

7 

Kibble , a senior approved school in Paisley, although 

you say the bullying didn ' t stop, because others came 

along and took their place? 

8 A. Yeah , it ' s like --

9 Q. You may not know this but was there any indication that , 

10 Mr - had taken steps to get rid 

11 of the troublemakers and bullies? 

12 A. I think he thought he was doing that but , as I say, 

13 others moved into their place . 

14 Q. Yes , people will get older in an institution where there 

15 

16 

are different ages and they may do the things that 

happened to them when they were younger? 

17 A. Yeah, but these were the younger brothers who were 

1 8 

19 

20 

21 

members of Glasgow gangs , vicious Glasgow gangs , and 

they were in Thornly Park , they were in other places as 

well, but mostly in Thornly Park ' cos that was the main 

school . 

22 Q. It was a big school? 

23 A. Oh , massive , yeah, it was over -- I thi nk over 120 boys 

24 in it , yeah . 

25 Q. Its catchment area to a large extent was Glasgow? 
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1 A . Glasgow . 

2 Q. And the greater Glasgow area? 

3 A . Yeah , yeah . 

4 Q. When it comes to abuse , you have a particular section, 

5 

6 

and I will jus t deal with that then , on the subject of 

bullying in general , you say it was endemic 

7 A . Yeah . 

8 Q. and you say : 

9 

10 

11 

'The school was run by cliques from Glasgow who 

acted like the mafia .' 

So that was the way of things in those days? 

12 A . Yeah , yeah . 

13 Q . You say : 

14 

15 

16 

17 

18 

'They forced boys to shoplift and bring back goods 

when they returned from Saturday and weekend leave 

And that t hese goods would be smuggled in or 

secreted in the sctool grounds , so that was the way it 

operated? 

19 A. Yeah , yeah . 

20 Q. You tell us the type of things that they brought back . 

21 I suppose we are i~ the days before drugs? 

22 A . Yeah . 

23 Q. This is early 1960s . 

24 A . Oh , there was no drugs or anything like that , none at 

25 all. 
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1 Q. Then you say that you in fact when you did go to Paisley 

2 on a Saturday afternoon , you would shoplift and --

3 A . Yeah . 

4 Q. -- you were sometimes given cash to buy cigarettes and 

5 

6 

smuggle them in . Who was asking you to do this? Other 

boys? 

7 A . Other boys , yeah . You did it because if you didn ' t , you 

8 just got a load of hassle . 

9 Q . Were these boys older than you? 

10 A . Oh , yeah . 

11 Q . So you didn ' t argue? 

12 A . No , you didn ' t argue . 

13 Q . You did what you were told? 

14 A . You did what you were told, yeah . 

15 Q . Indeed , you tell us that as far as cigarettes are 

16 

17 

concerned , which I suspect was quite an important 

currency in the sctool --

18 A . Oh , yeah , but I mean , to buy cigarettes in those days , 

19 

20 

you just went to tte shop and said, 'They're for my 

parents ' , and that was it . 

21 Q . Yes, that ' s what you tell us, that it wouldn ' t be 

22 difficult to get hold of cigarettes? 

23 A . Absolutely not . 

24 Q. You tell us about what would happen in dormitories after 

25 lights went out --
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1 A . Yeah . 

2 Q. -- and you say if you didn ' t do it , this is didn ' t do 

3 

4 

5 

the smuggling and things that you were told by the older 

boys , you were beaten in t he dormitories after l ights 

out? 

6 A . Yeah . 

7 Q. Is that the way it was? 

8 A . Yeah , part of life . As I say , part of life . 

9 Q . What you tell us is that if a boy was to be beaten, some 

10 

11 

12 

of these cliques would sneak to the victim ' s bed , cover 

his face with a pillow and punch h im in the body through 

the blankets , but ~ever on the face? 

13 A. Never on t he face , and it wasn ' t hard , i t was j ust to 

14 show t hey were in control . 

15 Q . You say it wasn ' t hard, but I mean --

16 A. Well , yeah . 

17 Q . It must have caused some pain , at times? 

18 A . Well , I suppose i t did but not much . I think t hey 

19 

20 

probably realised that if they did it too hard , they 

could have serious problems . 

21 Q . Yes . So it was j ust -- as you put it , it ' s the way the 

22 cliques asserted their control then? 

23 A . Exactly . 

24 Q. It was a control tting? 

25 A . Yeah , absolutely, yeah . 
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1 Q. It was not necessarily to give you a beating to within 

2 an inch of your life? 

3 A . No , no . 

4 Q. You say you experienced these beatings , well , t his type 

5 of beating they have described? 

6 A . Yeah , yeah . 

7 Q. You say it was just a normal and accepted part of life 

8 in Thornly Park in those days? 

9 A . Absolutely , yeah . 

10 Q. I think you finish your sentence, your paragraph 143 , by 

11 

12 

this important reminder for us , the worst t hing you 

could do was grass? 

13 A . Exactly, yeah . 

14 Q. That was just an absolute taboo? 

15 A. Yeah , yeah . 

16 Q . Were you told what would happen if you grassed or did 

17 you know what would happen? 

18 A . You knew what would happen , yeah . 

19 Q . I mean , just spell it out for us , what do you t hin k 

20 would have happened? 

21 A . I think you would probably have been beaten up pretty 

22 badly . 

23 Q. That might have been a bad beating, if you had done 

24 something like that? 

25 A . I did remember something actually . About a boy who --
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1 

2 

3 

4 

5 

he had problems and he was beaten up badl y , but outside 

the school , and not by anybody in the school . But by 

the brother of an inmate in the school . That sort of 

came back to me much later on , after I had written my 

statement . 

6 Q . Was that because of something that happened within the 

7 school? 

8 A . Something that happened , yeah . 

9 Q . What seems to have happened , if that ' s the situation --

10 A . I don ' t know 

11 Q . No , sorry --

12 A . -- but I know he came back on a Saturday night, if 

13 I remember correctly, and he was all bloodied . 

14 Q. Sorry , I was going to say , you have described 

15 

16 

17 

18 

a situation, but it could have been a situation where 

something has happened in the school and the boy in the 

school has basically fingered the boy , the other boy , 

and he gets beaten when he ' s out in the community? 

19 A . Yes , when he ' s outside , yeah . Or when -- I think it was 

20 

21 

when he was coming back into the school , somewhere in 

Paisley, and they followed him . Yeah . 

22 Q. Because Paisley co~ld be a violent place in those days? 

23 A . Oh , yeah , yeah , very violent . 

24 Q. You also tell us a bit about sexual abuse , and you say 

25 that happened after lights went out , and it was older 
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1 boys preying on younger boys? 

2 A . Yeah , yeah . Yeah . 

3 Q. You say there is no need to go into the details but did 

4 you see things that amounted to --

5 A . No , no . It was always happening -- it always happened 

6 in dorm 5. 

7 Q. Dorm 5? 

8 A . Yes , that was the very older boys . 

9 Q . So it was happening in the older boys ' dorm? 

10 A . Yeah, they would take the younger ones in . 

11 Q . I see , they would take the younger boys from the younger 

12 

13 

boys ' dorm, take t tem to t he older boys ' dorm and do 

some thing to them? 

14 A . And that was it, yeah . 

15 Q . Did that ever happen to you? 

16 A . No , never happened to me , no . I was -- I had sprouted 

17 

18 

by then and I was extremely fit . I don't think they 

wanted to try and take me on . 

19 Q . Did you see boys leave your dorm? 

20 A . Yeah , yeah -- not my dorm . That was in 4 . And it was 

21 

22 

23 

24 

the way the dorms were set out, you had 1 and 2 were 

here , and 3 and 4 were here , and 5 was here . So they 

would bypass you o~ the corridor . That was how it 

was -- you know . 

25 Q. Could you hear people moving from one dorm to another? 
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1 A . Oh , yeah , yeah . 

2 Q. Did boys speak about t hese things happening? 

3 A . Er , no . Very , very rarely . 

4 Q. Did they ever speak just about even being taken from 

5 a dorm to go somewtere? 

6 A . No , no . I think Ms Morrison , who became deputy matron , 

7 very suspicious of certain things . 

8 Q. Are you i n any doubt that there was abuse by older boys 

9 on younger boys? 

10 A . Oh , yeah , (Inaudible) it happened . 

11 Q . I think you put i t this way , you say if anyone thinks it 

12 

13 

14 

didn ' t happen in a school with over 100 boys from the 

ages of 13 to 16, these people need their heads 

examined? 

15 A . Exactly . That is the least euphemistic way I could put 

16 it . 

17 LADY SMITH : Did you realise at the time , ' McIntosh ' , that 

1 8 this was happening? 

19 A . Yeah , I think so , yeah , yeah . 

20 LADY SMITH : What made you think that? 

21 A. It was just -- it wasn ' t spoken about -- well , you 

22 

23 

24 

25 

sensed it , you can sense things were happeni ng and as 

I say Ms Morrison , who came from the Western Isl es , 

became deputy matron and I think she knew it was going 

on . 
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1 LADY SMITH : Thank you . 

2 MR PEOPLES : You didn ' t need to witness it to be aware --

3 A . You didn ' t have to witness it . 

4 Q. Then you tell us a bit more about life at night in the 

5 dorms and what would go on --

6 A . Yes . 

7 Q. at 145 , you said there was a night watchman , I think 

8 he was known at Wee Bob? 

9 A . Wee Bob McConachie , yeah . 

10 Q. He would patrol dorms every hour after lights out until 

11 morning? 

12 A . He had a box , and on each dormitory there was a key , and 

13 

14 

he had to put the key into the box and turn it , that was 

proof that he had visited that dormitory . 

15 Q . It was a bit like clocking in? 

16 A . Like clocking in , yeah , it was a clock of some 

17 Q . So it would be a way of knowing if he had done the 

18 check? 

19 A . Yeah , yeah . 

20 Q. But once he did the check , he went back to his office or 

21 wherever he stayed? 

22 A . Yeah , he had a -- he had a -- it was l i ke a suite , and 

23 

24 

a kitchen and a bedroom and he actually l ived there and 

he put on bets for the staff at the bookies up the road . 

25 Q. He would go out to put bets on? 
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1 A . Sorry? 

2 Q. No , he wouldn ' t be going out -- oh, he would do that 

3 during the day? 

4 A . Yes , during t he day . 

5 Q. Oh , sorry , yes . 

6 

7 

At night he had a suite , was he expected to stay 

awake between checks? 

8 A . Yeah , I suppose so , yeah . He was , yeah . 

9 Q . You say that when t e went back to his room or his suite , 

10 

11 

the dorms came alive , particularly 4 and 5 , which were 

the furthest from tis office --

12 A. Yeah , yeah . 

13 Q . -- and that ' s where the older boys were? 

14 A . They a l ways -- yeat, t hey always came alive , yeah . 

15 Q . You say that the system was that one boy would be the 

16 lookout, it sounds like a bank robbery t h is , but --

17 A. It ' s called ' keepi~g cave ' or ' tally ' --

18 Q . You say that t hat actually wasn ' t that necessary , 

19 

20 

21 

22 

because Bob rarely left his room, other than to do the 

checks? 

A. No , he was everybody liked him though , he was just --

it was just a ridic -- everybody l i ked him . 

23 Q. I suppose what you tel l us is he had an alarm c l ock to 

24 wake him if he fell asleep , so I suppose --

25 A. You could hear it , you could hear i t , yeah . 
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1 Q. You would hear it go off sometimes? 

2 A . Sorry? 

3 Q. You would hear the alarm go off? 

4 A . Oh , yeah , you woul d hear the alarm go off , yeah . 

5 Q. It probably means te did fall asleep then , if he didn ' t 

6 wake up before it went off? 

7 A . Yeah . 

8 Q. You say that boys would leave the dorm at night because 

9 there was a key --

10 A . Yeah . 

11 Q . -- that enabled them to get out the kitchen door and 

12 

13 

that was left unlocked , you say from 4 . 00 am to allow 

delivery drivers to --

14 A . Delivery drivers , you had two - - a woman , a cook , and 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q . 

A . 

Q . 

A . 

her assistant who would come in each morning to do 

breakfast . Then about 10 o ' clock, after they finished, 

the day chefs come in , but in the morning, the company 

that brought the milk and the bread et cetera , would 

actually deliver it and that was it . They ' d bring it 

into the kitchen a~d then leave it . 

They would bring it in the early hours? 

In the early hours , at 4 o ' clock , yeah . 

Of course , then there would be a door that could be 

accessed by the boys? 

That ' s correct , yeah . 
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1 Q. What you tell us is they would sneak out and I suppose 

2 

3 

4 

they would do various things , collect s hoplifted goods 

or anything secreted in the grounds , would they 

sometimes abscond? 

5 A. And burgle houses , yeah . 

6 Q. Burg l e houses , okay . 

7 

8 

9 

Indeed you also say it was not just a one-way 

traffi c system, because brothers of inmates would come 

to school and use that access to see their brother? 

10 A. Come up , stay with the boy under the bed when Wee Bob 

11 

12 

was around checki ng the dorms . You know, we always 

thought he knew, but he just ignored it . 

13 Q. Yes . Would i t have been in his interests to make 

14 anything of i t? 

15 A. It wouldn ' t be , no . 

16 Q. No . You tell about leaving Thornly Park , ' McIntosh ', 

17 

18 

19 

and you say that ttat happened in 1965 and I think your 

father was not in t ospital at that stage but it was 

a pretty intolerable experience , as you put it? 

20 A. Yeah . 

21 Q. That you did do some work in a factory? 

22 A. Yeah . 

23 Q. And then a bakery? 

24 A. Yeah . 

25 Q. Then you tell us about an occasion when you were havi ng 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

a night out in Dumbarton, broke a shop window, stole 

a jacket and was c targed with theft , appeared in court 

and was remanded on bail . I think you were further 

remanded for reports and t he hope of your sol icitor , 

which turned out to be misplaced , was that you would get 

probation, but you say that unfortunatel y when you 

appeared for sente~cing , it was a sheriff , a different 

sheri ff that was dealing with the case --

9 A . Yeah , yeah , yeah . 

10 Q. -- and you were se~tenced to borstal training? 

11 A. Yeah . 

12 Q . I t says that I thi~k you learned from your solicitor , 

13 

14 

15 

16 

151, that the sheriff sent you to borstal because you 

bel ieve -- you were tol d your father had said to the 

probation officer that you were out of control and that 

you wouldn ' t help tim or do anything abou t t h e house? 

17 A . Yeah , yeah . 

18 Q . So you say you were 1 6 and eight months , and you say , 

19 

20 

21 

quite frankly , you didn ' t know how to help a man who was 

turning 65 with serious mental health problems , probably 

including dementia . That was what you were faced with? 

22 A . Yeah . 

23 Q. But your father was saying you weren ' t helping him, a nd 

24 you were beyond co~trol? 

25 A . Yeah . 
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1 Q. You also say that you have a recollection that the 

2 

3 

4 

detective who was in charge of the investigation of your 

case did visit you after your sentence and he expressed 

surprise at the harshness of the sentence? 

5 A . Well , Angus Macleod was the first officer there , he was 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

there when my brotter was killed, he was a uniformed 

officer , and he was the first on the scene when my 

brother was killed . And he told me that - probably 

had forgotten whict side of the road he was on, you 

know, when he was driving , you know, in Germany you 

drive on a d i ffere~t side of the road , and , he -- yeah , 

he thought it was very harsh . But , you know , I hadn ' t 

done anything from ' 58 to then . 

14 Q. I am going to stop there , ' McIntosh ', because in 

15 

16 

17 

relation to the further establishments that you spent 

time in, that evidence has already been read in during 

an earlier part of this case study. 

18 A . Right , yeah . 

19 Q . So we have it all there , so I am not going to repeat it 

20 

21 

22 

today . You can be assured it was read out and we know 

what is said there and we obviously know what did happen 

i n some of the places that you were sent to --

23 A . Yeah . 

24 Q. at that stage . 

25 You have some interesting things to say , and I think 
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1 

2 

3 

4 

5 

I do remember them , about the petitions to the Secretary 

of State because of the concern about the new governor 

in Edinburgh , which is something that I think I have 

actually remembered because I think I read i t out 

earlier in this case study. 

6 LADY SMITH : Likewise I remember that , ' McIntosh '. I t 

7 didn ' t work , did it? 

8 A. Sorry? 

9 LADY SMITH : It didn ' t work , the petition? 

10 A. No , no . 

11 LADY SMITH : But you had a good go? 

12 A. Yeah , mm. 

13 MR PEOPLES : You had a good go and I think it was •-

14 - • that you were seeking to protest against , 

15 I think that was his nickname or name --

16 A. •- , yeah . 

17 Q. In fact I think he featured recently in a 

1 8 about Barlinnie? 

19 A. He was? He was? 

20 Q . Mr _ , yes . 

21 A. I didn ' t know that . 

22 Q. There was one on television? 

23 A. I live in England, so that ' s probabl y why 

24 Q. If you do have the channels , you may be able to see it, 

25 it takes you back to life in an earlier time at 
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1 Barlinnie --

2 LADY SMITH : You don' t have to , it ' s all right, that wasn ' t 

3 

4 

an instruction . If you don ' t want to go there , you 

don ' t have to . 

5 MR PEOPLES : It ' s if you were interested , that ' s all I ' m 

6 saying . 

7 A. Well , I will. 

8 MR PEOPLES : These are all the questions I have for you 

9 

10 

11 

12 

13 

today , and I woul d just like to thank you very much for 

coming and making the effort to come and help us and 

assist us beyond tte evidence you have already provided. 

I wil l just wish you a safe journey h ome and 

a re l axing weekend . 

14 A. Okay , right, thank you . 

15 

16 

17 

18 

19 

LADY SMITH : ' McIntosh ', can I just add my thanks before you 

go . 

As I said at tte beginning , I expected it to be 

really helpful to tear from you in person , and it has 

been , in addition to your witness stateme nt . 

20 A . Thank you , my Lady . 

21 LADY SMITH : I am really grateful to you for your patience , 

22 

23 

24 

the d iligence that you have applied , and the good will 

with which you have delivered to us al l that you can 

remember . It ' s tremendous . 

25 A . Thank you , my Lady . 
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1 LADY SMITH : Safe jourr.ey back and I hope you have a good 

2 weekend when it comes . 

3 A. Thank you . 

4 LADY SMITH : We will tidy up , don ' t worry . 

5 A. Okay . Right . Oh , a bit stiff now . Thank you , my Lady . 

6 

7 

Thank you. 

(The witness withdrew) 

8 MR PEOPLES : We are now turning to read-ins , I wonder if 

9 

10 

11 

I can just have a few minut es and -- I am moving on to 

a read- i n just now, but I would just like a few minutes 

before --

12 LADY SMITH : To get i t sorted out . 

13 

14 

We will take five minutes or so just now, 

Mr Peoples . 

15 MR PEOPLES : Thank you . 

16 (2 . 39 pm) 

17 (A short break) 

18 (2 . 45 pm) 

19 ' Mark ' (read) 

20 MR PEOPLES : My Lady, the first read-in this afternoon is 

21 

22 

from someone who is an applicant that has the pseudonym 

' Mark '. 

23 LADY SMITH : Thank you . 

24 MR PEOPLES : His statement is WIT . 001 . 003 . 0001 . 

25 ' Mark ' was borr. in 1960 , and he tells us about life 
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8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

before care from paragraph 2 in his statement . He was 

the second youngest of 11 children . He tells us that 

life at home was good , he was brought up in Glasgow, and 

he went to primary and secondary school in the 

community . Then he says that , at the age of 11 , he 

stole money on a bus , went to a children ' s panel , he is 

not sure what happened on that occasion, but says , when 

he was 12 , he stole trousers from a shop , the police 

interviewed him in connection with that matter and told 

him that if he returned the trousers nothing would 

happen . He did so , and a few weeks later he appeared in 

front of a panel and was to ld that he would be going 

into residential care for a period of t hree weeks . 

He was then taken by a social worker to Balrossie . 

He says he had never had a social worker before he went 

into care . This is at paragraph 5 . He says he cried 

the whole way to Balrossie and, indeed , he says he had 

never stayed away from his own home before then . 

From paragraph 6 onwards he tells us about 

Balrossie , which was then , I think , a List D school . 

was Mr this is 

paragraph 7 . He says , apart from one time when he ran 

away , he never really had any dealings with llllll 

The only other member of staff that he 

remembers , and this is apparent from what he tells us 
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19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

later on , was a person called Mr He 

says the whole time that he was at Balrossie , he had to 

call Mr - 'sir'. 

He describes the school -- I am not going to go 

through all of that -- and some of the boys he remembers 

being there in his time . 

He talks about routine from paragraph 11 onwards , on 

page 3 , and on his first day this is at 

paragraph 11 -- he says that he met , I t hink, 1111 
and Mr - . He says Mr - took 

him into the dining room and, while the social worker 

that brought him and were somewhere else, 

he was crying and he says that all of a sudden , he was 

punched on the side of his head by Mr - with his 

fist and told that there would be no crying here . 

He said : 

' I was shocked and scared but realised that I had to 

stop crying .' 

He has another account at paragraph 36 which may be 

the same matter , but I will come to that when dealing 

with t he section on abuse . 

He has had a particular introduction on day 1 , 

involving an assault . 

He tells us about routine , and I am not going to 

read all of that today , it is there , but he tells us , at 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

paragraph 15, that a bell would sound in the morning , he 

would get up, get dressed , make his bed and fold his 

clothes and lay them out . He then says : 

'We would have to stand by our beds and wait for 

Mr - to come i n and inspect the room . He would 

check everywhere for dust and check our beds were made 

correctly . ' 

This has shades of a detention centre or a 

military- type regime . 

10 LADY SMITH : Yes , bed block system. 

11 MR PEOPLES : Movi ng on , on the issue of cigarettes, he tells 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

us at paragraph 21 on page 5 : 

' We weren ' t allowed to smoke cigarettes . The staff 

didn ' t allow us . I t didn ' t stop us . There was 

a disused outdoor swimming pool in the grounds where we 

used to go and smoke before our evening meal . If you 

were caught smoking , Mr - would punch and kick 

you .' 

Then as far as birthdays are concerned at 

paragraph 27 , he says , when it was his birthday he 

didn ' t get a cake or any presents . 

As for v i sits and inspections and so forth , he says , 

paragraph 28 : 

' I never got any visits from any of my family when 

I was there . I never saw a social worker e i ther . 
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25 

No one came to visit me .' 

He says : 

' I was never er.couraged to write any letters home to 

my family .' 

He has a section on running away that starts at 

paragraph 31 . He says there was one occasion when 20 

boys ran away and te was picked up and driven back to 

Balrossie by the police . But he says : 

'They never asked why I ran away . When I got back 

I was caned . ' 

I mean , the number that ran away might suggest that 

there was something very significant happening that 

caused 20 boys on one occasion to run away, so it is 

a little bit different from running away in ones or 

twos , but it is there , that ' s an occasion he recalls . 

If we go to the section on discipline , at 

paragraph 33, this echoes , I think , what happened in the 

morning : 

' We had to sit down at the dining room table 

a certain way . We stood beside our seats until we were 

told to sit down . We then had to put the seats down 

together so they all clicked together at the same time . 

Like a performance at the military tattoo . At t h e 

dinner table we had to sit with our heels together , 

elbows off the table and no talking . When we were 
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sitting in the Transit van going anywhere , we had to 

have our arms folded and feet together . ' 

He said : 

' We had a rule book and all these t hings that we 

were not allowed to do were listed in there .' 

Then he has a section headed ' Abuse at Balrossie ', 

that starts at paragraph 35 : 

' Mr - regularly hit me , usually if I had done 

something wrong . He would punch me to the head or body 

or wrap my head with his knuckles . Sometimes he would 

kick me in the shins . He would often do this when he 

was inspecting our bed spaces in the morning . I f there 

was something out of place , he would kick me once on the 

shins and upset the bed and throw all of the stuff on 

the floor .' 

He says , at paragraph 36 : 

' On the first morning after I arrived , I went into 

the dining room for my breakfast . There were cornflakes 

in a bowl at my place . I couldn ' t believe it . I had 

never had cornflakes before . This was going t o be 

a treat . I forgot to pick the chair up . Mr ­

came over and punched me on the side of my head . I fell 

or probably flew off my chair and hit t he ground .' 

He says that is all he can remember of the incident , 

apart from the fact that he didn 't get his cornflakes . 
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At paragraph 37 , he says that each morning , he was 

given some form of medication to drink after breakfast . 

He says all the boys that were with him had to do the 

same , that Mr - would have a tray in front of him 

and would call tables out one by one and they would line 

up and would be given a small plastic cup with some 

liquid in it . He says it tasted bitter orange , but he 

was never told what it was or why he was taking it and 

he never asked . 

He says he cannot remember if that medication had 

any immediate effect on him . He says : 

' I don ' t remember a lot from my time at Balrossie , 

so I wonder if the medication had that effect on me . 

Some months later we started to get the same medication 

given to us when we were in the recreation room in the 

evening before going to bed . As far as I know, all the 

boys took this medication . I just seem to remember that 

I used to sleep a lot when I was there , far more than 

a boy of my age should have . ' 

20 LADY SMITH : It is very difficult to know what that was , 

21 

22 

23 

24 

Mr Peoples , in that era , there was also 

a vitamin-enriched orange that you could get , and 

I think it was government supply for children . It could 

have been something like that . 

25 MR PEOPLES : Well , yes , it is there and he obviously --
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I think one of the points is that he certainl y wasn ' t 

given an explanation of what it was and that in itself 

is probably something they ought to have done if it was 

for perfectly legitimate reasons . 

He does talk about something later on which maybe 

bears on t his, but he tells us about that and he also 

says that in terms of the regime : 

' We weren ' t allowed to talk at any time when we 

were in the building .' 

Then he recalls an occasion at paragraph 40 where he 

said he hadn ' t been there that long when he got some 

black shoe polish on his hands . He said he couldn ' t get 

it off and he had to go to see Mr - to tell him . 

Mr - took him into the toilet where the shower 

was . Mr - stood behind ' Mark ' and started 

scrubbing h is hands with a small brush . He says , when 

he was doing this , he was grinding his groin into 

' Mark ' s ' back . ' Mark ' says : 

' I don ' t know if he was aroused or not . I was 

scared because I knew what he was doing wasn ' t right .' 

He says that the morning after he ran away with the 

other group of boys mentioned earlier , he was taken to 

Mr - office, 

present : 

Mr - was 

' Mr .. asked me why I had run away but I told him 
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I didn ' t know why . He asked if I thought if I should be 

punished and he went on , and on , until eventually 

I agreed that I should.' 

He says : 

' They [I think he means the staff) turned me round 

to face the desk and bent me over it and pulled my 

shorts down . Mr - went round the other side of 

the desk and held onto my wrists on top of the desk . 

Mr li1lll then started caning me on my bare backside . 

I don ' t know how many times he hit me, because I passed 

out .' 

There is reference to caning, it is difficult to 

13 know whether -- because we did hear from one person 

14 about another place where the person 

15 - used a cane and Mr . , funnily enough , -

16 

17 an - approved school . 

18 LADY SMITH : Garden canes would have been readily available 

19 at Balrossie, because of the gardens in the grounds . 

20 MR PEOPLES : It is just the expression he uses rather than 

21 

22 

23 

24 

25 

belting, but that is his evidence on that matter . 

Certainly, pulling the shorts down , whether it was 

cane or a bel t , wasn ' t within the rules . 

Then he says , at paragraph 42 , that he remembers 

being in a room , which must have been a classroom, he 
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said he was looking about the room and then all of 

a sudden , Mr - grabbed the back of his head and 

smashed his face down into the desk and his nose was 

bleeding as a result . He can ' t remember if he received 

any medical attention for that . 

Then at 43 , he goes on that another time he was in 

the classroom and was made to pick up a weights 

dumbbell . It was fine picking it up , he says , and 

holding it : 

' ... but at some point I got some kind of electric 

shock . It must have been wired up . I can ' t remember 

who did this to me . I don ' t know if it happened to any 

of the other boys .' 

We have heard things of that type in other 

situations . 

He goes on , as far as showering is concerned : 

' Mr - was always there when we were 

showering . We were never allowed to look at him at any 

time , not just when we were in the showers . I think 

this was so we didn ' t see what he was looking at when we 

were in the shower . He had a special towel which he 

rolled up in a certain way . He loved flicki ng and 

whipping us with it . He called it his " cat ' s tail ". If 

you dared to look at him, he would whip you . He whipped 

me several times .' 
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He says also that Mr - would sneak up on 

' Mark ' when he was on his knees scrubbing floors . He 

said . 

' You wouldn ' t know he was there until he " toed" you 

in the backside . It wasn ' t a kick like kicking 

a football , it was more like a prod . He always wore 

Doc Marten boots , so it wasn ' t particularly pleasant .' 

He then goes on to tell us that Mr - took 

boys canoeing to Lochwinnoch and would take three boys 

at a time : 

' He would make one of us sit at the back of the bus , 

one i n the middle and one in the front . He said we 

weren ' t allowed to look at each other . We had to sit in 

the minibus with our arms folded and had to look 

straight forward all the time . When we got there , we 

got changed at the minibus . He wouldn ' t let us close 

the minibus doors . He said he was taking photographs of 

the scenery , but I am sure he was taking photographs of 

us getting changed.' 

Then he tells us what happened when Mr - was 

teaching boys canoeing , he says : 

' Mr - taught us how to exit the canoe if it 

capsized . First of all we did it without t he skirt 

which you wear and it clips round the cockpit . 

I flipped over and pushed myself out . The water was 
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freezing cold . That was fine . We did it again a nd 

again , but each time he was holding me u nder the water 

longer and wasn ' t letting me get out . We then did it 

with t he skirt clipped on to t h e cockpit . I t was 

getti ng worse , because he was stopping me from getting 

up . He even had his hand down my trunks and was 

touching me between the legs when I was under the water . 

This was all a horrible experience for me and I was sure 

I was going to drown . We went for a canoe and wh en we 

got back , I started to get out of the canoe and 

Mr - was helpi ng me . That was when I realised 

that I had shit myself .' 

He says : 

'I remember when I came out of the water I was 

shaking all over , my teeth were chittering 

uncontrollably . When we got back to Balrossie , there 

was a Radox bath waiting for us . Mr - told the 

three of us to get stripped, get in the bath , put our 

h eads under the water and then stand up . Wh e n we had 

done that , he put shampoo on our heads and told us that 

we weren ' t to open our eyes or the shampoo would blind 

u s . We were all fac i ng the same way, one beh ind 

another . I shut my eyes and he started washing my hair 

then washing my body . He was rubbing me between the 

legs and it was the first time in my l ife that I had 
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an erection . I didn ' t know what was going on . He then 

rinsed the soap off and told us to get out and get 

dried . I cannot remember who the other two boys were 

and I don ' t know why I can ' t . I didn ' t see him washing 

them.' 

He then says there was another occasion when he went 

canoeing . He said he was told to go to the dining room . 

There were two other boys there . 

'The van was sitting outside and we were told to get 

in the van .. . ' 

' Mark ' was sitting in the front , someone else in the 

middle and a third boy at the back . He says : 

' When we got in the van , there was a bottle of juice 

on our seats . It was a bottle of Solripe . Mr ­

was driving and he told us we could drink the juice . 

When we got to a junction, instead of turning left 

towards Lochwinnoch , he turned right . I drank my juice 

and before I knew what was happening, I had fallen 

asleep or had passed out . I woke up at one point and 

briefly saw a big red thing , then after a while was on 

a very narrow road and there was a body of water on the 

right-hand side . I fell asleep again and the next thing 

I remember was Mr - carrying me into a building . 

He put me on the bottom bunk of a set of bunk beds . 

I had no idea where I was .' 
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The then he goes on at paragraph 50 : 

' The next thing I remember was waking up and 

Mr - was performing oral sex on me . I fell 

asleep again . I woke some time later and I remember it 

was absolutely pitch black outside . There were no 

street lights and it was the darkest I have ever seen . 

I have no idea how long I was in this bed for . The next 

thing I remember was driving back to Kilmacolm from 

a different direction .' 

He then says that there was a night when the fire 

servi ce came to Balrossie . He thinks i t may have been 

on his birthday . He says , 'We were all watching what 

13 was going on . When they were leaving [the firemen] , Mr 

14 - who had been standing behind [ 'Mark ' ] , picked 

15 [ ' Mark ' ] up and put his hand over [' Mark ' s] mouth and 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

nose .' ' Mark ' says he knew he couldn ' t kick out at him 

and before he knew it , it felt like he was sinking and 

drifting away and he says he passed out and that when he 

woke up he was in his pyjamas in his bed and doesn' t 

know how he got there . 

He says : 

' We never got any water to drink at Balrossi e , 

Mr - wouldn ' t let us drink it . I remember being 

so thirsty I once flushed the toilet and drunk that 

water .' 
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I am not sure whether is because ' Mark ' may have 

been a bed wetter as well , because we did hear some 

evidence about --

4 LADY SMITH : Not being allowed to drink after 4 . 00 pm or 

5 something , yes . 

6 MR PEOPLES : There was evidence to that effect , but that is 

7 
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his experience . 

He says : 

' Although there were all these other boys in there 

with me and I had friends , I still felt very isolated 

and alone .' 

' Mark ' says he didn ' t see Mr - or Mr - hit 

any of the other boys , but he says : 

'I was only concerned about myself when I was 

there .' 

He says , as regards reporting , that he never spoke 

to any of the boys who went on any of canoeing trips 

with him or who were with him when he was taken to t h e 

place where Mr - performed oral sex on him. 

He says he never told his mother when he was home 

for weekend leave : 

' I don ' t think I was aware at that time that I was 

being drugged .' 

Then he says at 56 : 

' I believe I was at Balrossie for around a year .' 
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He says various activities were done at that stage 

before he left . 

He says he was 13 when he got out and I think that 

would be either - 1973 or perhaps - 1974 . 

He then has a section on l ife after care . I am not 

going to read all of t hat today . There are quite a lot 

of ups and downs , more downs than ups I think , but one 

thing I will say on that section is at paragraph 63 , he 

says t hat when he was in Barlinnie Prison, doing 

a sentence for theft , at one point someone shouted that 

was corning through and when that happened, 

he said , the inmates had to stand up . He says : 

' I couldn ' t believe i t when he went past , it was 

After I saw him, my head was a mess 

and I didn ' t know what was wrong with me . I had 

a massive feeling of fear because of seeing -

again . It brought everything that happened to me at 

Balrossie back to me .' 

He says at 64 : 

' After seeing _ , I tried to commit suicide 

twice . I had been in front of Mr - between these 

attempts . ' 

He says in that paragraph : 

' There is no doubt in my mind that I had some sort 

of mental breakdown because of seeing Mr - and 
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I was compl etel y irrational.' 

Then he has a section ' Impact ', and again he 

mentions Mr - at 67 , under this section : 

'It was because I saw - i n Barlinnie that 

made me want to end my life . Because of t he times 

I tried to end my l ife , I am paralysed from the neck 

down and I am confined to a wheelchair 

He says : 

'There isn' t a day that goes by that I don ' t think 

about my time at Balrossie and the abuse I suffered.' 

He has had some help from a psychiatric nurse whi ch 

has hel ped to stop and control drinking and drugs , which 

h e tell s us about . 

He says at paragr aph 70 that he has given 

a statement in the past to the police about abuse at 

Ba l rossie , but he hasn ' t heard anymore about the matter 

since then . 

on page 18 , his final page , he has s i gned his 

statement with the usual declaration, and it is dated 

5 November 2019 . 

21 LADY SMITH : Thank you . 

22 ' Sean ' (read) 

23 MR PEOPLES : Can I now move to another appl icant , wh o has 

24 

25 

a pseudonym ' Sean ', and his statement is 

WIT- 1 - 000000855 . 
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1 LADY SMITH : Thank you . 

2 MR PEOPLES : It is a long statement . I will take certain 
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sections and the rest I think we can read in due course . 

Can I begin by just saying that 'Sean ' was in 

a number of institutions between about 1989 and 1996 . 

He had previously been in foster care at an earlier 

stage , but there isn ' t very much information on that . 

8 LADY SMITH : Born in 1983 , I see . 

9 MR PEOPLES : He was born in 1983 and he was in three 

10 

11 

12 

children ' s homes before he went to Balrossie in 1996 and 

stayed there until 1997 . Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

13 rtttn That ' s the background to his time at Balrossie . 

14 I t is not again an unfamiliar background . 

15 If I can , with that introduction, just go to the 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

statement . He tells us that he was born in 1983 , and he 

has a section on life before care between paragraphs 2 

and 17 . I will take this fair l y short . He says he was 

born in Paisley, he has no idea if his dad was ever part 

of his life as a baby, but growing up he didn ' t know who 

he was . He gives us more information about his being 

brought up . 

At paragraph 5 I think it is perhaps summarised by 

saying : 

' The scheme I stayed in , our home, the schools , and 
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the children ' s homes were all p l aces of viol ence .' 

He certainly gives a description at paragraph 5 of 

a scheme where there was low income families , poverty , 

houses with families who had problems with alcohol and 

he says that there were drugs but not maybe to the same 

extent as there may be now . 

He says it was normal for families like his to be 

struggling for food and all of the children were small 

for their age and undernourished . He says getting 

battered and hurt came to mean nothing , so going through 

life , he said , he felt more confusion than fear . 

As for his matter , at paragraph 6 ' Sean ' tel ls us 

that she was never there and drank a lot and that her 

children were used to being hit with bel ts , sticks and 

walking sticks . He says : 

' There was never any food in the house and things 

like that . My mum would go out drinking at the weekend 

18 and she would be away all weekend .' 

19 Then he says at paragraph 8 that he has seen records 

20 which do indicate that he was in foster care between 

21 - 1985 and - 1986, but I think he is relying 

22 on records for that . 

23 LADY SMITH : Yes . 

24 MR PEOPLES : He believes that he was put there because of 

25 injur i es he may have suffered, I think , in the community 
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and his home . 

He says that records s h ow that he went back to live 

with his mum in - 1986 through to - 1989 , 

so it was a period at home for almost t h ree years , with 

social wor k i nvolvement in that time . 

I t does appear that the picture didn ' t c hange very 

much , as far as his domestic situation was concerned . 

Indeed , he says at the top of page 4 that there was no 

affection , the chi l dren -- he and his siblings wou l d be 

sleeping in school uniforms for two days in a row . They 

were dirty , he say~ , as far as affection was concerned : 

'I wasn ' t brought up used to any adul t touch, such 

as cuddles or hugs . We were starvi ng as there was no 

food , so we would either go shoplifting or steal packed 

lunches belonging to other pupils .' 

It appears that he and a brother became rather adept 

at shoplifting . 

He says as far as h e can remember that they always 

had social workers involved in the family . He has 

a further descrip tion at paragraph 13 , which I will not 

read , about his mother , and how she was very disturbed 

and obviously had a drink issue . 

As for school, at paragraph 1 6 he said h e had a l ot 

of problems at school and was excluded or suspended all 

of the t i me . 
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Then he says at paragraph 17, to round this section 

off : 

'My files will say that because I suffered severe 

trauma at a very young age I was a very vulnerable and 

very disturbed little boy . These were comments that 

were repeated throughout my records . I started smoking 

7 before I was nine years old , but I was not inhaling . 

8 When I got to nine , that ' s when I started inhaling .' 

9 Then he tells us in the next section from paragraphs 

10 18 to 31 about his time at a children ' s home in 

11 Renfrewshire . The records say he was there between 

12 - 1989 and - 1989, so it was a relatively 

13 short spell there . 
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vt::1,,;u11ud1 y 111::>mutions - to be published later 
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Secondary Institutions - to be published later 

and he tells us he left and he went back to hi s 

mother and he says nothing ever changed any time he got 

out of care . He is basically saying the same picture at 

home when he was not in residential care . 

He then was placed in a second children ' s home , and 

he tells us about that at paragraphs 32 through to 134 . 

His records say that in this second home , he was 

there from - 1991 to - 1993 , that is a period of 

about two yea rs , from the ages of seven to nine . 

Secondary Institutions - to be published later 
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Secondary Institutions - to be published later 

Seconda 
section on why he left . 

He then tel ls u s about a third children's home in 

the south-west of Scotland at 135 to 240 , which he went 

to next . He has quite a lot of evidence about life 

there which, again , I am not going to read at length . 

He tells us at 1 47 that his records showed t hat he 

arrived in - 1993 at this home and stayed until 

20 - 1996 . So he was there a substantial period of 

21 

22 

23 

24 

25 

time from the ages of nine to age 13 . 

Secondary Institutions - to be published later 
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Secondary lnst,tut,ons - to be published later 

He then moved to somewhere , I think that is part of 

20 the same set up , he tells us about that at 240 to 307 . 

21 
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24 

25 there , but he thinks it was in 
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that is right , he would be about 12 then . 

He says the reason that there is no record that h e 

can find is that the place he moved to was treated as 

a continuation of his existing placement , a l beit just 

a different location . I think that ' s what he is telling 

us , as far as one can tell . 

7 LADY SMITH : Yes . 

8 MR PEOPLES : Secondary lnst1tut1ons • to be published later 

9 
vit::::1..,u,1ud1y 111:::.ul tions - to be published later 
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Secondary Institutions - to be published later 

Then he comes to the section where he tells us about 

Balrossie , and he says at 306 : 

' I was aware of Balrossie and knew what it was like 

beforehand 

Because he says his brother was there and he went 
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for a visit before he was admitted . 

He says at 307 : 

' Balrossie seemed all right on my visit . It had 

a bad reputation since I was a wee boy 

And he knew all about it before he was i n one of 

these ear l ier homes . 

He says , as far as contrasting it with the homes 

that he had been i~ : 

' Balross i e was seen as a more fearsome p l ace , even 

though it was still j ust a residential placement .' 

He is saying i t i s not a borstal , b u t i t is seen as 

a step up , if you l ike , in terms of bei ng a place to be 

feared . 

Then at Bal rossie h e has t h e heading ' Ba l rossie ' 

from 308 , where he tells us about it , and he says : 

' Balrossie lived up to some of the stor ies I had 

heard . My brother had spent a few years there , so he 

was quite wel l - known and t hat kind of hel ped me out .' 

Again , if you tave someone that has been there 

before , it could be a benefit or a blessing . 

21 LADY SMITH : Yes . 

22 MR PEOPLES : Although he does say hi s brother had left 

23 

24 

25 

before ' Sean ' arrived , and he said: 

' I thought I would p ick up the same problems that he 

had with s t aff [so obviously h i s b r other had issu es] as 
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they have a tendency to do that . I thought once they 

realised whose wee brother I was , they would pick up 

where they left off with him but thankfully that didn ' t 

happen in my case . ' 

Although he does give an explanation why that might 

be the case , that they may not have picked up t he fact 

because of the name that he was known by at that stage . 

He tells us about life in Balrossie and he says at 

311 about the normal questions that new admissions get 

asked and he says that : 

' Pretty much tte first three questions when you go 

into a place like this is : " Where are you from, do you 

smoke , and do you tave any fags? "' 

Again , the importance of smoking is perhaps 

reflected in those questions and he says that it is mad 

that where you are from could decide how you get on with 

someone -- this is the geographical location you have 

come from . He says : 

' I found that if you were a Glasgow boy , you were 

more or less on top , probably because there was more of 

them and they were likely to be doing a longer time in 

care . Then you have your Edinburgh boys , so you have 

your cliques, and with that brings certain politics . ' 

He goes on that for him , for ' Sean ', he was accepted 

into the Glasgow boys, and he says that they had heard 
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of one of the places he had been in before , and he said 

he thinks the fact that he had no home leave also gave 

him a few bonus points and that also he had done more 

time t han most of the guys that were already there and 

as he puts it : 

'I was wiser and a lot more street smart .' 

He likens Balrossie in terms of similarity more to 

Polmont Young Offenders , which he was in later , I think , 

than a previous place that he had been in . 

Then he deals with staff at 314 and says : 

' Most of t he staff were all right . It was more 

teachers I had problems with at this place . When I say 

they were all right , I didn ' t spend a lot of time with 

them . I kept company with pupils more than I did staff . 

Balrossie was more like a young offenders so you 

couldn ' t be seen to be too friendly with staff and be 

talking to them.' 

Perhaps that ' s the wisdom of being streetwise, that 

you are not quite as open as you might be if you were 

a first timer . 

21 LADY SMITH : Yes . 

22 MR PEOPLES : He tells us that he had problems with two 

23 

24 

25 

t eachers in particular , one was known as lilill and he 

gives h is surname , he gives a description of him . 

And there was another teacher who taught - who was 
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also , but went by the 

name Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

Secondary lnst1tut1ons - to be published later He was old school , 

having been there for years , and took no rubbish . He 

says : 

•- wasn't a physically big guy , he was quite 

short but he was into rugby and things . He was burly 

and very strong and I would say he was just the type of 

guy you could imagine working in a place like Balrossie . 

He was well suited for role as he was mental .' 

Then he says that his records show that he arrived 

in Balrossie in - 1996 and stayed unt il - 1997 , 

which would make him aged 13 on admission and nearly 14 

when he was discharged . 

He says he was nervous to be there because of the 

reputation of the place . He says it was a scary place 

and there was a lot more politics among the boys . 

Certain boys got the right to do certain things , that 

sort of thing . This is the hierarchies and cliques that 

we have heard about from other witnesses . 

At 320 , he said he shared a dorm with three other 

boys . He thinks t hat they were a little bit older than 

him, that he was 13, they were maybe 14 or 15 , although 

he says this : 
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' Although age- wise I was younger , the difference is 

that if you spend years in care , you become old in other 

ways .' 

So it is not all about age . So he makes that point . 

Perhaps it is more about experience than age in these 

places . He was corcerned about eating the food , and he 

explains that at 322 , but we --

8 LADY SMITH : I don ' t ttink we need to go into the details of 

9 that , Mr Peoples , I have read it . 

10 MR PEOPLES : I am not planning to . 

11 LADY SMITH : Yes . 

12 MR PEOPLES : I think it is something that obviously --

13 

14 

15 

I don ' t know whether it was a something to -- as a sort 

of psychological tting or not , but he mentions it and it 

seemed to have put him off eating certain food. 

16 LADY SMITH : Suffice it to say he was anxious about the 

17 

18 

possibility of beirg contaminated by the activities of 

other boys . 

19 MR PEOPLES : Yes , I think on another occasion, in another 

20 case , it was the activities of staff . 

21 LADY SMITH : Yes . 

22 MR PEOPLES : We can pass on from that . 

23 

24 

25 

He tells us about various matters , washing , 

clothing , leisure time and I am not going to go through 

these trips and schooling and preparation for life after 
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care . 

When it comes to bed wetting , he deals with that at 

paragraph 338 and says that he thinks he had stopped 

wetting the bed by then , but if anyone did wet t he bed, 

they would be humiliated by the staff and the boys, it 

would just be insults . 

As for culture , if I could just deal with that , he 

says at 339, page 97 : 

'The culture was t he same as being in jail . If you 

talked to staff too much or stuck anyone in , there were 

consequences from the other guys if it was not seen as 

the right thing . I t was a case of if you were getting 

a doi ng , take it . Chances were you have done something 

to get it .' 

He goes on : 

' Where you were from could dictate what type of time 

you would have in Ealrossie , as well as who were the top 

boys . If they were from Glasgow and you were from 

Glasgow, t hat was better than , say, being from 

Edinburgh . You didn ' t have as much protection if you 

came from somewhere else . It was all very cliquey . It 

didn ' t mean that I wouldn ' t get battered but maybe i t 

would only be one of t hem instead of three .' 

He tells us that he got into quite a lot of fights . 

He says : 
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' Most I lost because they were much bigger to be 

honest . I got a glass Lucozade bottle across my head . 

If you smash these bottles the plastic wrapping would 

contain the glass when it broke and that is what I was 

hit over the back of the head with . I got stabbed in 

the back with a percil when I was fighting. The staff 

didn ' t do anything about the conflict between the 

children. There was nothing really that they could do . 

I f a boy was giving another a hard time then they would 

only know if you told them . That would just cause more 

trouble , because he would be seen as a grass . You 

couldn ' t be seen to be friendly or show too many 

feelings . You had to be cold . Every time I fought 

a guy or hurt somebody I felt terrible after it and in 

my bed I would be lying feeling crap . I felt like that 

not just for the g~ys but some staff as well . In this 

place you couldn ' t be seen to be weak . At the end of 

the day it was survival of the fittest .' 

He goes on at 342 to make this point : 

' The good thing about being in care [I think this 

means being in care before you go to Balrossie , from 

what he now says] is that if you were to go into 

Balrossie like just off the street and from a good 

family or something like that , you would be ripped 

apart . You would get a really hard time from the staff 
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and the boys . I don ' t know , but it was l ike we were 

conditioned for t h is over the years so it was n ' t as 

difficult as it wo~ld have been for someone who had 

never had that experience of care . I t h ink I had the 

early stages of being i nstituti onalised but not really 

l ike my brother , because he spent most of his adult l ife 

in jail . He struggles a lot with his life after coming 

out of the homes .' 

He says he was getting home leave , but t hat was h ard 

because he had bee~ away from home for a long period of 

time . Indeed , he makes the poi nt that going back was 

something where the novelty wore off qui te q u ickl y and 

i n some ways perhaps he was qui te content to go back . 

But that i s against a background of a home life that was 

obviously a troubled one at times . 

He described wtat a typical home weekend wou ld 

i nvolve , that he might , because of his mother ' s 

situation, he could either stay at home or s i t waiti ng 

for her at the pub . 

When it was a certain time of day , if he was in the 

pub, he said the ctildren were kicked out , this is at 

344, t hat he would be i n t h e west end of Pai sley, whi ch 

he says is a dangerous place to have to walk alone and 

that is why he says he felt he would be better off 

s t ayi ng i n the house when he was on leave . 
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He makes the point at 345 that in those days , in 

Paisley, you had a lot of young teams , I think gangs 

could be another way of putting it , hanging about shops : 

' Now t hey are all on Facebook , but back then they 

hung about the streets tool ed up .' 

He says he ran away a coupl e of times , but didn ' t 

get very far . He says when he got back , this is at 346 : 

' They would usually start grabbing you and putti ng 

you to the ground before draggi ng me in . It was just 

for show to say to everyone else that they h ad got me .' 

He says at 350 on disci pline : 

' A favourite punishment was being confined to the 

unit so that you couldn ' t go out . If you were known for 

runni ng away, you would have your shoes or trainers 

taken off you so you couldn ' t really do anything . ' 

He then has a specific section on abuse from 351 . 

He says wi thin his first month or so , he was in a class 

where there was an altercation invol ving another boy . 

I t seems to have flared u p a gain and at some point 

a member of staff , , who was named earlier , 

ran in , he says , ' like He-Man ' and started swingin g the 

guy about . He names the boy that he d i d thi s to and he 

says that - - I think t h e other boy in fact d i d someth ing 

that caused the teacher to suffer a head injury , he 

chucked --
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1 LADY SMITH : He chucked a chair . 

2 MR PEOPLES : Yes , and then he says Mr - came in and he 

3 says he obviously went for the boy but he also went for 

4 ' Sean ' . 

5 He says he ' Sean ' stood up and ' Sean' was grabbed by 

6 the hips , - picked him up and slammed him on the 

7 table , where he landed on his backside and hurt his 
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back . He says that by the time 'Sean' had registered 

what was going on, - picked him up again and threw 

him on to the floor and says he was throwing him around 

like an empty tracksuit . He says he was choking him and 

asking him if he found it funny that one of his staff 

was hurt. 

He says - then stood ' Sean ' up with his hand 

around ' Sean ' s ' neck and shouted at him asking what he 

had to say for himself and ' Sean' replied ' fuck you ' and 

he said that just made the situation worse and was back 

on the ground and more of the same . 

He does say to some extent he perhaps brought that 

one on himself by the response he made , but nonetheless 

he describes the incident generally and said that they 

never saw the other boy who threw the chair at the 

teacher again after this incident . 

He goes on at 352 to say that the same -

restrained ' Sean ' a few times and essentially it was 
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more of the same . But he felt that he had to , in that 

environment, stand up against _ , just perhaps as 

a form of -- to avoid loss of face . 

4 LADY SMITH : Yes . 

5 MR PEOPLES : Then , in 352 , he says : 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

'I don ' t think anyone would ever go as far as making 

a full complaint about _ , because he would have 

got a grip of you and all of a sudden any complaint 

would be dropped .' 

He says - didn ' t just do this to him, he used 

the same as he describes it , ' heavy-handed techniques ' 

he had used on ' Sean '. 

13 He also says t here was another teacher who he names , 

14 . , who punched him a few times and says that ilillll 

15 took an incident dislike to ' Sean '. He describes 

16 occasions when this happened, that there was -- it 

17 appears that both of the assaults that he describes 

1 8 occurred in the broad context of what was a restraint 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

situation . He deals with that at 354 and 355 . 

He does say, at the bottom of 355 , having described 

these incidents : 

' I know there is no easy way to restrain a guy who 

is kicking off but they would just go too far .' 

I think he obviously makes the point that t hese 

things would often happen because of the reaction of t he 
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boy, if the boy would fight and struggle . 

At 356 he says he didn ' t have any sense that they 

had any form of training to restrain and they just did 

whatever they thought they needed to do to get the young 

person --

6 LADY SMITH : That is interesting when you remember t his is 

7 1996 . 

8 MR PEOPLES : Yes , it is not that long . 

9 LADY SMITH : If you accept his description of some of that 

10 

11 

restraint incident , it was because of what he was 

saying , rather than what he was doi ng . 

12 MR PEOPLES : Yes , it is almost as if wel l , he is answering 

13 

14 

15 

16 

back or he is shouting or responding in a way that he 

shoul d just calm down or not respond , but if he didn ' t 

do that, it wasn ' t that they needed to do something more 

to calm him down --

17 LADY SMITH : He was put on the ground to try and silence 

18 what was coming out of his mouth . 

19 MR PEOPLES : Yes , and it would stop him responding in that 

20 way . 

21 LADY SMITH : Yes . 

22 MR PEOPLES : He talks about reporting , he does say again he 

23 

24 

25 

made complaints about the person - and he says there 

were investigations carried out . He says : 

' He got off with every investigation after 
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complaints I made .' 

And he says he thinks on one occasion when he went 

home he told his mum, and she phoned the social worker , 

and i t appears that there was an interview and another 

teacher provided a statement or gave evidence and said 

that ' Sean ' was restrained in a perfectly proper manner , 

although it appears he had a mark on his face above his 

eye . So I think this is his point, that , well, when the 

investigation was made , the staff perhaps supported each 

other, as he saw it . 

He develops that at 358 , by saying : 

' What I would say is we were used to getting 

restrained and used to all this rough handling . If 

anyone did make a complaint , I would say it fell on deaf 

ears and in a month or so afterwards, staff would come 

back to you about the same complaint . By that time , you 

have probably made up with the person you had complained 

about and I would think you should just forget it . 

I think the longer I was in care , t he less likely I was 

to make a complaint because nothing ever happened .' 

Then he tells us that he left Balrossie after 

an altercation with - and he says he tried to talk to 

the headmaster about- but, as he puts it t he 

headmaster ' blew me off ' and he ended up scratching the 

headmaster ' s motor , as he says , and that that , I think 
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for the headmaster , rather than for ' Sean ', was the 

fi nal straw a nd he was expelled and he didn ' t go back 

and he was aged 14 when that happened . 

I plan to pause there and stop , because h e has 

a very long secti o~ that follows under ' Life aft er 

care ', from 361 t h rough to the end . All I would say is 

that t here is a lot of interesting comments he makes , so 

I am not doing it out o f any d i srespect , but I think it 

i s better just to read the whol e thing and take it i nto 

consideration, because he makes a lot of points about 

how he thi nks t h i ngs could have been d i fferent and the 

sort of things that from h i s perspective --

13 LADY SMITH : Yes , he offers some very t hough tful 

1 4 r e flections . 

15 MR PEOPLES : I am not doing this out of disservice in any 

16 

17 

18 

19 

20 

way, because t here are a lot of interesting refl ection s 

which he is doing clearly to assist the Inquiry , but 

I thi nk they are probabl y better rather t h a n read 

them o u t at length , it is better to read them a nd 

reflect on them ourselves . 

21 LADY SMITH : We can certainly do that . 

22 MR PEOPLES : So that is the end of my stint . 

23 LADY SMITH : Well 

24 MR PEOPLES : I am getting the signal that we probably can ' t 

25 fi t anything else i n today . 
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1 LADY SMITH : It has been a long day for the stenographers , 

2 

3 

4 

quite apart from everybody else , and I really think we 

should stop at that point . 

That means the plan will be what , Mr Peoples? 

5 MR PEOPLES : I think it has been suggested that if we didn ' t 

6 

7 

8 

9 

manage to get in all the read- ins we had hoped to do , 

that we might be able to do the remaining read-ins , we 

have done quite a lot , but we could do the remaining 

ones around the time that there was closing submissions . 

10 LADY SMITH : At the moment , they are scheduled to take place 

11 on Wednesday, 23 October . 

12 MR PEOPLES : Wednesday , 23 October . 

13 LADY SMITH : We can look at how much has to be done , how 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

many c l osing submissions there are likely to be , and see 

whether what we could do is , as we have done before , is 

the rema ining statements in the morning and the 

submissions in the afternoon , or whether we would want 

to do them the day before that . 

We will put a definite plan up on the website once 

we have confirmed that , I think . 

21 MR PEOPLES : That makes sense and I think that we have --

22 

23 

24 

25 

Ms Forbes suggests that they might take a maximum of one 

hour , maybe we should allow a littl e bit more time just 

in case , but obviously we are not talking about 

something that is goi ng to take a full day or anything 
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1 like that . 

2 LADY SMITH : Yes , hopefully we could accommodate that all on 

3 the 23rd . 

4 MR PEOPLES: It may make sense to do it that way , if that is 

5 the sort of time involved . 

6 LADY SMITH : Very wel l, well , thank you both very much for 

7 

8 
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everything we have managed to achieve in the last few 

weeks . A lot of work has gone into this and I am very 

grateful to you both . Indeed to the stenographers , who 

have borne with us through thick and thin, and to 

everybody else who has supported these hearings . 

I hope you all have a good weekend and see you again 

on 23 October . 

Before I rise, the last names ; Mr. , 
, also known 

as . , are people all of whom have been mentioned and 

all of whose identities are protected by my General 

Restriction Order and they are not to be identified 

outside this room . 

Have I missed somebody? 

21 MR PEOPLES : I think in the course of the evidence of the 

22 witness , the second witness , our applicant , his 

23 brother ' s name was mentioned . 

24 LADY SMITH : Okay , I will not repeat it . 

25 MR PEOPLES : No, don ' t repeat it but we should make it clear 

213 



1 
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that the witness ' s brother name , if mentioned , s houl d 

not be published or disclosed . 

3 LADY SMITH : That ' s right , because any family member of 

4 

5 

somebody that is i~ care automatical ly has t heir 

i dentity protected . 

6 MR PEOPLES : For the avoidance of doubt , that is ' McIntosh ' 

7 

8 

who gave evidence and a name was mentioned as part of 

his evidence . 

9 LADY SMITH : You may be right about that . 

10 Very well , tha~k you . 

11 (3 . 58 pm) 

12 (The Inquiry adjourned until a date to be confirmed) 
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